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آینده انرژی  های پاک و سبز در منطقه غرب آسیاگمانه ای درباره آذری جهرمی
محمد مهدی مظاهری

 آذری جهرمی از معدود مســئولان نظام است 
که اگرچه اکنون هیچ مسئولیتی ندارد اما قاطبه 
مردم او را می شناســند. دلیل این موضوع روشن 
است. آذری جهرمی وزیر جوان دولت روحانی در 
رسانه  های نو و شبکه  های اجتماعی حضوری فعال 

و سنجیده دارد.
لازم است اینجا بر روی واژه »سنجیده« تامل 
و تاکید کنیم  . دلیل آن چنین اســت که بسیاری 
از مســئولان نظام از جوان گرفته تا سالخورده در 
شبکه  های اجتماعی در کمیت  های مختلف حضور 
دارند ولی اولا آنچنان دیده نمی شوند و ثانیا همین 
حضورشــان هم به محض اینکه پســت خود را از 
دســت بدهند گویی از شــبکه  های اجتماعی نیز 

حذف شده اند.
امــا فقــره آذری جهرمــی تفــاوت دارد زیرا 
رســانه  های نو را به خوبی می شناســد و می داند 
کجا چه بنویســد و کجا سکوت کند  . تمایل دارم 
این اکت رســانه ای را با اکت  های یک شطرنج باز 
زبردست در صفحه ســیاه و سفید شطرنج قیاس 
کنم  . شــطرنج بازهای قهار همیشه در حال حمله 
نیستند بلکه گاهی عقب نشینی می کنند تا فرصت 
بهتری برای حمله بیابند  . آذری جهرمی هم مثل 
سایر مسئولان ســابق همواره در حال نقد دولت 
فعلی نیســت بلکه برخی اوقات ســکوت می کند 
تا فرصتی مهیا شــود برای یــک حمله تمام عیار 
و ســپس آچمز حریف !از همین رو اســت که در 
همین چند ماه گذشته اولا حسین شریعتمداری 
را وادار بــه عذرخواهی کرده و ثانیا توانســت بر 
روی آنتن زنده تلویزیون به شــکل هوشمندانه ای 
سیاســت  های فیلترینــگ را زیر ســوال ببرد به 
طوریکــه مجری صدا و ســیما از فرط عصبانیت 
نمی دانســت باید در مقابل چه پاسخی دهد و در 
نهایت واکنشی کودکانه و دم دستی در مقابل اکت 

رسانه ای آذری جهرمی نشان داد.
بهتر است این دو مورد را مرور کنیم:

ماجرای عذرخواهی روزنامــه کیهان از آذری 
جهرمی :8 روز قبل کیهان نوشــت: »در ســتون 
کیهــان و خواننــدگان دیروز مطلبی بــه نقل از 
یــک خواننده آمــده بود که در انتشــار آن دقت 
لازم و کافــی نشــده بود  . خواننــده ای گفته بود: 
»رئیس جمهــور ســابق اظهار کرده ایــن روز ها 
کسانی که جنگ ندیده اند چقدر ادعا دارند! حتما 
منظورشــان وزرای خودش مثــل وزیر ارتباطات 
جهرمی و ظریف را می گوید! یا امثال خودش که 
در جنــگ بودند و افتخار دادن جام زهر به امام را 

در کارنامه خود ثبت کرده اند!«  .
 بدیهی اســت که ســن آقای جهرمی ایجاب 
نمی کرد در جبهه های دفاع مقدس حضور داشته 
باشند که متاسفانه به این نکته توجه نشده و پیام 
تلفنی مورد اشــاره به چاپ رســیده بود  . کیهان 
ضمن پذیرش خطای ناخواســته خود، پوزش از 
آقای آذری جهرمی را وظیفه شرعی و قانونی خود 

می داند و امیدوار اســت این پوزش جبران خطای 
یاد شده را کرده باشد.«

همان روز آذری جهرمی نیز در کانال تلگرامی 
خود مطلب جالب توجهی را نوشــت: »ظاهرا در 
ستون ســخن خوانندگانِ محترم روزنامه کیهان، 
مطلبی در مورد عدم حضور حقیر در جنگ منتشر 
شــده و در فضای مجازی دست به دست و مادرم 
هم از آن مطلع شده اند. پیامی برای برادرم ارسال 
کرده و امر کرده اند که در پاســخ به ادعای مطرح 
شده در کیهان پاسخی داده شود. برادرم هم برای 
اجابت امر با بنده تماس گرفتند  . او افزود: حســب 
الامر حاج خانوم، عین صوت ایشان برای اطلاع آن 
خواننده بزرگوار کیهــان و همچنین گردانندگان 
این روزنامه، عینا پیوســت و منتشر می کنم  . مادر 
آذری جهرمی گفــت: روزی که برادر محمدجواد 
شهید شد او ۴ سالش بود. بچه ۱۴ ساله، ۱۶ ساله 
جبهه رفته اســت، ولی بچه ۴ ســاله می تواند به 
جبهــه رود؟ روزنامه کیهــان یا هر کس دیگر که 

نوشته و گفته است اینگونه جوابشان را بدهید.«
ماجرای عصبانیت مجــری تلویزیون از آذری 
جهرمی : »محمدجواد آذری  جهرمی، وزیر پیشین 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با حضور در شــبکه 
افق به شدت از سیاست  های مربوط به فیلترینگ 
شبکه  های اجتماعی به ویژه اینستاگرام انتقاد کرد. 
صحبت های آذری جهرمــی درباره فیلترینگ در 
برنامه »به افق فلسطین« چندان به مذاق مجری 
ایــن برنامه خوش نیامد و درآخر موجب درگیری 
لفظــی میان ایــن دو روی آنتن زنــده تلویزیون 
شد  . وزیر ســابق ارتباطات که پیش تر هم بارها از 
سیاست  های فیلترینگ انتقاد کرده بود در بخشی 
از صحبت های خود در برنامه »به افق فلسطین« 
گفت:پیام رسان های بین المللی محل تقاطع افکار 
عمومی و محل مواجهه و توجیه و دفاع از واقعیت 
اســت. فرد )برای حضور در این پیام رسان ها( باید 
ابتدا ۳۰۰ هزار تومان بدهد و فیلترشــکن بخرد. 
اگر آن فیلترشــکن متصل بشود، اگر متصل شد 
کیفیتش مناســب باشــد. تازه وقتی متصل شد، 
ویدئویی را بارگذاری کند یــا ببیند یا درباره اش 
نظــر دهد. بعد می بیند آن کســی که در غزه در 
حال جنگ اســت ویدئویش را آنلاین می گذارد و 
ما که اینجا می خواهیم برویم و از او دفاع کنیم با 

این همه معضلات مواجهیم. 
بعد فرد ایــن فکر را می کند که آیا من مظلوم 
واقع شده ام یا طرف مقابل؟ آذری جهرمی که در 
سال ۱۳۹8 در جلسه علنی مجلس از وجود مافیایِ 
فیلترشــکن و تجارت چند صد میلیاردی فروش 
فیلترشکن سخن گفته بود، در میان صحبت های 
خــود در این برنامــه به موضوع دســتگیری دو 
فروشنده VPN در قم با گردش مالی ۴۶ میلیارد 
تومانــی که به تازگی اتفاق افتاد نیز اشــاره کرد  . 
در آخر این برنامه، سیدحســین حســینی، یکی 
از دو مجری برنامه »به افق فلســطین« که گویا 
از صحبت هــای انتقادی وزیر پیشــین ارتباطات 
ناراحت شــده بود، وارد بگومگوی تندی با او شد 
و گفت امیدوار بــود آذری جهرمی »به جای نقد 
حاکمیت و سیاست  های داخلی بیشتر به موضوع 

غزه می پرداخت«  . آذری جهرمی به آرامی پاســخ 
مجری عصبانی را می داد اما سیدحسین حسینی 
همچنــان بــه او می تاخت. با بــالا گرفتن بحث 
میــان این دو، المیرا شــریفی مقدم دیگر مجری 
برنامه ســعی در آرام کردن اوضاع داشت.؟« این 
بگومگوی لفظی مورد توجه کاربران شــبکه  های 
اجتماعی و رســانه ها قرار گرفت و برای بسیاری 
واکنش  های آرام و هوشــمندانه آذری جهرمی در 
مقابل عصبانیــت و پرخاش  های مجری تلویزیون 

جالب توجه بود.
اگر گذری هم به زمان وزارت آذری جهرمی در 
دولت روحانی بیندازیم این هوشــمندی رسانه ای 
آن زمان نیــز هویدا بود  . در واقــع اگرچه وزارت 
ارتباطات دولت قبلــی به دلیل مقاومت در حوزه 
فیلترینگ به شــدت زیر ضرب بود ولی هم جان 
سالم به در برد و هم می توانست میدان  هایی را به 
دلخــواه خود باز نماید و حریف را در آن میدان  ها 

بازی دهد!
نکته دیگر آن اســت که اگرچه آذری جهرمی 
با رســانه  های نو دمخور است و آشنایی دارد ولی 
از کنار رســانه  های ســنتی مثل روزنامه  ها نیز به 
سادگی نمی گذرد و برای آنان هم در خبر رسانی 
و تحلیل سهمی قائل است  . او در زمان وزارت خود 
برخلاف بسیاری از مسئولان نگاهی یکنواخت به 

رسانه  های نو و سنتی داشت.
موضوع دیگری که باید بدان اشاره کرد آن است 
که وی با توجه به سابقه ای که در اتمسفر سیاسی 
کشــور دارد در ســاخت و تجهیز شبکه رسانه ای 
متبحر است  . محمد جواد آذری جهرمی چه زمانی 
که وزیر بود و چه حالا که قدرتی در اختیار ندارد 
این شبکه رسانه ای خود را حفظ کرده و می تواند 
بســادگی جریان ســازی کند  . این نکته موضوعی 
است که تقریبا هیچ مســئول و فعال سیاسی در 

کشور در آن تبحری و سر رشته ای ندارد.
اما سوال پایانی این اســت: آیا آذری جهرمی 
برنامــه ای برای انتخابات  های پیــش رو دارد؟ در 
پاســخ باید گفت اگر غیر از این باشد باید تعجب 
کرد. اتفاقا تمام این ســرمایه گذاری  های رسانه ای 
محمد جواد دارای حکمتی سیاسی است و او قطعا 

برنامه  هایی در سر دارد  . 
هر چند که با توجه به هوشمندی اش به دنبال 
فرصتی اســت که بتواند عرض اندام کرد  . او قرار 
نیســت حرکتی انتحاری بزند و یا گوشــه نشین 
باشــد  . یعنی او نه تاج زاده است و نه میردامادی  . 
همانطــور که اکت  های رســانه ای اش بجاســت 
حتما برای اکت  های سیاســی اش هم شــرایط را 
می سنجد و ســپس وارد عرصه می شود  . البته که 
جریان مقابل هم بیکار ننشسته است  . هربار گمانه 
زنی  هایی در مورد حضور او در میدان شده توپخانه 
جریان مقابل به شکل دیوانه واری شروع به آتش 
کرده است؛ دلیل هم روشن است: آذری جهرمی 
جــوان، باهوش و کاریزماتیک اســت  . پس باید از 
جانب وی احســاس خطر کرد  . شطرنج باز جوان 
عرصه سیاســی کشــور اگر مهره ای را به اشتباه 
در صفحه ســیاه و سفید تکان دهد برای همیشه 

سوخته می شود.

در دو هفته اخیر رهبران و مقامات کشورهای 
شرکت کننده در اجلاس آب  وهوای سازمان ملل 
متحد موســوم به کاپ COP28(28(  در شــهر 
دبی امارات گرد هم جمع شــدند تا تلاش  ها برای 
محدود کردن روند گرمایش زمین و کاهش نقش 
سوخت  های فسیلی در جهان را افزایش دهند. هر 
چند سایه ســنگین حملات غیر انسانی اسرائیل 
به نوار غزه بر این اجلاس ســایه افکنده است، اما 
پاییز خشــک و کم باران امســال و زمستان های 
کم فروغ و کم بارش چند ســال اخیر این نکته را 
یادآوی می کند که توجه به تغییرات آب و هوایی 
و رفــع زمینه  ها و دلایــل آن دیگر به هیچ عنوان 
مسأله ای تجملی و کم اهمیت نیست و بی اعتنایی 
بــه آن می تواند به طور مســتقیم امنیت غذایی، 
رفاه و زیست شــهروندان کشورهای مختلف را با 
مشکل مواجه کرده و به تبع آن حکومت  ها را نیز 

با مخاطرات جدی مواجه کند.
دلیــل برگزاری کاپ 28 در یک کشــور عضو 
اوپک یعنی امارات متحده عربی ســوای از تمایل 
و اشتیاق گســترده مقامات اماراتی برای میزبانی 
نشست  های مهم بین المللی و کسب اعتبار و نفوذ 
ناشــی از آن، یک دلیل دیگر نیز می تواند داشته 
باشــد؛ خاورمیانه )منطقه غرب آســیا( از جمله 
مناطقی است که به شدت به انرژی وابسته است. 
ایــن منطقــه از منابــع نفــت و گاز طبیعی 
فراوانــی برخوردار اســت و بخش عمــده ای از 
اقتصاد آن بر پایه فروش این منابع اســتوار است. 
بــا این حال، وابســتگی به انرژی  های فســیلی و 
در نتیجه آلودگی  های ناشــی از آن مشــکلاتی را 
نیز برای منطقه به همراه داشــته است. از جمله 
این مشــکلات می توان به آلودگی هــوا، افزایش 
بیماری  های تنفسی در بین شهروندان، خشک تر 
شــدن اقلیم و شکل گیری تنش  های آبی درون و 

بین  کشورهای منطقه اشاره کرد.
در نتیجه در سال  های اخیر، توجه به انرژی  های 
پاک و ســبز در منطقه افزایش یافته است، با این 
حال ســؤال کلیدی اینجاســت که در شرایطی 
که فقیرترین کشــورهای جهان بیشــتر از اثرات 
تغییــرات اقلیمی رنج می برنــد و جهان در مورد 
جنگ های جاری در غزه و اوکراین در باب مسائل 
ژئوپلیتیک دچار انشقاق شده است، آیا امیدی به 
عزم راسخ کشــورهای جهان برای شکل دادن به 

یک اقدام مشترک در زمینه کاهش یا بهینه سازی 
استفاده از سوخت  های فسیلی هست؟ و آینده ای 

این انرژی  ها در منطقه غرب آسیا چگونه است؟
در پاســخ به سؤال نخســت باید گفت باتوجه 
به مشــکلات روز افزون ناشــی از تغییرات آب و 
هوایــی که دیگر مختص به یک منطقه و کشــور 
خاص نیست و از ســوی دیگر به دلیل تهدیدات 
ژئواســتراتژیکی- امنیتــی ناشــی از وابســتگی 
قدرت  های جهانی به انرژی  های فســیلی، به نظر 
می رسد کشورهای توســعه یافته و بزرگ جهان 
تمایل دارند گام  های مثبتی به ســوی انرژی  های 
پــاک بردارند؛ هر چند برای انجــام این اقدامات، 
یک بازه زمانی نسبتاً بلند مدت تعیین کرده اند تا 
امکان برنامه ریزی و سرمایه گذاری در این حوزه 
فراهم شــود و البته صنایع وابسته به انرژی  های 
فسیلیشان نیز با آسیب و تنش جدی و زودهنگام 
مواجه نشــود. تصمیم ایالات متحده و 2۱ کشور 
دیگر در دومین روز نشست کاپ28 سازمان ملل 
در دبی مبنی بر این که ظرفیت انرژی هسته ای را 
تا ســال 2۰۵۰ سه برابر کنند، در این راستا قابل 

ارزیابی است.
با این حال روی دیگر این ماجرا این اســت که 
ســه برابر شــدن ظرفیت انرژی هسته ای تا سال 
2۰۵۰، در کنار سایر برنامه  های کشورهای توسعه 
یافته صنعتی برای بهره گیری از انرژی  های بادی 
و خورشیدی و... به آنها  کمک می کند تا وابستگی 
خود به نفت و گاز را کاهش دهند و این می تواند 
برای کشــورهای تک محصولی منطقه غرب آسیا 
که منبــع اصلی درآمــد و نفوذشــان در عرصه 
بین المللی انرژی  های فســیلی است، یک تهدید 

استراتژیک باشد. 
از ســوی دیگــر، هزینه ســرمایه گذاری برای 
توسعه انرژی  های پاک و سبز در منطقه غرب آسیا 
نسبت به انرژی  های فسیلی بالاتر است و طبیعتاً 
اختصاص بودجه برای چنین مواردی نمی تواند در 
اولویت کشــورهای این منطقه که بسیاری از آنها 
با مشکلات اقتصادی دست و پنجه نرم می کنند، 

باشد. 
امکان جذب سرمایه گذاران خارجی  همچنین 
نیز برای همه این کشــورها چندان مهیا نیست. 
عدم وجود زیرســاخت  های مناســب، لــزوم در 
نظــر گرفتن وضعیت بازار )مشــتریان و ذینفعان 

انرژی  های پــاک(، منابع انســانی )وجود نیروی 
انســانی متخصص کافی( منابع اولیه، تجهیزات و 
سایر زیرساخت  های دانشی و فناوری  های مادر از 
دیگر مشکلاتی هســتند که در بیشتر کشورهای 
منطقه غرب آسیا، توسعه انرژی  های پاک و سبز را 

با مشکل مواجه می کنند.
با این وجود باید گفت انرژی  های پاک مزایای 
بســیاری نیز دارند که در بلنــد مدت بهره گیری 
از آنهــا را برای همه کشــورهای جهان از جمله 
کشــورهای منطقه غرب آســیا مفید و سودمند 
می ســازد. کاهش آلودگی هوا، کنترل روند نگران 
کننده تغییرات آب و هوایی )به دلیل تولید نکردن 
گازهای گلخانه ای(، ایجاد مشاغل جدید و امکان 
جذب نیروی کار بیشتر و بهبود امنیت و استقلال 
اقتصادی به دلیل عدم وابســتگی به درآمد ناشی 
از منابع فســیلی برخی از این مزایا هستند. با این 
حال شاید مهمترین دلیلی که کشورهای منطقه 
غرب آســیا باید به خاطر آن به سمت انرژی  های 
پــاک بروند، لــزوم درک بــه موقــع گذارهای 
اســتراتژیک و همسو شــدن و بلکه پیشتازی در 
آنها است. در مقطع کنونی با مشکلات اقتصادی، 
سیاســی و امنیتی که تغییــرات آب و هوایی هر 
روز برای کشورهای مختلف ایجاد می کند، جهان 
به این درک و آگاهی عمومی رســیده اســت که 
باید از شــرایط پر هزینه و آسیب زای انرژی  های 
فسیلی عبور کند و یا حداقل به دنبال فناوری  های 
نوینی )همچون فنــاوری حذف کربن( برای مهار 
آسیب  های آنها باشد. در چنین شرایطی، آمادگی 
و برنامه ریزی برای پیشــتازی در استفاده بهینه از 
انرژی  های پاک و ســبز، سیاســت هوشمندانه ای 
است که باید از سوی همه کشورهای منطقه غرب 
آســیا به ویژه جمهوری اسلامی ایران دنبال شود. 
این رویکرد نه تنها موجب تنوع بخشی به اقتصاد 
داخلی این کشورها می شود و می تواند با افزایش 
رفاه و کیفیت زندگی شهروندان، سرمایه اجتماعی 
و ضریب امنیت آنها را افزایش دهد، بلکه در میان 
مدت به این کشــورها نوعی قــدرت نرم و اعتبار 
بین المللی می دهــد و در بلند مدت نیز آنها را از 
خطــر انزوا و تحریم  های احتمالــی به دلیل عدم 
همراهی با تصمیمات جامعه جهانی در حوزه آب 

و هوایی می رهاند.
منبع: دیپلماسی ایرانی

یادداشتیادداشت

محمد جواد پهلوان 

رئیس جبهه اصلاحات در گفت وگو با »مردم سالاری«:

اراده غالب تداوم یکدستی وضع موجود 
و نادیده گرفتن خواست مردم است

گروه سیاسی- مانیا شوبیری: آذر منصوری از جمع زنان اصلاح طلبی مانند معصومه ابتکار، شهیندخت مولاوردی و اشرف بروجردی و دیگر 
زنانی است که در فضای کنونی جامعه شجاعت آن را داشته که جا پای چریک پیر )بهزاد نبوی( بگذارد. بهزاد نبوی اولین رئیس جبهه اصلاحات 

بود که با اجماع اصلاح طلبان به این جایگاه رسید اما پس از انتخاب منصوری به جای نبوی در جبهه اصلاحات...
صفحه3
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دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران
رجوع به صفحه 7
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35 داوطلب شبهه دار کنکور به دانشگاه بازگشتند

اعتراضواستعفایرئیسسازمانسنجش
سـهم »کارگر«
 از »زندگی«

نیاز به ثبات در خاورمیانه
 با مشارکت ایران

اوباما دل نگران 
باخت بایدن

صفحه6

صفحه10

صفحه11

میزان افزایش دســتمزد کارگران بر اساس یک سری شاخص ها مانند نرخ تورم و 
سبد معیشت تعیین می شــود بنابراین نمی توان تنها به افزایش ۱8 درصدی که 
دولت برای کارمندان در نظر گرفته اســت اکتفا کرد.به گزارش خبرنگار مهر، نرخ 
تورم در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰2 به بالای ۴۵ درصد رسیده است. به این ترتیب 
اگر بخواهیم قدرت خرید حقوق پرداختی کارکنان شاغل و بازنشستگان را نسبت 

به سال ۱۴۰۰ حفظ کنیم...

جنگ غزه، در نگاه اول، برای حکومت روحانیون ایران خوب بوده اســت. نخست 
اینکه متحدش، حماس، با حمله هفتم اکتبر خود نشان داد که به شکلی دهشت 
آور، موثرتر از آنی است که بیشتر ناظران تصور می کردند. از آن زمان، دیگر اعضای 
»محور مقاومت« نیز با حملاتی به اسرائیل و ایالات متحده آمریکا در عراق، لبنان، 
سوریه و یمن، گستره دسترسی ایران را نشان دادند. به گزارش دیپلماسی ایرانی، 

اکونومیست می نویسد که...

»جو بایدن« در حالی ســال 2۰2۳ را به پایان می رســاند که معجونی از بحران ها 
از جناح های مختلف، چه شــخصی و چه سیاسی، او را احاطه کرده و موجب شده 
تا چهره های بســیار کلیدی و شاخص دموکرات در توانایی او برای نگه داشتن کاخ 
سفید در 2۰2۴ شک کنند. براساس گزارش ها، باراک اوباما، رئیس  جمهوری سابق 

آمریکا، در میان افراد مردد است که... یم
سن

س: ت
عک

»مردم سالاری« حمله هکری گنجشک های درنده را بررسی می کند

رفتوبرگشتسوختجایگاهها
صفحه7
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مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: اگر 
این اتفاق )فساد چای دبش( برای دولت دیگری می افتاد 
که این عزیزان با آن مسئله دارند، آبرویش را می بردند، اما 
حالا چون درون این روند اتفاق افتاده اســت، می بینید نه 

رسانه ای به آن شــکل ورود می کند نه در مجلس بحثی 
اســت. در زمان آقای روحانی به خاطر یک اتفاق ســاده 
مجلــس را به هم می ریختند می گفتند آی ســفره مردم 
فلان شــد، مردم گرسنه هســتند، مردم گیر دارند، خب 
بسم الله مردم الان سفره شان کمرنگ تر و گرفتارتر هستند 
الان مشکلات شــان بیشتر شده صدای آنها را می شنوید؟ 

اگر هم می شنوید خیلی کمرنگ است.
وی درباره فســادی که طی روزهای گذشته مطرح شده 

و واکنش هــا بــه اینکه چرا دیر در خصوص فســادی به 
این وسعت اطلاع رسانی شــد، گفت: جزئیات را من خبر 
ندارم اما این روند اختلاس ها و ویژه خواری هایی که اتفاق 
می افتــد یک علت اصلــی دارد؛ آن زمان که نایب رئیس 
مجلس بودم، در جریان ماجرای بانک ها که پول های مردم 
را یک عــده بردند و خوردند و مــردم گرفتار بودند و به 
خیابان ها می آمدند یــک عده از آن هایی که به خیابان ها 
آمده بودند را می گرفتند و می گفتند شما امنیت را برهم 

زدید. در جلسات مفاسد اقتصادی به خاطر جایگاهی که 
داشــتم بارها و بارها بحث که می شد می گفتیم سیستم 
داده ها را درســت کنیم،  یا یه زبانی FATF داخلی را راه 
بیندازیم. این نماینده مجلس ادامه داد: در FATF داخلی 
یا در این چارچوب داده ها لازم نیست من را تعقیب کنند 
یا به نماینده بگویند دنبال فساد بگردید؛ وقتی یک پولی 
به حســاب به من، بچه ام، برادرم، دوستم و یا هرکسی که 

هست برود، امکان ندارد بدون حساب و کتاب باشد. 

پزشکیان:

امنیتجامعهراگردنکلفتهاییکهپولمردمراخوردندبههمزدهاند

جتیاسینبهتولیدانبوهمیرسد
امیر سرلشکر موسوی فرمانده کل ارتش به همراه امیر سرتیپ حمید واحدی 
فرمانده نیروی هوایی از مراحل تســت های پروازی جت آموزشی»یاســین« 

بازدید کرد.
امیر ســرتیپ افشــین خواجه فرد مدیر عامل ســازمان صنایع هوایی وزارت 
دفــاع در این بازدید ضمن ارائــه گزارش از مراحل تســت های پروازی جت 
آموزشــی »یاسین« گفت: امروز سازمان صنایع هوایی با همکاری شرکت های 
دانش بنیان و تلاش نخبگان صنعــت دفاعی تلاش می کند با حرکت در لبه 
فناوری های دفاعی؛ جت یاسین و به تبع آن صنعت آموزش هوایی کشور را به 
جایگاه ممتاز در این حوزه برساند. وی با بیان اینکه تکنولوژی و فناوری به کار 
رفته در جت جنگنده آموزش پیشرفته یاسین مبتنی بر نیازهای حوزه صنعت 
هوایی کشــور است، اظهارداشت: با اتمام مراحل تست و آزمون های استاندارد 

نهاییِ این پرنده، »یاسین« به تولید انبوه خواهد رسید.

وزیرکشور:
تعقیبتروریستهایحملهراسک

احمد وحیدی وزیر کشور اظهار کرد: در این جلسه مباحث فرهنگی و فعال تر 
شدن شــوراهای فرهنگ عمومی در استان ها و قرارگاهی شدن آنها با حضور 

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی بررسی شد.
وزیر کشور افزود: موضوعات در ارتباط با انتخابات نیز در این جلسه بررسی شد 
که بیشترین موضوعات درباره مشارکت بود. همچنین مسائل اجرایی انتخابات 
با حضور اســتانداران بررسی شد. وی با اشــاره به بررسی مسائل اقتصادی در 
این جلســه نیز گفت: یکی از مسائل مهم دولت، رشد تولید و مهار تورم است 
که گزارشــی از آخرین وضعیت اســتان ها در این زمینه بررسی شد. از سویی 
پیشــنهادات مختلف برای تامین مالی بررسی شد. بانک مرکزی متقبل شد 
که تامین مالی برخی پروژه ها را سریعتر انجام دهد و از روش های تامین مالی 
جدید استفاده بیشتری شود. راه اندازی واحدی تولیدی راکد و کنترل کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم مورد گفت وگو قرار گرفت و کارهایی که باید در سطح 
ملی و استانی انجام شود، بررسی شد. وحیدی همچنین در پاسخ به پرسشی 
در خصوص آخرین اخبار از تعقیب تروریست هایی که به پایگاه انتظامی راسک 
حمله کردند، گفت: این کار به صورت جدی در حال انجام اســت و به محض 

اینکه اطلاعات جدیدی بدست آمد در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.

رانتبیسابقهدردولترئیسیبهروایتاحمدتوکلی
احمد توکلی، نماینده ادوار مجلس در نامه ای خطاب به ابراهیم رئیسی از رانت 
بی سابقه ای روایت کرده و با طرح این ادعا که در فروردین ماه امسال برای تأمین 
کالاهای اساســی، تخلفات و جرائم بزرگی در وزارت جهاد کشاورزی رخ داده، 
است می گوید: از حیث اهمیت موضوع و شدت پنهانکاری، نقض قوانین مادر و 

ایجاد رانت، پیش از آن سابقه نداشته است.
احمد توکلی در تشریح ادعای خود می گوید: ماجرا از این قرار است که واردات 
۱۳ میلیون تن کالای اساسی شامل: گندم، ذرت دامی، کنجاله سویا، جو، برنج، 
روغن و گوشــت قرمز و ســفید به یک باره طی قــراردادی با طبقه بندی کاملا 
محرمانه و بدون رعایت تشــریفات قانونی به شرکتی بدون پیشینه در واردات 

کالای اساسی، واگذار شده است!
در این قرارداد عجیب، حتی تأمیــن منابع ریالی لازم جهت خرید ارز را دولت 
تضمین کرده اســت. ســود نیز ۵۰-۵۰ تقسیم می شــود! یعنی امتیاز واردات 
کالاهایــی که به حیات و ممات مردم بســتگی دارد به شــرکتی تازه کار داده 
می شــود! توکلی گزارش داده شرکتی که در طول عمر کوتاهش یک تن از این 
کالاها وارد نکرده است حالا می خواهد ۱۳ میلیون تن از آن ها را با ریال دولت و 
ارز بانک مرکزی وارد کند؛ کالاهایی که اندکی پس و پیش شدن زمان انجام هر 
یک از مراحل متنوع وارداتشان می تواند قحطی و تنش اجتماعی در پی داشته 
باشد. او همچنین با بیان این اتهام که این قرارداد مهر کاملًا محرمانه می خورد تا 
فرآیند سرتاپا ناشفاف و تبعیض آمیز و نیز دستخوش ۵۰ درصدی از سود از چشم 
رسانه های آزاد پنهان بماند، نوشته است: این فرآیند مجرمانه و متخلفانه در حالی 
صورت می گیرد که وزارت جهاد کشاورزی دو شرکت بزرگ در تجارت خارجی 
دارد به نام های بازرگانی دولتی ایران و پشتیبانی امور دام کشور که کاملًا فعال 
هستند و معلوم نیســت چرا وزارتخانه، واردات خود را به این شرکت خصوصی 
تازه کار محول نموده اســت؟! توکلی در بخش دیگری از نامه خود با تصریح به 
این که وزیر جهاد کشاورزی بدون واردات کالا، تقاضای تخصیص ارز کرده است، 
می گوید: در اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ وزیر جهاد کشاورزی نامه ای به بانک مرکزی 
ارســال نموده و درخواســت می نماید که یک میلیارد و چهار صد میلیون دلار 
ارز ترجیحی به ســازمان تعاون روستایی برای این قرارداد پرداخت شود. جناب 
وزیر در تاریخ ۱۵ اردیبهشــت نامه ای به بانک مرکزی ارسال می کند که مبلغ 
7۳۵.7۰۵.۰۰۰ یورو به صورت حواله نقدی به یک شــرکت خارجی که ظاهراً 
فروشــنده کالا به این شرکت بی تجربه در این بازار از بخش خاص بود پرداخت 
شــود در حالی که هنوز هیچ کالایی به کشور وارد نشده بود؛ امتیاز ویژه ای که 
حتی شرکت های دولتی مذکور نیز از آن بی بهره اند؛ زیرا تا قبل از ورود کالا به 
کشــور، ارزی به هیچ واردکننده ای پرداخت نمی شود، اما وزیر مربوطه طی نامه 
چپای به بانک مرکزی، دستور حواله نقدی کلانی را به خارج از کشور می دهد که 

البته با اقدام به موقع نهادهای نظارتی، این پرداخت انجام نمی شود.

دفاعی

خبر

احزاب

از عجایــب روزگار این که حســین الله کرم 
دبیر کل سابق انصار حزب الله وارد کار حزبی 
و تشــکیلاتی شده اســت؛ طبق خبری که 
رسانه ها منتشر کرده اند، جمعیتی موسوم به 
»رزما« با محوریت این چهره سابق »میدانی« 
انصار حزب الله اعلام موجودیت کرده اســت. 
این چهره که به تندروی معروف است و زمانی 
نامش نماد »گروه های فشار«  بود، اکنون دچار 
تطور شــده و به حزب و دفتر و تشکل و این 

موارد رو آورده است.
به گزارش خبرآنلاین، »رزما« مختصر شــده  
»جمعیــت رزمنده مدافع انقلاب اســلامی« 
اســت که طبق خبــر »ایرنا« در مراســمی 
»بــا حضور جمعــی از پیشکســوتان دوران 
دفاع مقدس و با محوریت حســین الله کرم« 
موجودیت اش اعلام شده است. »این تشکل به 
منظور عملیاتی کردن بیانیه گام دوم انقلاب 
تأسیس شده اســت«؛ به غیر از این توضیح 
»ایرنا« گفته شــده که »رزما« از »کمیسیون 
ماده ۱۰ احزاب مجوز فعالیت را دریافت کرده 

است«.
بنابرایــن گزارش، »جمعیــت رزمنده مدافع 
انقلاب اسلامی، رزما، در راستای امور جهادی 
)کمک به محرومیت زدایی و توانمندسازی( 
بویژه در روســتاها، تولید بصیریت سیاســی 
و فرهنگــی بویژه در محــلات، جهاد تبیین 
در شــهرها، جنبش خانواده )مقابله با پیری 
جمعیــت و ســبک زندگی اســلامی( بویژه 
در شهرســتان ها و فعالیت سیاسی )آگاهی 
سازی، کادرسازی، معرفی شایستگان انقلابی 
در انتخابات( در روســتاها، محلات، شهرها، 
شهرســتان ها و اســتان ها فعالیت سیاسی و 

تشکیلاتی می کند«.
از کف خیابان تا...

الله کــرم بیــش از آنکه به کارهای سیاســی 
معروف باشــد، نامش با دو کلمه »موتور« و 
»خیابان«  پیوند خورده است. او که روزگاری 
مطالباتــش را کف خیابان و ســوار بر موتور 
پیگیری می کرد، حــالا می خواهد از راه های 
مبارزاتی کلاســیک مطالبتــش را پیگیری 
کند؛ البته که برای او و دوستانش گزینه های 

خیابان و موتور همواره روی میز است.
او ســابقا دبیر کل »انصار حزب الله« بود ولی 
به نوعی رهبر این جریان شــناخته می شود؛ 
آنها در زمان دو دولت هاشــمی رفسنجانی و 
سیدمحمد خاتمی، همواره حاشیه ساز بودند؛ 
از تجمعات متعدد گرفته تا ضرب و شــتم و 
محاصــره فرودگاه خرم آبــاد و...! گرچه این 
تجمعات از زمان روی کار آمدن دولت هاشمی 
رفســنجانی آغاز شده بود، اما پس از تشکیل 
رسمی انصار حزب الله، تجمعات این طیف با 

همین نام برگزار می شد.
حسین الله کرم متولد ۱۳۳۵ و همچنان ساکن 
شــهرری اســت. او در دهه ۶۰ خورشیدی 
همزمان با جنگ عراق و ایران، در جبهه های 
جنگ حضور داشت. الله کرم از جمله افرادی 
اســت که معتقد به ادامه جنگ و نپذیرفتن 
قطعنامه ۵۹۸ اســت؛ او نامه های مسئولان 
به بنیانگذار انقلاب پیرامون اوضاع نابســامان 
اقتصادی، اجتماعی، سیاســی و... را به مثابه 
جام  زهرهایی می داند که توســط مسئولان 

وقت به بنیانگذار انقلاب خورانده شد.
روزهای سخت هاشمی رفسنجانی و 

خاتمی با گروه های فشار
گرچه جنــگ پایــان یافتــه بود امــا آنها 
نمی خواستند جنگ را رها کنند؛ پس از دوران 
جنگ و طی دولت های هاشمی رفسنجانی که 
به دولت ســازندگی شــهرت دارد، الله کرم و 
رفقایش همچنان جنگ را ادامه دادند؛ اما این 
بار طرف جنــگ، خارجی نبود؛ طرف جنگ 
الله کرم و دوســتانش، سیاســت های دولت، 
آزادی اجتماعی شهروندان، تغییرات فرهنگ 
و ذائقه مردم و ... بود. آنها به هر بهانه ای دست 
به تجمع می زدنــد؛ یک روز به بهانه حجاب؛ 

یک روز به بهانه اکران یک فیلم سینمایی!
در دولت هاشمی که دوران پس از جنگ بود، 
با ورود کشــور به دوره بازسازی ویرانی های 
ناشی از جنگ، بخشی از اقتصاد رونق گرفت؛ 

در همیــن حال دولت می توانســت بســیار 
راحت تر از دوره جنگ نفت بفروشد و کسب 
درآمد کند. جامعه آن زمان تشنه تزریق پول 
بود تا علاوه بر بازســازی شکلی خرابی ها، به 
نوعــی جبران ۸ ســال زندگــی در جنگ را 
نیز داشته باشــد. سخنان هاشمی رفسنجانی 
در نمــاز جمعه تهران درباره اینکه مردم باید 
خوب زندگــی کنند، از ســوی این چهره ها 
به عنوان چراغ ســبز دولت به اشــرافی گری 
و تجمل گرایــی تعبیــر شــد و شــعارهایی 
علیه هاشــمی و سیاســت های اقتصــادی و 

فرهنگی دولت او مطرح شد.
این طیف که بعضا در جنگ حضور داشتند، 
با پیش گرفتن چنین سیاست هایی از سوی 
دولت احســاس انزوا کردند؛ آنها تصور کردند 
که جامعه و دولت جمهوری اسلامی در حال 
فراموشــی آنها هســتند و ارزش ها در حال 
تغییر اســت؛ آنها ارزش های درست را همان 
ارزش هایی می دانند که خود بر آن باور دارند 
و هرگونه تفــاوت را برنمی تابند؛ از همین رو 
بســیاری الله کرم و دوستانش را به دگم بودن 

متهم می کنند.
به هر شکل با گذشــت بیش از ۳ دهه از آن 
روزها، الله کرم همچنان از تجمعات اعتراضی 
بــه آنچه »اشــرافی گری« می خوانــد، دفاع 
می کند؛ او در یک مصاحبه تلوزیونی می گوید 
یکی از تجمعات، »تجمع جلوی بانک مرکزی 
و اعتراض بــه فروش ۵ هزار دلار بود که چرا 
منابــع ملی و بیت المــال را این طور هزینه 
می کنید و باید به شکل های دیگر در اختیار 
مــردم قرار گیــرد و آن هم مــردم در صف 
بودند و وضعیت بدی داشتند. مردم در صف 
می ایستادند و به نفع پولداران ۵ هزار دلار را 

می گرفتند. این کار ما درست بود«.
در  اقتصــاد  وزارت  مقابــل  تجمــع  از  او 
دوره هاشــمی رفســنجانی هم دفاع می کند: 
»تبیین استراتژی اقتصاد مقاومتی در همان 
دوران در مقابل وزارت اقتصاد که مسئول آن 
آقای آقاخان)احتمالا منظور الله کرم مرتضی 
محمدخان است( بود، به نظر کار ۱۰۰ درصد 

درستی بود«.
او در ادامــه یــک ردیف از تجمعــات انصار 
حزب الله را بیان می کند و از آنها دفاع: »تجمع 
در بازار تهران، تجمع در میدان محســنی و 

تجمع جلوی برج ســفید اقدام درستی بود. 
اینها در مقابل یکســری نمادهای غیرارزشی 
و نمادهای زندگی اشــرافی بود و کار درستی 
بود«. یکی از شعارهای این تجمعات که علیه 
ثروتمندان شکل می گرفت، شعار »آنان که در 
خانه شــاهانه اند، از درد ملت همه بیگانه اند« 
بود که به گفته الله کرم »حرف درستی«  بوده 

است.
نفوذی ها و روایت الله کرم

امــا الله کــرم اتفاقــات رخ داده در جریــان 
تجمعات انصار حزب الله را به هیچ وجه گردن 
نمی گیرد و همه آنها را متوجه آنچه نیروهای 
»نفوذی«  می خواند، می داند؛ »همان جریان 
نفوذی وقتی تجمع در مقابل میدان ولیعصر 
داشتیم در خیابان اطراف کارهای ناشایستی 
را انجام می دادند.« او در عین حال در پاســخ 
به مجری که می گوید آیا منظورش برخورد با 
مردم عادی است، پاسخ می دهد که »اینها در 

سطوح محدودی انجام شد!«
او اعتراضات به اکران فیلم »آدم برفی«، حمله 
به سینما قدس در میدان ولیعصر تهران بابت 
اکران فیلم »تحفه هند«، درگیری در جلسه 
سخنرانی عبدالکریم سروش در دانشکده فنی 
دانشگاه تهران، محاصره فرودگاه خرم آباد در 
اعتراض به حضور محسن کدیور و عبدالکریم 
سروش را و هر آنچه از اقدامات تنش زا را که 
جامعه کار انصار حزب الله می داند، کار عناصر 

»نفوذی«  می داند.
الله کرم زیر بار مســئولیت هیــچ یک از این 
اقدامــات نمی رود، تا جایی که گفته »در این 
نیروهای ارزشــی نیروهای خودسر هم وجود 
دارد. عــلاوه بــر نیروهای نفــوذی نیروهای 
خودســر که تحت فرآیند هیجانی که نیروی 
نفوذی که می تواند به وجود بیاورد، می توانند 
به آن ســمت کشیده شوند.« به عبارت دیگر 
او حتی مسئولیت »نیروهای خودسر« را هم 
برعهــده نمی گیرد و معتقد اســت که همان 

نفوذی ها آنها را تحریک می کنند.
جنجال دو رفیق

او در هنگامــه  جنگ بالــکان یا همان جنگ 
بوســنی وهرزگوین به ایــن منطقه رفت؛ به 
گفته خودش برای کار مستشاری و کمک به 
مردم بوسنی. سال ها بعد یعنی ۱۳۹۸، سعید 
قاسمی از همرزمان حسین الله کرم که او هم 

به بوســنی رفت و آمد داشته، در یک برنامه 
ویدئویی گفته بود »در بوسنی تحت پوشش 
هلال  احمر رفته بودیم، به نیروهای مجاهدین 
کریستین]امانپور[  می دادیم.  نظامی  آموزش 
خبرنگار سی ان ان ما را لو داد. با القاعده ای ها 
باهم بودیم. ]القاعده ای ها[ از ما استیل ]یعنی 
سبک و سیاق[ گرفتند. با مجاهدین سراسر 

دنیا یگان های جهادی تشکیل دادیم«.
این اظهارات با واکنش های زیادی روبرو شد 
و کار به جایی رسید که هلال احمر از قاسمی 
شــکایت کرد. الله کرم اما به دفاع از رفیقش 
پرداخت؛ او که خودش هم در بوسنی حضور 
داشته تلویحا سخنان سعید قاسمی را تایید 
کــرده و گفته بود »او نگفــت که ما با لباس 
هلال احمر یا از طریق هلال احمر در بوسنی 
بودیم. در واقــع او با اســتفاده از این تعبیر 
می خواســت بگوید »ما آنجا امدادگر بودیم« 
چون امداد و کمک رسانی شاخصه و ویژگی 
هلال احمر اســت بنابراین فعالان این حوزه 

امدادگر محسوب می شوند«.
الله کرم درباره ادعای قاسمی پیرامون ارتباط 
با نیروهای القاعده در بوســنی هم گفته بود 
که »القاعده لایه های مختلفی دارد، لایه ای که 
شامل نیروهای بوسنی و هرزگوین بود، آنها به 
نحوی با ما ارتباط داشتند، گاهی از اینها وقتی 
در مقرهای القاعــده آموزش می دیدند وقتی 
اسلحه خود را تحویل می گرفتند بنا به دلایلی 
آنجا را ترک می کردند و به سمت ما می آمدند. 

ارتباط با القاعده عمدتا در این لایه ها بود«.
الله کرم در دولت احمدی نژاد 

مسئولیت گرفت
الله کرم بــا روی کار آمــدن دولت محبوبش 
محمود احمدی نــژاد، کم کم ســعی کرد تا 
چهار گوشــه خیابان و موتور را ببوســد و از 
میادین خداحافظی کند؛ همین هم شــد. او 
ســال ۱۳۸۶ به عنوان رایزن نظامی ایران در 
کرواسی، به ســفارت در زاگرب رفت. او طی 
سه سالی که آنجا فعالیت می کرد، همسرش 

فوت شد.
بنظرمی رســد او همزمــان بــا ماموریت در 
زاگرب، مشــغول تحصیل در مقطع دکتری 
علوم سیاســی هم بود؛ چرا که ســال ۱۳۸۸ 
از رســاله دکتری خود در دانشگاه آزاد واحد 
علوم تحقیقات دفاع کرد. مدتی پس از گرفتن 

دکتری، عضو هیات علمی دانشــگاه آزاد در 
گروه علوم سیاسی و در این دانشگاه مشغول 
تدریس شــد. چند سالی می شود که الله کرم 
وارد گــروه علوم سیاســی و روابط بین الملل 
در دانشــگاه تهران هم شده است و آنجا نیز 

تدریس می کند.
بازگشت به خیابان در دوران روحانی

او در دولت روحانی باز هم به خیابان بازگشت 
اما دیگر نه توان عملیاتی اقدامات مشــابه با 
دهــه 7۰ را داشــت و نه جامعــه مانند آن 
ســال ها نظاره گر آن دسته از حرکات الله کرم 
و رفقا می ماند. برخی تجمعات درباره حجاب 
و لغو بازی ایــران و کره جنوبی در چارچوب 
رقابت هــای انتخاباتی جام جهانی که مصادف 
با شــب تاســوعا بود، از جمله تحرکات او در 

دولت های حسن روحانی می شد.
البتــه که او ترک رســانه نکــرد و در دوران 
روحانی تا می توانست علیه سیاست خارجی 
دولت بخصوص برجام و اف ای تی اف صحبت 
می کرد. الله کرم در مــورد حجاب اظهارات و 

اعتقادات تندی دارد. 
او در گرماگرم اعتراضات پس از مرگ مهســا 
امینــی، در گفــت  وگو با روزنامه مســتقل، 
تاکید داشت که »قانون حجاب قانونی بسیار 
خوب و مطابق ســنت و قوانین الهی اســت؛ 
لــذا »بی حجاب« باید بــه آن تمکین کند تا 
از یــک طرف جلوی آنارشیســم و بی قانونی 
گرفته شــود و از طرفی دیگر قوانین الهی بر 
جامعه حاکم گــردد.« او همچنین برخورد با 
»بی حجابی« را به معنای برخورد با بی قانونی 
و براندازی دانســت. الله کــرم از طرف جامعه 
هم درباره بی حجابــی حکم داده و گفته بود 
»جامعه با پذیرش قانون مقابله با »بدحجابی« 
و »بی حجابــی« ولــو بــه شــکل قهری و 
خشــونت آمیز موافق بوده و این نوع برخورد 
موجب گســترش حجاب می داننــد.« حالا 
چهره ای که موافق برخورد قهری در موضوع 
حجاب است و سابقه ای مشعشع در تجمعات 
کف خیابان دارد، می خواهد کار تشکیلاتی و 
سیاســی به صورت کلاسیک آن انجام دهد؛ 
مشخص نیست الله کرم و رفقایش سعه صدر 
کافی برای کار سیاسی دارند یا به زودی کار 
سیاســی را رها می کنند و به دوران اوج خود 

در خیابان ها باز خواهند گشت.

روزهایسختهاشمیرفسنجانی،خاتمیوروحانیباگروههایفشار

لیدر انصارحزب الله از کف خیابان تا تاسیس حزب

واکنشمشاوررهبریبهاقدامانصاراللهیمن
علی شــمخانی مشاور سیاسی رهبر معظم انقلاب در حساب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: اقدام شجاعانه انصارالله  یمن در محدودسازی 
رفت و آمد شــناورها به سرزمین های اشغالی، شاهرگ حیاتی صهیونیست ها 
را تحت فشــار قرار داده. پیوستن هر کشوری به ائتلاف آمریکایی برای مقابله 

با این اقدام، شراکت مستقیم در کودک کشی توسط رژیم صهیونیستی است.

سوشیال

وزیراطلاعات:
مسببینمجازاتخواهندشد

حجت الاسلام خطیب در پیامی خطاب به فرمانده نیروی انتظامی آورده است: 
شهادت مظلومانه  جان بر کفان مرزهای ایران اسلامی در ایاّم سالروز شهادت 
حضــرت صدیقه طاهره )س( را خدمت فرماندهــی معظّم کل قوا، جنابعالی، 
خانواده های معزز شــهدا، فرماندهان، کارکنان و ســربازان غیور فراجا و مردم 

انقلابی و سرافراز ایران تسلیت عرض می کنم.
وی می افزایــد: ملتّ شــریف، نجیب و شــهیدپرور ایران ضمــن قدردانی از 
مجاهدت ها و جانفشــانی های مدافعین مرزهای مقدس میهن اسلامی ایران، 
انتظار و مطالبه فوری مجازات مسببین خون های به ناحق ریخته شده  شهدای 
این حادثه  تروریســتی را دارند و جامعه  اطلاعاتی و سربازان گمنام امام زمان 

)عج( این را وظیفه خود می دانند.

امنیتی

هیاتمنصفهدادگاهمطبوعات
مدیرمسئولروزنامهشرقرامجرمشناخت

ســخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی گفت:هیات منصفه 
دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی مدیر مســئول روزنامه شرق را به اتفاق آراء 
مجرم شــناخت و مستحق تخفیف ندانست. اکبر نصراللهی با بیان اینکه اتهام 
مدیر مسئول روزنامه شرق »نشر مطلب خلاف واقع« است، بیان کرد: این اتهام 
با شــکایت دادستان تهران درباره تیتر نادرست »مخالفت ۸۴ درصدی با الزام 
زنان به رعایت حجاب« که در روز سوم آبان ۱۴۰۲ منتشر شده بود، توسطهیات 
منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی رسیدگی شد. وی با بیان اینکه هیات 
منصفه دادگاه های  سیاسی و مطبوعاتی، مدیر مسئول روزنامه شرق را به اتفاق 
آراء مجرم شناخت، افزود مدیرمسئول روزنامه شرق در دفاعیات خود، اشتباه 
رخ داده در تیتر را قبول کر د. ســخنگوی هیات منصفه گفت: مدیرمســئول 
روزنامه شــرق در این باره گفت؛ اشتباه بزرگتر این بود که رسانه ها ی خارجی 
نوشــتند ۸۴ درصد از پاسخگویان با حجاب مخالف هستند در صورتی  که ۸۴ 
درصد از مخاطبان شرق در نظرخواهی این روزنامه با اظهارات نماینده تهران 
در مجلس شــورای اسلامی در مورد »تاثیر قانون احتمالی عفاف و حجاب بر 

وضعیت حجاب زنان« مخالف هستند نه با الزام زنان به رعایت حجاب.

عدلیه

هدایت الله آقایی، فعال سیاســی اصلاح طلب، درباره ادعا 
محمدرضا باهنر مبنی بر تعیین لیست اصلاح طلبان گفت: 
اصــلاح طلبان اگر به لحاظ حقوقی تعریف شــوند جبهه 
اصلاحات محسوب می شوند که به طور رسمی اعلام کرده 
اند با وضعیت فعلی جایی برای مشــارکت وجود ندارد. اما 
به طور سنتی یک سری از زیرمجموعه های اصلاح طلبان 
وجود دارند که همیشــه عادت به مشــارکت داشتند و به 
صورت انفرادی لیســتی منتشــر می کردند یا از شخص 
خاصــی حمایت می کردنــد. مثلا ســال ۱۴۰۰ با وجود 
ردصلاحیــت همه اصلاح طلبان، عده ای از همتی حمایت 
کردند که یک کار انفــرادی بود بنابراین اصلاح طلبان به 
معنای حقوقی هیچ موضع و لیستی برای انتخابات ندارند 
و ایراداتشان نســبت به وضعیت انتخابات را هم گفته اند. 
البته ممکن است زیرمجموعه لیست بدهند که موضع کلی 

اصلاح طلبان نیست.
این فعال سیاســی درباره رد صلاحیت اصلاح طلبان بیان 
کرد: رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان یا کسانیکه حتی 
اعتدالگرا بودند باعث شــده اســت که اصولگرایان خود را 
حاکم بر میدان سیاست می بینند. آنچه بتوان اسم رقابت بر 
آن گذاشت الان بین اصولگرایان است. رقابت میان جبهه 
پایداری، طرفداران قالیباف، اصولگرایان سنتی نزدیک به 
باهنر و جبهه دولت با یکدیگر در انتخابات اســفندماه در 

جریان خواهد بود.
وی افــزود: بــه نظر من ایــن روند جریان ســازی میان 
اصولگرایان همیشــه وجود داشته است، زمانیکه مجموعه 
انقلابیــون به عنوان نیروهای خط امام و جریان راســت و 
طرفداران بازار از اوایل با هم رقابت کردند تا الان که همواره 

رقابت و تضاد ادامه یافته است.
این روند الان به درون جبهه اصولگرایی کشــیده شــده و 
برای حذف هم تلاش می کننــد. اصولگرایان برای خالص 
سازی بیشتر همدیگر را هم حذف می کنند. آقایی درباره 
نگرانی اصولگرایان سنتی در فضای فقدان اصلاح طلبان و 
حذفشان توسط جبهه پایداری گفت: مسیر اصولگرایی به 
همین ســمت می رود و اصولگرایان جدید از جمله جبهه 
پایداری در حال حذف اصولگرایان سنتی هستند به همین 
خاطر اصولگرایان ســنتی مدام درباره مشــارکت اصلاح 

طلبان صحبت می کنند. 

آنچه ایــن روزها در عرصه انتخابات در اردوگاه اصولگرایی 
می بینیــم جالب توجه اســت؛ به ویژه در میان شــورای 
ائتلافی هــا که کاملا وضعیتی آشــفته را تجربه می کنند. 
چندطیف شدن شورای ائتلاف نشــان از این دارد که این 
گــروه در انتخابات پیش رو به ســختی بتواند به لیســت 
انتخاباتی دســت یابد. محمد مهاجری، تحلیلگر مســائل 
سیاســی گفت: معمولا وقتی گروهی سیاســی احساس 
کند که رقیب بیرونی ندارد، در داخلش اختلافات رشــد 
می کند و خودشان علیه خودشان موضع می گیرند، رقیب 
هم می شوند و ســعی می کنند وزن خودشان را بالا ببرند 
تا بتوانند از کیک قدرت ســهم بیشتری را به دست آورند. 
جریان اصولگرایی بر مجلس مسلط شد و سعی کرد تسلط 
خود را بر جاهــای دیگر قدرت و ثروت هم افزایش دهند. 
در این شــرایط اختلافات برای افزایش سهم از قدرت بالا 
گرفت. با این اوصاف باید بدانیم که اختلافات اینها مبنای 

فکری ندارد و صرفا معطوف به قدرت است.
او ادامه داد: آقای قالیباف که در سال۹۸ با شورای ائتلاف 
پا به صحنه گذاشت، توانست بر مجلس مسلط شود اما او 
هیچ وقت مرد پارلمان نبوده و نیست و از قدرت لابی های 
سیاسی برخوردار نیست. برخی نمایندگان چنین می گویند 
که آقای قالیباف روحیه ای پادگانی دارد و هنوز نتوانسته از 
این روحیه اش فاصله بگیرد. همین نوع رفتار او باعث شده 
بخشی از اصولگرایان و بخشی از یاران گذشته ای هم از او 

فاصله بگیرند. گرچه او خواســت با همایش مبنا در برابر 
شــریان و پایداری قدرت نمایی کند اما واقعیت این است 
که او نمی تواند اکثریت اصولگرایان را دور خود جمع کند 
یا به تعبیری مطیع خود کند زیرا قواعد شطرنج سیاست را 
بلد نیست. این تحلیلگر مسائل سیاسی همچنین بیان کرد: 
اگــر واقعا جریان اصلاحات و اعتدال با جدیت وارد صحنه 
انتخابات شــوند، اصولگرایان ممکن است به سمت لیست 
واحد بروند؛ مانند ســال ۹۸ که نگــران آن بودند که مباد 
اصلاح طلبان و اعتدالی ها بتوانند کرسی هایی از مجلس را 

در اختیار بگیرد و به همین دلیل به سمت ائتلاف رفتند.
مهاجری گفت: قالیباف اگر تصور کند قرار اســت قدرتش 
کم شود یا توســط نیروهایی که تا کنون کنارش بوده اند 
دور زده شود، سریعا به سمت ائتلاف می رود اما مسئله این 

است او برای همه اصولگرایان مرجعیت ندارد. 

آقایی:

کفگیراصولگرایانبهتهدیگخوردهوبهدنبالحذفیکدیگرهستند
مهاجری:

قالیبافقدرتلابیهایسیاسیراندارد
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گروه سیاسی- مانیا شــوبیری: آذر منصوری از جمع زنان 
اصلاح طلبی مانند معصومه ابتکار، شهیندخت مولاوردی و اشرف 
بروجردی و دیگر زنانی است که در فضای کنونی جامعه شجاعت 
آن را داشــته که جا پای چریک پیر )بهزاد نبوی( بگذارد. بهزاد 
نبوی اولین رئیس جبهه اصلاحات بود که با اجماع اصلاح طلبان 
به این جایگاه رســید اما پس از انتخاب منصوری به جای نبوی 
در جبهــه اصلاحات، اعضای این جبهــه به برخی از تصمیمات 
وی انتقاد داشتند که منصوری می گوید تمامی تصمیم  ها با رای 

اکثریت گرفته می شود.
وی در مصاحبه تفصیلی که با روزنامه مردم سالاری به موضوعات 
مختلــف داخلی، درون حزبی و سیاســت خارجی نگاهی جامع 

می اندازد و لب به انتقاد از وضع موجود باز می کند.
در عین حال کمتر از 75 روز تا انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی باقی مانده، انتخاباتی که همچون انتخابات 1400 
خبری از چهرهای شــاخص اصلاح طلب نیســت. برخی از قهر 
اصلاح طلبان با صندوق های رای صحبت می کنند، رئیس جبهه 
اصلاحات اما معتقد است قانون انتخابات مصداق خود تحریمی 

است و نیاز نیست اصلاح طلبان با انتخابات قهر کنند. 
آذر منصوری از بی تاثیر شدن صندوق رای در جامعه سخن می 
گوید. وی معتقد است که اصلاح طلب و اصولگرا مرجعیت خود 
را در جامعه از دســت داده اند و به همین دلیل جامعه و نســل 

معترض، خیابان را انتخاب کرده است.
منصوری براین اعتقاد اســت که اصلاحات به دنبال بازگرداندن 
مرجعیت خود در جامعه است ولی شرایط کنونی برای سیاست 
ورزی اصلاح طلبان به مراتب ســخت تر و هزینه بارتر از شرایط 

اصولگرایان منتقد است.
وی تاکید می کند که نهادهای واسط کارکردهای خود را از دست 
داده اند و اگر اصلاح طلبان بخواهند مانند گذشــته به سیاست 
ورزی خود ادامه دهند، همان آبروی باقی مانده را نیز از دســت 

خواهند داد.
منصــوری با تاکید بر اینکه »تکَــرار می کنم  ها« دیگر موجی را 
در جامعــه برنمی انگیزد می گوید که در عین حال اصلاح طلبان 

همیشه در ناامیدی خالق امید بودند.
آذر منصوری به انتقاداتی که به او می شود نیز اشاره کرد و گفت: 
ریاســت بر جبهه اصلاحات آنقدر ارزش ندارد که اعضای جبهه 
اصلاحات به خاطــر آن بخواهند مقابل همدیگــر قرار بگیرند. 
مشــروح گفت وگوی مردم ســالاری با آذر منصوری را در ادامه 

می خوانید: 
در سخنرانی های خود به نوسازی گفتمان اصلاحات اشاره 

کردید، مولفه های نوسازی گفتمان اصلاحات چیست؟
در تحلیلی که به ویژه بعد از انتخابات سال 96 از وضعیت جامعه 
داشتیم؛ با اعتراضات پی درپی مواجه شدیم که آخرین اعتراضات 

با عنــوان جنبش زن، زندگی، آزادی شــناخته 
می شــود. در جریان این اعتراضات مرحله به 
مرحله فضایی در ســطح جامعه به وجود آمد 
که هر روز بیشتر از جریان اصلاحات و گفتمان 
اصلاح طلبی فاصله گرفت. اگر این روند درست 
و دقیق آســیب شناســی نشــود، اینکه چرا 
اصلاح طلبان باید گفتمان خودشان را نوسازی 

کنند هم روشن نمی شود.
ما در فضای پیش از اتفاقات ســال گذشــته 

)جنبش مهسا( تلاشمان کردیم تا اصلاح طلبان با سیاست ورزی 
از حداکثر ظرفیت های جامعه اســتفاده کنند، که در این مسیر 
اولا شیوه حکمرانی در کشور اصلاح شده و منطبق با خواست و 
مطالبات جامعه شود و دوما در نگاه فراگیرتر، این حضور اصلاح 
طلبان به تقویت مشروعیت سیاسی که مهمترین مولفه اش توجه 
ســاختار نظام به مولفه های مردم ســالاری و دموکراسی است، 

بی انجامد.
اما روند به گونه ای طی شــده بود که در اتفاقات سال 1401 اگر 
از معترضان می پرســیدید که این اعتراض چه نسبتی با جریان 

اصلاحات دارد، پاسخ همه آنها این بود که، هیچ نسبتی!
این یعنی جامعه به موقعیت و ســطحی از تغییر رســیده که با 
گفتمان اصلاحات نمی توانست نســبتی برقرار کند. در این باره 
آقای خاتمی هم تاکید داشــتند که سیاست ورزی مرسوم دوم 
خردادی اگر نگوییم ممتنع شده، با صخره ستبر بن بست مواجه 

شده است.
بعــد از تحلیلی کــه از رفتار حاکمیت داشــته ایم و البته هنوز 
داریم، باید براساس مولفه هایی این تحلیل را به روز کنیم؛ اولین 
نتیجه ای که به آن رســیدیم این بود کــه باید گفتمان جریان 
اصلاحات به روز رسانی و نوسازی شود و مهمترین تاکید ما هم 
این است که این گفتمان با بیانیه 15 ماده ای آقای خاتمی نسبت 

مستقیم داشته باشد.
برخی از این مواد 15 گانه تاکید بر اصلاح ساختارها دارد، برخی 
تاکید بر اصلاح رفتارها و برخی تاکید براصلاح رویکردها. به نوعی 
وقتی از انتخابات آزاد صحبت می شــود، این را می شــود در حد 

»پارادایم شیفت« هم تلقی کرد.
ایــن درواقع مهمترین نگاه و محوری که در نوســازی گفتمانی 
مدنظر ما هست، این است که جریان اصلاحات بتواند مسیری را 
با تاســی از این گفتمان طی کند که هم جامعه را با خود همراه 
کند، هم مرجعیتی که از دســت داده است را برگرداند؛ از سوی 

دیگر بتواند در سیاست گذاری و حکمرانی تاثیرگذار باشد.
اصلاح طلبــان می خواهند رویکرد و نگاهی کــه به انتخابات و 
صندوق رای دارند، تنها نگاه مطالبه گرانه باشــد نه نگاه گرفتن 
امتیاز برای خودشــان این دو مقوله کاملا متفاوت اســت. نگاه 
مطالبــه گرانه یعنی صندوق رای که مردم به آن اعتماد ندارند و 
مشارکت گریز شده اند، باید به صاحبان اصلی  اش برگردد، از سوی 
دیگر تمام عواملی که باعث شــده است که صندوق رای از مردم 

گرفته شود باید کنار بر طرف شود.
اگر ما تعریف درستی از امنیت ملی در جهان امروز داشته باشیم، 
یکی از عوامل اصلی تهدید کننده امنیت ملی فقدان مشروعیت 
سیاســی نظام اســت؛ تقویت نظامی که ما فکــر می کنیم باید 
نسبتش با گفتمان نوفل لوشاتو روشن باشد، ما هم به تقویت آن 
نظام کمک خواهیم کرد. یعنی نظامی که برآمده از یک انقلاب 

مردمی بوده و قرار بود مردم ولی نعمتان اصلی آن باشند.
 جریانات اصولگرایی علاقه مند به اســتفاده از جوانان 
هستند، یکی از انتقاداتی که از اصلاح طلبان می شود این 
است که بهایی به جوان ها داده نمی شود و اصلاح طلبان 
نتوانسته اند نیروهای جوانی را تربیت کنند. شما این انتقاد 

را وارد می دانید و چرا؟
بله، به نظر من این انتقاد وارد است؛ اما دلیل دارد  که این اتفاق 
نمی افتد. تقریبا همه کســانی که 2خرداد 76 جوان بودند، الان 
جزو میانسالان و کهنسالان کشور هستند. نوع نگاه و ظرفیتی که 
در آن مقطع تاریخی در کشــور وجود داشت، این امکان را برای 
بخشی از جوانان فراهم کرد که بتوانند در عرصه سیاسی، مدنی و 
رسانه ای حضور پیدا کنند و انگیزه و فعالیت داشته باشند؛ خیلی 

از این افراد همچنان راهشان را ادامه داده اند.
بایــد به این نکته تاکید کنم که اقتضائــات جریان اصلاحات با 
شرایط جریان اصولگرا کاملا متفاوت است، جوانانی که می آیند 
در احزاب اصلاح طلب فعالیت می کنند و دارای شناسنامه حزبی 

می شوند، عمدتا این شناسنامه برایشان مزیتی ندارد!
باید زمینه تربیت مدیران و نیروهای شایســته از جوان هایی که 
جذب احزاب می شــوند فراهم شود. این ظرفیت را رشد بدهد و 

خودش هــم بتواند از این ظرفیت اســتفاده کند. اما اتفاقی که 
می افتد این است که برای جریان اصلاحات راه حضور در مبادی 

قدرت بسته است.
اما جریان اصولگرایی نه تنها تمام نهادهای غیرانتخابی را در اختیار 
دارد، بلکه از امکان توزیع رانت و پســت به جهت حضورشان در 
نهادهای قدرت نیز برخوردار است، از طرف دیگر هیچ هزینه ای 

هم پرداخت نمی کنند.
جالب است بدانید که حتی در دولت آقای روحانی که با حمایت 
اصلاح طلبان روی کار آمد، خیلــی از جوانان اصلاح طلب برای 

اینکه بتوانند به عنوان یک کارمند در یک اداره مشــغول به کار 
شوند، جواب استعلام  هایشان منفی بود.

بنابراین این دو جریان اقتضائات متفاوتی با یکدیگر دارند؛ شرایط 
برای سیاست ورزی اصلاح طلبانه به مراتب سخت تر، دشوارتر و 

هزینه بارتر از شرایطی است که جریان اصولگرایی دارد.
نمی گویم همــه اصولگرایان از این مواهب اســتفاده می کنند، 
مقصودم بیشتر بر شرایطی است که موجب شده امتناع سیاست 
ورزی اصلاح طلبانه نســبت به امــکان آن غلبه پیدا کند و این 

خودش را در جذب جوانان به خوبی نشان می دهد.
بحث دیگر این هســت جوانانی که جــذب احزاب اصلاح طلب 
می شدند، نوع نگاه و انتظاراتشان متفاوت از جریان اصولگراست 
و همین سطح انتظارات باعث می شود که وقتی می بینند احزاب 
نمی توانند به دلیلی شرایطی که به آنها تحمیل شده انتظارات آنها 

را تامین کنند، طبعا فاصله می گیرند.
جوانان به دلیل همین موارد ترجیحشان این است که یا فعالیت 
سیاســی نکنند یا به شــکل دیگری کنشــگری کنند. من فکر 
می کنم دلیل اصلی، تحمیل شــرایطی هست که متوجه اصلاح 
طلبان شده است. همین ریزش پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان در 

پسا انتخابات 96 به این سو، صورت مساله را گویا تر می کند.
اصلاح طلبان چرا از ظرفیــت چهره های محبوب خود 
استفاده نمی کنند؟ افرادی مثل حاج حسن آقای خمینی 

یا آقای ظریف.
سیاست گذاری  ما در این دوره روی این موضوع تاکید داشت که با 
همه گروه ها، شخصیت ها و افرادی که ممکن است با آنها حداقل 
اشتراکات را داشته باشیم، تعامل کنیم. در واقع ائتلاف هایی باید 
بر ســر موضوعات مختلف با جریان های سیاســی کشور اتفاق 

بیافتد.
من از شخص خاصی اسم نمی برم، ولی شرایط انتخابات در این 
دوره متفاوت با ادوار گذشــته است. تحلیلی که ما نسبت به این 
انتخابات و به ویژه ابلاغ قانون انتخابات جدید داشتیم، این شرایط 
را نســبت به انتخابات ادوار گذشته متفاوت کرده است. می توانم 
بگویــم نقطه عطف آن نیز بیانیه گام دوم انقلاب اســت. از این 

مقطع اساسا مشارکت حداکثری از دستور کارکنار گذاشته شد.
اگر تا قبل از بیانیه گام دوم ما با مقوله حداقل الزامات مشارکت 
حداکثــری مواجه بودیم، از انتخابــات 98 و 1400 وقتی آقای 

لاریجانی هم از گردونه رقابت انتخابات حذف 
شــد، این یعنی اینکه اساسا مشارکت بالا و 

رقابت محل اعتنا در انتخابات نیست.
مکرر این روزها از زبان فعالان سیاسی شنیده 
می شود که مشارکت بالا از دستور کار خارج 
شده است، این نشــان می دهد که ما با یک 
انتخابات متفاوت از انتخابات قبل از سال 97 

مواجه هســتیم که باید بتوانیم یک تحلیل و ارزیابی واقع بینانه 
از آن داشته باشیم.

با روندی که ما از 92، 94 و 96 شروع کردیم، حداکثر تلاشمان 
این بود که مردم را در انتخابات با خودمان همراه کنیم، مردم هم 
با ما همراه شدند، اما پسا انتخابات 96 و بعد از بیانیه گام دوم که 

سال 97 منتشر شد، ما باید چگونه باید با جامعه همراه شویم؟
جامعه ای که در همه بزنگاه ها با »تکَرار می کنم« آقای خاتمی و 
فراخوان های جبهه اصلاحات به صحنه آمد، با یک سرخوردگی 
شــدید و جدی مواجه شد. اعتراضات پشت اعتراضات نشان داد 
که اساســا نگاهش با قبل از انتخابات  98 نسبت به انتخابات و 

صندوق رای کاملا تفاوت کرده است.
در این شرایط نوع تعامل ما با افراد و شخصیت ها هم یک رویکرد 
انتخاباتی صرف پیدا نمی کند، بیشتر تعامل ما در راستای حضور 
بیشتر آنها در صحنه و استفاده از ظرفیت های است که دارند؛ در 
این شــرایط این افراد کمک می کنند، جریان ریشه داری که به 
دنبال اصلاح رویکردها و رویه هاست، بتواند بدنه اجتماعی خود 

را دوباره به دست آورد.
واقعیت جامعه این اســت که گروه های داخلی سیاســی اعم از 
اصلاح طلب و اصولگرا که تا قبل از این اعتراضات می توانســتند 

به عنوان مرجع مطالبات جامعه را پیگیری کنند؛ مرجعیت خود 
را از دســت داده اند و به همین دلیل صدای براندازها بلند شده 
و جامعه و نسل معترض خیابان را انتخاب کرد؛ نهادهای واسط 

کارکرد خود را از دست داده اند.
به اعتقاد من احیای این جایگاه و این موقعیت برای اصلاح طلبان 
در این شرایط باید اولویت اصلی باشد؛ بنابراین هم باید نگاه ما به 
انتخابات باشد، هم به ظرفیت های شخصیت  های تاثیر گذار و هم 

جامعه. اینها کاملا با یک نوسازی و بازسازی همراه شده است.
اگر این موارد را درک نکنیم و بخواهیم به همان روال گذشــته 
به سیاست ورزی خودمان ادامه دهیم، در انتخابات 1402 همین 
اندک اعتبــار و آبروی که اصلاح طلبان کســب 

کرده اند هم از دست خواهیم داد.
آیا قهر کردن با صندوق رای و یا اســتفاده 
نکــردن از ظرفیت های اصــلاح طلبان و 

نیروهای همسو درست بود؟
ما در جبهه اصلاحات گفتیم توصیه ای برای ثبت 
نام در انتخابات نداریم، بــرای این اظهار نظر نیز 
دلیل داشتیم؛ در قانون جدید انتخابات که تصویب 
و ابلاغ شد، متاســفانه این اختیار آنقدر به هیات های اجرایی و 
نظارتی داده شده است که حتی پس از انتخابات هم بتوانند افراد 
را رد صلاحیــت کنند، این قانون خودش مصداق خود تحریمی 
اســت، نیاز نیست اصلاح طلبان با انتخابات قهر کنند. این قانون 
آنقدر دایره انتخاب مردم را تنگ می کند که تمایلی برای انتخاب 

کردن میان مردم باقی نمی ماند.
در انتخابات شــوراهای 1400 شاهد بودید که اصلاح طلبان در 
همه شــهرها لیســت دادند، آقای خاتمی هم تکرار کرد، اما ما 
چقــدر رای آوردیم؟ نفر اول ما تهران چقدر رای آورد؟ مســاله 
ما جامعه اســت، جامعه ای که هیچ مناسبتی بین مطالباتش و 

صندوق رای نمی بیند.
خوب چرا جامعه از صندوق رای نا امید شده است؟

در انتخابات 96 ما از همه ظرفیت  های خود اســتفاده کردیم؛ از 
تمام احزاب اصلاح طلب، از آقای خاتمی، شورای 
عالی سیاســت گذاری. خود من سال 96 به 30 
استان سفر و برای آقای روحانی سخنرانی کردم؛ 
در شهر تهران نزدیک به 100 ستاد تاسیس شد. 
بــه جرات می گویم اگر حوزه هــای اخذ رای زود 
بسته نمی شد، آقای روحانی نه 24 میلیون بلکه 
بیش از 27 میلیون رای می آورد. آن حضور مردم 

یعنی اوج امید و مشارکت اجتماعی در انتخابات. این بزرگترین 
پشتوانه برای منتخب مردم بود.

بــه اعتقاد من رای آقای روحانی در حــد رفراندوم بود، این رای 
بزرگتری پشتوانه و قدرت اجتماعی بود که پشت سرآقای روحانی 
وجود داشت و حتی در دولت دوم می توانست گام های جدی تری 
بردارد؛ وزرای بهتــری انتخاب کند، چون مجلس هم که همراه 
خودش بــود و هر فردی که معرفی می کــرد رای می آورد. چرا 
این اتفاق نیافتاد؟ چرا رای بالا، دستاوردی نه برای آقای روحانی 

داشت، نه برای جریانی که از آن حمایت کرد، نداشت؟
بحــث ما فقط انتخابات و نظارت اســتصوابی نیســت، بحث ما 
ســاختاری است که اساســا قدرت ظرفیت نهادهای انتخابی را 
نادیده می گیرد. شما حتی اگر 24 میلیون رای هم داشته باشید 
نمی توانید نفر اول وزارت خانــه را به مجلس معرفی کنید. من 
شنیده ام آقای روحانی برای وزارت علوم نفر پانزدهم لیستش را 
به مجلس معرفی کرد. ملت می گویند خواست ما کجا قرار است 

تجلی پیدا کند؟
مگر هدف جبهه اصلاحات تغییر وضع موجود نیست؟ یکی 
از الزامات تغییر وضع، تغییر قوانین است ولی اصلاحات 

چرا با قهر با صندوق به دنبال تغییر رویه  ها نیست؟
قطعا به خاطر دارید که بهترین قانون انتخابات می توانســت در 
مجلس دهم تصویب شود، قانون انتخاباتی که دایره انتخاب مردم 
را گسترده تر می کرد، انتخابات را معنادار می کرد، اما همه این ها 

با در بسته مواجه شد.
از مجلس ششــم که ما نمایندگانی شجاع تر و جسورتر در طول 
مجالس پس از انقلاب اســلامی نداشــتیم، انــدک لوایحی که 
می توانست باعث تقویت امید در بدنه جامعه شود با هر بهانه ای 

به سد شورای نگهبان مواجه و تصویب نمی شد.
قطعا مجلس دهم به مراتب از مجلس یازدهم برای کشور و مردم 
بهتر بــود، اما خروجی مجلس دهم نتوانســت جامعه ای که به 

لیست امید رای داد را راضی نگه دارد.
یا خروجی دولت دوم آقای روحانی نتوانست این جامعه را راضی 
کند. تبلیغات، استفاده از توان رسانه ای برای زدن آقای روحانی، 
فشــارهای که به آقای روحانی وارد می شــد؛ همه اینها نشــان 
می دهد که اراده غالب حفظ یکدســتی موجود و نادیده گرفتن 

خواست و اراده مردم است.
یک جریان سیاسی آن هم در موقعیت اصلاح طلبان باید در این 
شــرایط چکار کند؟ چگونه می تواند قدرت خود را بازیابی کند و 
یا افزایش دهد؟ به اعتقاد جبهه اصلاحات راهش این اســت که 

مطالبات مردم را نمایندگی کند.
واقعیت این است که صندوق رای در نگاه اغلب جامعه خاصیت 
خــود را از دســت داده و اصــلاح طلبان تنهــا ظرفیتی که در 
اختیارشان هســت این اســت که بتوانند از مسیرهای مدنی و 
مســالمت آمیز و خشونت پرهیز به عنوان جریانی که می خواهد 
نقش نیروی واســط را در جریان سیاسی کشور ایفا کند، صدای 

حق خواهی جامعه باشند.
همه عرض من این است که »تکرار می کنم ها« دیگر موجی را در 
جامعــه برنمی انگیزد. بنظر من جامعه ای که ما 4 دوره فراخوان 
دادیم و با شور و اشتیاق اصلاح طلبان را همراهی کرد، امروز پیام 

اش این است که حالا شما کنار ما بایستید.
قطعا این انتخابات نه اولین انتخابات ما هست نه آخرین انتخابات 
ما. مگر می شود یک جریان سیاسی نسبت به انتخابات بی تفاوت 
باشــد؟ ولی جریان اصلاحات نگاهش به صندوق رای باید نگاه 
مطالبه محورانه باشد نه امتیاز گیرانه. وقتی می گویم مطالبه گرانه، 
یعنی انتخابات به سمتی برود که نماینده های واقعی مردم آنقدر 
قدرت داشته باشند که بتوانند مطالبات جامعه را پیگیری کنند.

آیا در جبهه اصلاحات درباره خواسته جامعه که یکسری 
از آنها در انتخابات 94 دلیل رای دادن به آقای روحانی بود 

در دستور کار قرار دارد.
بله یکســری کارها انجام شده اســت، از جمله پیگیری حصر. 
موضوعی که همواره در دستور کار جبهه اصلاحات قرار داشته؛ 
طبعا اینکه ما در همه مواضع اعتراضی که اعلام می کنیم، یکی از 

مصادیقش حصر است.
با انتشــار خبر وخامت حال عمومی مهندس موسوی، در جبهه 
اصلاحات تصویب شــد که نامه ای علنی به دبیر شــورای عالی 
امنیت ملی نوشته شــود؛ در این نامه ضمن ابراز نگرانی نسبت 

به شــرایط محصورین و شــرایطی که به آنها تحمیل شــده و 
سلامتیشان به خطر افتاده است، اشاره کردیم.

در این نامه ذکر شــده بود که مســئولیت سلامت محصورین با 
کسانی است که این شرایط را به آنها تحمیل کرده اند و خواستار 
رفع حصر از محصورین شدیم. من فکر می کنم طرح مکرر مساله 
و پیگیری مکرر آن حداقل کاری است که جریان اصلاحات باید 

انجام دهد.
ما همواره گفته ایم تداوم حصر نه تنها نگرانی را نسبت به سلامتی 
محصورین بیشتر می کند؛ بلکه کاملا در تعارض و تضاد با امنیت 
ملی کشــور نیز هست. هنوز مشخص نیســت که چرا اصرار بر 
تداوم حصر وجود دارد و غایت این اصرار قرار است به کجا و چه 

نتیجه ای بی انجامد.
برنامه ای برای احیای شورای هماهنگی سابق وجود دارد؟

شورای هماهنگی متشکل از 31 حزب بود، در جلساتی که برگزار 
شد، به این نتیجه رسیدیم که ما نیاز به یک ساختار فراگیرتر از 
مجموعه احزاب جبهه اصلاحات داریم، این بحث ها 
در شورای هماهنگی انجام شد. نهایتا این 31 حزب 
به عنوان احزاب رسمی کشور به این نتیجه رسیدند 
که تشکیل جبهه اصلاحات ایران را به اطلاع وزارت 

کشور برسانند.
بنابراین خود شــورای هماهنگی موســس جبهه 
اصلاحات است. اینکه ما می گویم شورای هماهنگی، 
اصلاح طلبان در شرایط موجود جبهه اصلاحات را به کمیسیون 
احزاب وزارت کشــور اطلاع دادند؛ طبعا وقتی اطلاع داده شده، 
هم شــورای عالی سیاســت گذاری که قبلا وجود داشت دیگر 
بلاموضوع شــد و هم شــورای هماهنگی. در واقع احزاب اصلاح 
طلب نقش اصلی، تعیین کننده و محوری را در جبهه اصلاحات 
دارند. بهتر بگویم، شورای هماهنگی در دل جبهه اصلاحات است.

همه تصمیمات، نظام نامه ها، آیین نامه ها، و پیشــنهاداتی که در 
جبهه اصلاحات رای گیری می شود؛ برمبنای قواعدی است که به 

تصویب این جمع رسیده است.
بنظر من در این شــرایط مجموعه جبهه اصلاحات، با توجه به 
ظرفیت های ائتلافی که در کشــور وجود دارد، تلاش می کند که 
مرحله به مرحله هم ســاختار خودش را بازیابی کند و هم رفتار 

دموکراتیک تری در مواجه با جامعه داشته باشد.
گفت وگو با احزاب اصلاح طلب آغاز شــده است، این گفت وگوها 
کمک می کند که ما تصمیم بگیریم آیا پس از توافق بر سر سند 
نوسازی گفتمانی اصلاحات، نیاز به اصلاح ساختار جمعی اصلاح 

طلبان وجود دارد یا خیر؟
فعلا در مرحله نوسازی گفتمانی هستیم، بعدا باید بحث و گفت 
 وگو کنیم که اگر به عنوان مثال این ساختار کارآمد نیست، چه 

ساختاری در شرایط موجود می تواند کاراتر ایفای نقش کند.
انتقاداتی از شخص شما از داخل جبهه اصلاحات شنیده 
می شود؛ به عنوان مثال از تندروی شما صحبت می کنند؛ 

نظرتان درباره این صحبت ها چیست؟
در جلسات مجمع عمومی ما مشــکلی نداریم. این اظهارنظرها 
بیشــتر در فضای رسانه ای مطرح می شــود. در جلسات مجمع 
عمومی طبق نظام نامه مصــوب همه اعضا در همه مباحث هم 
می توانند پیشنهاد طرح موضوع دهند، هم از حق مشارکت برابر 

برخوردار هستند.
رئیــس هم در این مجموعه یک رای بیشــتر ندارد. دبیر جبهه 
اصلاحات نیز منتخب مجمع عمومی است، سخنگو نیز همینطور. 
دموکراتیک تر از این در این سطح و ساختار نمی توان عمل کرد.

اما در خصوص ریاست جبهه اصلاحات در این دوره، در جلسه ای 
که من به این سمت انتخاب شدم؛ اعلام شد که چه کسانی برای 
ریاست جبهه کاندیدا هستند؛ هیچ محدودیتی برای اینکه افراد 
دیگر کاندیدا شوند وجود نداشت، خیلی ها من را پیشنهاد دادند، 

من نیز سایرین را پیشنهاد دادم.
اینگونه نبوده اســت که یک حزب بخواهد اعمال قدرت کند، یا 
این ریاست آنقدر ارزش داشته باشد که اعضای جبهه اصلاحات 
به خاطــر آن بخواهند مقابل همدیگر قرار بگیرند. رئیس جبهه 
اصلاحات فقط زحمت و دردســر بیشتری دارد، اداره یک جمع 

30 تا40 نفره و رسیدن به خروجی کار دشواری است.
بحث تندروی را مطرح کردید، من نمی دانم مصداق این تندروی 
چه چیزی می تواند باشــد؛ ولی تمامــی آنچه که در این دوره از 
جبهه اصلاحات اتفاق افتاده با رای مجمع عمومی بوده اســت. 
حداقل رای هم که به پیشــنهادات داده شد، 33 رای از مجموع 

43 نفر بود.
چه متــن بیانیه هایی کــه جبهه اصلاحات منتشــر کرده، چه 
رفتارهایــی که به نوعی ترجمه رویکــرد جامعه محوری جبهه 
اصلاحات بوده، تماما از مسیر مشورت و جمع بندی ها اتفاق افتاد 

که می توان آن را از ظرفیت های جبهه اصلاحات دانست.
تلاش ما برای همگرایی و انسجام حداکثری در جبهه اصلاحات 
است. به هیچ وجه ما صلاح نمی بینیم که اختلاف نظرها به سطح 
رســانه ها کشیده شود. فضا برای گفت  وگو و تعامل فراهم است. 
اخیرا به یک گروه 5 نفره ماموریت داده شــده که با احزابی که 
انتقاد دارند نیز گفت  وگو کنند. مهمترین مساله این است که ما 
در جبهه اصلاحات پایبند به کار جمعی باشیم، قاعده کار جمعی 

هم رای اکثریت است، ما راه دیگری نداریم.
خانم منصوری آیا بازنگری قانون اساســی در دستور کار 

جبهه اصلاحات هست؟
در نوسازی گفتمان اصلاحات که پیش نویس آن تهیه شده است، 
به این موضوع هم پرداخته شــده است، اما هنوز روی این سند 

درحال گفت  وگو هستیم.
اشــکالاتی که در قانون اساســی وجود دارد و همان اصلاحات 
ساختاری که آقای خاتمی هم در بیانیه به آن اشاره کرده اند، در 

بحث بیانیه گفتمانی وجود دارد.
جبهه ای که 31 حزب با گرایش های مختلف در آن حضور دارند 
و 15 نفر از شــخصیت های حقیقی باید بتواند به یک متن مورد 
توافق در این زمینه دســت پیدا کنند، ما باید بتوانیم روی این 
متن تفاهم کنیم که می شود اشتراکات گفتمانی جبهه اصلاحات.

در ایــن موضوع صرف واژه بازنگــری را به کار نمی برم، ولی این 
موضوع هم ذیل نوسازی گفتمانی در دستور کارجبهه اصلاحات 

قرار خواهد گرفت.
در بحث سیاست خارجی به نظر می رسد مسیر صحیحی 
در پیش گرفته نشده اســت، بطور مثال درباره توافق و 
اجرای دوباره برجام، آیا جبهه اصلاحات در این حوزه نظر 

خاصی دارد؟
منصوری: سیاست خارجی ما اگر در مسیر درست و سازنده قرار 
گرفتــه بود، آثار اولیه آن را باید در اقتصاد ایران نشــان می داد. 
بخش عمده و علت اصلی این وضعیت اقتصادی کشور ما همین 
رویکردی اســت که در سیاست خارجی متاسفانه وجود دارد. در 
دوره اول ریاســت جمهوری آقای روحانی که برجام به تصویت 
رسید ما شاهد بودیم که چقدر اقبال به سرمایه گذاری در ایران 

روبه افزایش بود.
من فکر می کنم نقطه ای که اصلاح طلبان روی 
آن اشــتراک گفتمانی دارند، همین سیاســت 
خارجه اســت. تعامل سازنده با جهان، استفاده 
از ظرفیت های دیپلماتیک برای رشد اقتصادی 
کشور، رفاه جامعه و اعتلای موقعیت و جایگاه 

ایران.
در واقع اشتراک گفتمانی روی این مساله وجود 
دارد، که ما روی سیاســت خارجه نباید به دنبال دشمن تراشی 
باشــیم، هیچ کشوری نه دوست دائم ماست و نه دشمن دائم ما. 
ما باید از همه ظرفیت هــای جامعه جهانی برای بهبود وضعیت 
کشــورمان در راســتای بهبود منافع ملی استفاده کنیم. همان 
کاری که همه کشــورها از جمله روسیه و چین انجام می دهند. 
دیپلماســی و سیاســت خارجی را نباید فدای هیچ ملاحظه ای 

کنیم.
نظر جبهه اصلاحات درباره اتفاقات غزه چیست؟

از شروع حمله حماس ما بیشــترین واکنش ها را داشتیم. اوایل 
انگشت انتقاد از سمت جامعه به سمت ما بود این بود که داوری 
شما غیرمنصفانه است؛ اما ما ارجاعشان می دهیم به جنایت های 
اســرائیل در این 75 سال در مواجهه با مردم فلسطین. ما نباید 

جای ظالم و مظلوم را تحت تاثیر روایت سازی  ها تغییر دهیم.
ما یک نامه به ســه زبان به آنتونیو گوترش نوشــتیم و خواستار 
آتش بس فوری شدیم و اینکه حق مردم فلسطین برای تشکیل 
و دولت مســتقل محترم شمرده شود. همچنین نسل کشی های 
که در غــزه اتفاق می افتد را نیز محکوم کردیم. نامه دیگری نیز 
از طرف جبهه اصلاحات به رئیس کمیســاریای حقوق بشرهم 

نوشته شد.
در طــی این مدت هــم موضوع غزه و حماس همــواره یکی از 
مواردی بوده که اخبارش در جبهه اصلاحات مطرح شــده است. 

در ادامه نیز اعلام موضع خواهیم کرد.
آینده جبهه اصلاحات و آینده سیاســی کشور را چطور 

می بینید؟
اینکه اصلاح طلبان همه از حاکمیت اخراج شــده اند را نه تنها 
نقمت نمی دانم بلکه نعمت می دانم که اصلاح طلبان بتوانند یک 
نگاهی از درون به خودشــان داشته باشند، خودشان را بازسازی 
کنند، ارتباط خودشــان را با جامعه وسیع تر کنند و بدون چشم 
داشت برای حضور در قدرت بتوانند پایگاه اجتماعی خودشان را 
تقویت کنند. اصلاح طلبان همیشه در شرایط ناامیدی توانسته اند 

امید خلق کنند.
این کار سختی است، ولی من فکر می کنم شرایط سخت است که 

عیار اصلاح طلبی مشخص می شود.
درباره شــرایط کشور هم به شدت نگران هستیم، روندی که هم 
درسیاست خارجی و هم داخلی در حال اتفاق است، این یکدست 
ســازی هیچ نفعی نه برای جناح حاکم در کشــور دارد نه برای 

جامعه ایران می تواند خیری داشته باشد.
همانطور که شاهد افزایش میزان نارضایتی ها هستیم و می بینیم 
روز به روز شــکاف بین حاکمیت و جامعه بیشــتر می شود. ما 
همچنان تاکید به اصلاح این شیوه و رویکرد داریم و این اطمینان 

جود دارد که این یکدستی ادامه نخواهد داشت.

رئیسجبههاصلاحاتدرگفتوگوبا»مردمسالاری«:

اراده غالب تداوم یکدستی وضع موجود و نادیده گرفتن خواست مردم است
نهادهایواسطکارکردهایخودراازدستدادهاند

-نگاه اصلاح طلبان به انتخابات، نگاه مطالبه گرایانه است یعنی 
صندوق باید به مردم بازگردد و تمامی عواملی که باعث گرفته 

شدن صندوق از مردم هستند، کنار بروند

 اعتراضات مختلف نشان می دهد که اساسا نگاه جامعه با قبل از 
انتخابات سال 98 به صندوق رای کاملا تفاوت کرده است

سیاست خارجی ما اگر در مسیر درست قرار گرفته بود آثار آن 
باید در اقتصاد دیده می شد 
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مدارس ابتدایی تهران امروز »غیرحضوری« شد
بنابر اعلام آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران، با استمرار آلودگی هوا 
و افزایش آلاینده ها، وضعیت آموزش در مدارس شهرســتان های اســتان تهران 
بــه جز فیروزکوه، دماوند، رودهن و رباط کریــم، امروز در دو نوبت صبح و عصر 
»غیرحضوری « اســت  . به گزارش ایسنا، در پی استمرار آلودگی هوا، آموزش در 
مدارس شهرستان های استان تهران به جز فیروزکوه، دماوند، رودهن و رباط  کریم 
»غیرحضوری« و  کودکســتان ها، مهدهای کودک و مدارس استثنایی در کلیه 

مقاطع تحصیلی  »تعطیل« اعلام شد  . 
بر اســاس اطلاعیه آموزش و پرورش شهرســتان های اســتان تهران، آموزش 
در مــدارس مقطع ابتدایی در دو نوبت صبح و عصــر به صورت غیرحضوری و 
کلاس ها در بستر پیام سان شــاد برگزار خواهد شد  .  همچنین مراکز و مدارس 
استثنایی در همه مقاطع نیز غیرحضوری بوده و کلاس ها در بستر پیام رسان شاد 
برگزار می شــود  .  طبق اطلاعیه مذکور، فعالیت های ورزشی و تربیت بدنی برای 

دانش آموزان متوسطه در فضای باز »ممنوع« است  . 

برگزاری دومین رویداد ملی مدارس آینده 
در دی ماه 

مدیرعامل بنیاد برکت از برگزاری دومین رویداد ملی مدارس آینده در دی ماه با 
همکاری سازمان نوسازی توسعه و تجهیز مدارس کشور خبر داد  . 

محمد ترکمانه مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( از 
برگزاری دومین رویداد ملی مدارس آینده خبر داد و گفت: ســازمان نوســازی 
توسعه و تجهیز مدارس کشور و بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
در نظر دارند بر مبنای اهداف سند تحول بنیادین آموزش و پرورش و برنامه زیر 
نظام تأمین، فضا تجهیزات و فناوری و افق گشایی های بلندمدت و آینده نگرانه، 

دومین رویداد ملی مدارس آینده را امسال برگزار کنند
وی ادامه داد: شــرکت کنندگان در این رویداد شــرکت های تولیدی، موسسات 
دانش بنیان، شرکت های مهندسین مشاور، محققان، صاحبان ایده دانشگاه ها و 

مراکز پژوهشی پارک های علم و فناوری خواهند بود  . 
ترکمانه در خصوص محور و موضوعات این رویداد گفت: این رویداد در ۴ محور 
از جمله مدرســه آینده و نظام آموزشی، مدرسه آینده کانون تربیت و پیشرفت 
محله )مدرســه در مقایس شهر(، مدرســه آینده و محیط کالبدی )مدرسه در 
مقایس کالبد( و مدرس آینده و تجهیزات و فناوری های آموزشــی )مدرسه در 
مقیاس اجزا( برگزار خواهد شــد  .  مدیرعامل بنیاد برکت اظهار کرد: شیوه های 
نویــن در تصمیم گیری ها و مدیریت کلان آموزش و پــرورش )مدیریت درون 
ســازمانی مدیریت مدارس( هم افزایی نهادها در محوریت قرار گرفتن مدارس 
در محلات، ســامانه های ساختمانی و فناوری های ســاخت، سیستم های نوین 
گرمایشی، سرمایشــی و تجهیزات الکترونیکی و استفاده از هوش مصنوعی در 
فرآیند طراحی، ساخت و تجهیز از جمله موضوعات دومین رویداد ملی مدارس 
آینده به شــمار می رود  .  وی تاکید کرد: مهلت ارسال آثار تا ۳۰ آذر ماه است و 
زمان برگزاری این رویداد ۲۰دی ماه خواهد بود  .  گفتنی اســت علاقمندان برای 

کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام به نشانی future. dres. ir مراجعه کنند  . 

سفر های عمره مفرده ۲ هفته به تاخیر افتاد
رئیس ســازمان حج و زیارت گفت: اولین کاروان زائران عمره مفرده به جای ۲۸ 

آذر در روز ۱۳ دی، ایران را به مقصد عربستان ترک خواهد کرد  . 
سید عباس حسینی رئیس سازمان حج و زیارت با تاکید بر اینکه جابجایی اعزام 
کاروان های عمره مفره با هدف ارائه فرصت بیشتر به زائران برای آموزش و انجام 
برخی اقدامــات اولیه تغییر یافت، گفت: بر همین اســاس اولین کاروان زائران 
عمره مفرده به جای ۲۸ آذر در روز ۱۳ دی ماه ایران را به مقصد عربستان ترک 

خواهد کرد  . 

آموزش

خانواده

آیا دارو بدون بودجه متمم به پایان سال می رسد

هشدار نسبت به کمبود بودجه دارو

موضوع بازگشــت به تحصیــل ۳۵ داوطلب 
شــبهه دار کنکور به دانشــگاه بــا رای دیوان 
عدالت اداری با واکنش رئیس سازمان سنجش 
همراه شد  .  به گزارش ایسنا، پس از اعلام نتایج 
کنکور برخی از داوطلبان آزمون سراســری با 
توجــه به برخی از مســتندات مانند ســوابق 
تحصیلی توســط سازمان ســنجش آموزش 
کشــور به عنوان داوطلب شــبهه دار معرفی 
می شوند و می بایست در آزمون مجدد شرکت 

کنند تا یکبار دیگر مورد ارزیابی قرار گیرند  . 
هر ســال تعدادی از داوطلبــان کنکور بعد از 
اعلام نتایج آزمون، به جای مشــاهده وضعیت 
قبولی و رشته و دانشگاه مورد پذیرش با عبارت 
»وضعیت علمی شما تحت بررسی و پس از آن 
نتایج به اطلاع داوطلب خواهد رسید« روبه رو 
می شوند  . دلیل این مساله آن است که هر ساله 
سازمان سنجش به نتایج تعدادی از داوطلبان، 
بر اساس سوابق تحصیلی، نتایج داوطلبان در 
کنکور سال های گذشته، گزارش های حفاظت 
آزمون، بررســی های فنی و علمــی داوطلب 
مشــکوک می شــود و تا مشخص شدن نتایج 
بررســی ها، نتیجه قطعی برای این داوطلبان 

اعلام نمی شود  . 
»مشــکوک« اعلام شــدن کارنامه داوطلب و 
برگزاری آزمون مجــدد برای برخی داوطلبان 
اتفاق تازه ای نیســت، اولین بار این موضوع در 
ماجرای جوان کرمانشاهی که سال ۸۸ کنکور 
داد و در گروه علــوم تجربی و زبان رتبه یک 
را کســب کرد و کارنامه وی بــه دلیل معدل 
پایین از ســوی سازمان سنجش، »مشکوک« 
اعلام شد، رسانه ای شد  . در آن سال، »رستگار 
رحمانــی« در نهایــت مجدد آزمــون داد به 
گفته خــودش این بار دروســی را هم که در 
آزمون اصلی۱۰۰ درصد نــزده بود، ۱۰۰ زد  . 
اما با گذشــت چندین ســال و طی شدن این 
رویه از ســوی سازمان سنجش اموزش کشور، 
موضــوع داوطلبان شــبهه دار کنکور طی دو 
ســال اخیر)۱۴۰۰ و۱۴۰۱( و حاشیه هایی به 
همراه داشته اســت  .  بررسی  عملکرد سازمان 
سنجش آموزش کشور بیانگر این است که این 
ســازمان در ارتباط داوطلبان شبهه دار کنکور 
۸۵ تــا ۱۴۰۰ متفاوت بوده بــه نحوی که تا 
زمان اعلام نتایج آزمون مجدد به این گروه از 
داوطلبان اجازه می داده تا در کلاس های درس 
دانشگاه حاضر شوند  . به عبارت دیگر، داوطلبان 
شبهه دار تا زمان تعیین تکلیف آزمون مجدد به 

عنوان دانشجو شناخته می شدند  . 
گروهی از داوطلبان کنکور سال های ۹۸، ۹۹ 
و ۱۴۰۰ که از سوی سازمان سنجش کشور به 
عنوان داوطلبان شبهه دار معرفی شدند و موفق 
به کســب نمره قبولی نشــدند به کمیسیون 

اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی طرح شکایت 
کردند  . پس از انجام اقدامات لازم، شکایت این 
گروه از داوطلبان منجر به صدور استفساریه ای 
شد؛ بر اساس این استفساریه، قانون رسیدگی 
به تخلفات کنکور شامل دانشجویان نمی شود  . 

نگاهی به آخرین پرونده داوطلبان شبهه دار
صبح دیروز، خبری در ارتباط با تعیین تکلیف 
پرونده تعدادی از داوطلبان شــبهه دار کنکور 
در شــبکه های اجتماعی منتشر شد  . این خبر 
بیانگر این بود که گروهی از داوطلبان شبهه دار 
کنکــور با رای صادره از ســوی دیوان عدالت 

اداری می توانند به دانشگاه بازگردند  . 
این افراد که ۳۵ نفر هســتند در آزمون مجدد 
شرکت کرده اند اما موفق به کسب نمره قبولی 
نشــده اند و لذا از حضور در دانشگاه ها محروم 
بودنــد  . این گــروه پس از طرح شــکایت در 
دیوان عدالت اداری موفق به رای به سود خود 
شدند؛ لذا بر اســاس رای صادره می توانند به 

کلاس های درس دانشگاه بازگردند  . 
بر اســاس راس صادره از سوی دیوان عدالت 
اداری، ایــن گروه از داوطلبان می توانند از ترم 

آتی تحصیلی یعنی از بهمن ماه ساری جاری 
در کلاس های درس حاضر شوند  . 

نظر سازمان سنجش درباره داوطلبان شبهه دار
ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور در این 
اطلاعیه،در خصوص پرونــده داوطلبان دارای 
شــبهه کنکور ۱۴۰۱ و ســال  های قبل اعلام 
کرد: »در آزمــون ۱۴۰۱ بیــش از ۸۵۰ نفر 
از داوطلبــان کــه در حین برگــزاری آزمون 
سراســری از تجهیزات الکترونیکی اســتفاده 
کردنــد، شناســایی و در مهلــت قانونی در 
هیات  های بــدوی و تجدیدنظر به پرونده های 
آنان رســیدگی و علاوه بر محرومیت از آزمون 

برخورد قانونی لازم با آنها به عمل آمد  . 
با توجه به تکلیف قانونــی در ماده ۱۱ قانون 
رســیدگی به جرایم و تخلفــات آزمون  های 
سراسری مبنی بر بررسی  های فنی و علمی و 
مغایرت ســوابق تحصیلی با نتایج آزمون و نیز 
شباهت غیرمتعارف پاسخنامه های داوطلبان، 
بالغ بر ۱۰۴۵ نفر از داوطلبان، مشمول شبهه 
در نتایج آزمون شدند و با تصمیم هیات بدوی 
رســیدگی به تخلفات آزمون های سراسری در 

زمان قبل از اعلام نتایج نهایی آزمون سراسری 
ســال ۱۴۰۱ و حتــی برخی از آنــان قبل از 
انتخاب رشته تفهیم اتهام شده و برای شرکت 
در آزمون مجدد در دو یا ســه درس که شبهه 

داشتند دعوت به عمل آمد  . «
استعفاء رئیس سازمان سنجش 
در واکنش به بازگشت داوطلبان 

شبهه دار به دانشگاه ها
پــس از اعــلام خبر بازگشــت بــه تحصیل 
۳۵ داوطلب شــبهه دار کنکور، عبدالرســول 
پورعباس، رئیس ســازمان ســنجش آموزش 
کشــور در واکنش به انتشــار خبر بازگشــت 
۳۵ داوطلبان شــبهه دار کنکور سراســری به 
دانشگاه ها با رای دیوان عدالت اداری استعفاء 
کرد  . در متن استعفانامه پورعباس آمده است:

»حدود دو سال از خدمت در سازمان سنجش 
آموزش کشــور با پدیده بازگشــت متخلفین 
کنکور ســال های ۱۴۰۰ و ماقبل از آن مواجه 
بودیم که با تصویب استفساریه ماده ۱۱ قانون 
تخلفــات و جرائم آزمون های سراســری، در 
سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به طور کامل با عمل 

به قانون استفساریه پدیده تقلب مدیریت شد  . 
ولی نظریه عطف به ماسبق نشدن استفساریه 
در مــوارد مختومه، با برداشــت های متفاوت 
روبرو شــد و اعتقاد دیوان عدالــت اداری به 
برگشــت همه مشــکوکین به تقلب است که 
قبلا در هیات های بدوی و تجدیدنظر مســتقر 
در سازمان و شعبات بدوی و تجدیدنظر دیوان 
به طور قطعی محکوم شده اند، که در مصاحبه 
مطبوعاتی رئیس محترم دیوان بر این موضوع 
تاکید شــد، هم اکنون تعداد زیادی دســتور 
موقت مبنی بر برگشــت به تحصیل این افراد 
صادر شــده اســت  . از آنجا که عمل به احکام 
دیوان لازم و ضروری اســت و از ســوی دیگر 
سازمان سنجش عملًا توانایی اجراء این حجم 
از برگشت به تحصیل متقلبان را ندارد، تصمیم 
به کناره گیری از ریاســت ســازمان گرفته تا 
شــرایط برای فرد دیگر جهــت اجرای احکام 
صادر شــده، فراهم شــود؛ لذا از ســاعت ۱۱ 
صبح تاریخ ۲۷ آذر ۱۴۰۲ کلیه مسؤولیت های 
سازمان را واگذار نموده و هیچگونه مسؤولیتی 

در قبال آن به عهده نمی گیریم  .«

بودجــه دارو در ســال ۱۴۰۲، همان ۶۹ همت اســت که 
مجلس شــورای اســلامی آن را تصویب کرده اســت، در 
حالی که فعالان بازار دارو، کمبود بودجه در سه ماه پایانی 
ســال را هشدار داده اند  .  به گزارش مهر، پیشنهاد دولت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲، ۶۹ همت بودجه برای دارو، تجهیزات 
پزشکی و شیرخشک بوده است  . در حالی که خیلی ها فکر 

می کنند این بودجه فقط مختص دارو است  . 
با این اوصاف، فعالان حوزه سلامت و صنعت دارو، از همان 
ابتدای سال ۱۴۰۲، نســبت به کمبود بودجه دارو هشدار 
داده بودند  . به طوری که حداقل ۱۰۵ همت بودجه را برای 
دارو، تجهیزات و شیرخشک، لازم می دانستند؛ اما در نهایت 

با همان ۶۹ همت، بودجه دارو بسته شد  . 
با گذشت چند ماه از سال ۱۴۰۲ و قبل از پایان تابستان بود 
که زمزمه های کمبود نقدینگی شرکت های دارویی، علنی 
شد و اینگونه بود که بحث کاهش تولید دارو نمایان گردید  . 
در همان ایام، ســندیکاها و اتحادیه های دارویی، بار دیگر 
گلایه های خود را از کمبود بودجه دارو را بازگو کردند و از 
بانک مرکزی و ســایر بانک ها که در تأمین ارز و تسهیلات 

بانکی سنگ اندازی می کنند، شاکی شدند  . 
در آبان ۱۴۰۲، خبرنگار مهر با ســیدحیدر محمدی رئیس 
ســازمان غذا و دارو، پیرامون کمبود بودجه دارو گفت وگو 

کرد  . 
رئیس ســازمان غذا و دارو، در آن گفت وگو، موضوع متمم 
بودجــه را مطرح کرد و گفت: درخواســت مــا تا ۸۵ هزار 
میلیارد تومان برای ســال جاری اســت که باید از طریق 

سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی دنبال کنیم  . 
وی افــزود: آن بخش که مربوط به ســازمان های بیمه گر 
اســت که باید خود سازمان برنامه و بودجه تأمین کند، اما 
آن قســمت که مربوط به بانک مرکزی است، باید با رایزنی 

حل شود  . 
محمدی با عنوان این مطلب که حوزه ســلامت وابسته به 
نرخ ارز است، ادامه داد: یکی از مواردی که رابطه تنگاتنگ 

با مســائل ارزی دارد؛ دارو، تجهیزات پزشکی و شیرخشک 
اســت  . در عین حال، در روزهای ابتدایی آذر ۱۴۰۲ بود که 
رئیس ســازمان غذا و دارو، عنوان داشت؛ سازمان برنامه و 
بودجه قول پرداخت ۱,۲۰۰ میلیارد تومان را بابت دارو داده 
اســت که امیدواریم این پرداختی در اســرع وقت و بدون 

تأخیر انجام شود  . 
محمدی گفت: همچنین خواســتار اختصاص تسهیلات و 
اعتبارات مورد نیاز از ســوی بانک های عامل هستیم تا در 

حوزه ارزی به مشکل نخوریم  . 
حالا در آخریــن روزهای فصل پاییــز و در حالی که وارد 
ســه ماه پایانی سال می شــویم، خبرنگار مهر در گفت وگو 
با رئیس ســازمان غذا و دارو، موضوع متمم بودجه دارو را 

پیگیری کرد  . 
محمدی در پاســخ به سوال خبرنگار مهر، گفت: به دفعات 

پیگیر متمم بودجه شدیم، اما خبری نشد  . 
وی در واکنش به کمبود بودجه دارو در سه ماه پایانی سال، 
اظهار داشــت: فعلًا که بودجه هست، به شرطی که همان 

بودجه تخصیص یافته به موقع تأمین شود  . 
رئیس سازمان غذا و دارو گفت: مشکل اینجاست که همین 
بودجــه مصوب هم با تأخیر چند ماهه همراه اســت و در 

نتیجه، شرکت های دارویی دچار مشکل می شوند  . 
در همین حال، ســلمان اسحاقی ســخنگوی کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس، یکی از علل اصلی کمبود دارو 
را عــدم انجام تکالیف به موقع بیمه ها دانســت و گفت: به 
دلیل بدهی بیمه ها به داروخانه ها، این مراکز انگیزه لازم را 
برای تأمین دارو نخواهند داشت؛ زیرا وصول بدهی بیمه ها 
دردســرهایی زیادی داشــته و زمان زیادی می برد و این 

موضوع باعث بی انگیزگی آنها شده است  . 
حالا باید دید در زمســتان ۱۴۰۲، بازار دارویی کشــور با 
همین شــرایط حاکم پیش خواهد رفــت و یا اینکه دچار 
دســت اندازهایی خواهد شد که در نتیجه آن، کمبودهای 

دارویی افزایش یابد  . 

۳۵ داوطلب شبهه دار کنکور به دانشگاه بازگشتند

اعتراض و استعفای رئیس سازمان سنجش

رئیــس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا با بیان اینکه 
تصادفــات رانندگی هفت درصد به تولید ناخالص ملی 
لطمه می زند، گفت: میزان جانباختگان در کشور باید 
۳۱ درصد کاهش یابد و در طول برنامه هفتم توســعه 

باید به کاهش ۵۰ درصدی برسد  . 
به گــزارش ایســنا، ســیدکمال  هادیانفر در هفتمین 
نمایشــگاه بین المللی حمل ونقل، لجستیک و صنایع 
وابســته اظهارکرد: امروز بــا ۸۵ میلیون نفر، جمعیت 
بیــش از ۵۲ میلیــون نفر دارای گواهینامه هســتند  . 
همچنین حدود ۴۰ میلیون وسیله نقلیه در کشور مورد 
اســتفاده قرار می گیرد که ۴۷ درصد این وسایل نقلیه 
در سن فرسودگی قرار دارند  . سال گذشته ۳۵ میلیارد 
تردد در شهرها و هفت میلیارد در جاده ها داشتیم که 
میزان افزایش تردد در جاده های کشــور حدود شش 
درصد بوده اســت  . وی ادامه داد: طبــق قانون برنامه 
هفتم توسعه باید سالانه ۱۰ درصد آمار کشته شدگان 
ســوانح رانندگی را کمتر کنیم  . یعنی با توجه به اینکه 
سال ۱۴۰۳ اولین سال اجرای برنامه هفتم خواهد بود، 
هدف گذاری برای این ســال، کاهش ۱۰ درصدی آمار 
جان باختگان تصادفات اســت  . رسیدن به موفقیت در 
کاهش ۱۰ درصدی آمار جان باختگان تصادفات صرفا 
با عملکرد پلیس راهور اتفــاق نمی افتد و هلال احمر، 
اورژانس، بیمارستان ها، امداد خودروها، رسانه ها و... نیز 

باید نقش خود را در این زمینه ایفا کنند  . 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور افزود: با توجه 
به اینکه اکنــون آمار مرگ ومیر ســالانه تصادفات در 

کشــورمان ۱۷ هزار نفر است، اگر بتوانیم تا پایان سال 
۱۴۰۲ حداقــل هزار و ۷۰۰ نفر از این آمار کم کنیم و 
متناســب با آن، تعداد مجروحان را نیز کاهش دهیم، 
در آن صورت توانســته ایم به هدف خودمان در ۱۴۰۲ 
برسیم  . اگر همین روند در سال های بعد نیز ادامه پیدا 
کند، تا پایان برنامه هفتم تعداد جان باختگان تصادفات 

به زیر ۸۰۰۰ نفر در سال کاهش پیدا خواهد کرد  . 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشــور با تاکید بر 
اهمیــت بحث پیش گیری و کاهــش تصادفات، ادامه 
داد: موضــوع تفاهم نامه امــروز نیز بحث کاهش جان 
باختگان است که در برنامه ششم و هفتم نیز برای آن 
تکلیف دیده شــده است  . در برنامه هفتم دیده شده تا 
۵۰ درصــد در طول برنامه هفتم کاهش جان باختگان 
تصادفات محقق شــود  .  به گفته وی، همه دستگاه ها 
مکلف انــد که این امر را محقق کنند و طبق قانون ۳۲ 
دستگاه در حوزه پیشگیری و کاهش تصادفات نقش و 
۸ دســتگاه نقش مستقیم دارند اما برخی دستگاه ها از 

این مسئولیت غافل هستند  . 
هادیان فر تصریح کرد: با بیش از ۸۵ میلیون جمعیت 
کشور بیش از ۵۲ میلیون نفر دارنده گواهینامه مختلف 
در کشــور داریم  . بیش از ۳۹ میلیون و درواقع نزدیک 
به ۴۰ میلیون وســیله نقلیه در کشور داریم که مورد 
استفاده قرار می گیرد  . همچنین به ازای هر دو هموطن 
یک وســیله نقلیه در کشــور داریم و شاید ۴۷ درصد 
اینها در سن فرسودگی هستند و باید در فرآیند اسقاط 

قرار گیرند  . 

بنا بر اظهــارات رئیس پژوهشــگاه مطالعات آموزش 
و پــرورش، در آیین نامه جدیــد رتبه بندی معلمان 
پیشنهاد شده، معلمان علاوه بر ارزیابی هر چهار سال 
یک بار برای ارتقای رتبه، همانند اســاتید دانشگاه و 
برای کســب »پایه علمی« هر سال ارزیابی شوند و بر 
اساس عملکرد سالیانه خود »پایه علمی« کسب کنند  . 
علی محبی در گفت وگو با ایســنا، درباره ۱۰ چرخش 
اصلاحی آیین نامه جدیــد رتبه بندی معلمان اظهار 
کــرد: در حال حاضــر آیین نامه جدیــد رتبه بندی 
معلمان در فرآیند بررسی و تصویب قرار دارد و ممکن 
اســت تغییراتی کند از این رو نمی توان جزئیات آن را 
بیان کرد اما به طور کلی این آیین نامه نسبت به آیین 
نامه قبلی تغییرات اساسی تحت عنوان »چرخش های 

اصلاحی« دارد  . 
رئیس پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش در پاسخ 
به اینکه آیا طبق آیین نامه جدید رتبه بندی، معلمان 
هر ســال ارزیابی می شوند؟، خاطر نشان کرد: بله  . در 
آییــن نامه قبلی معلمان فقط بــرای ارتقای رتبه هر 
چهار ســال یک بار ارزیابی می شــدند تا مرتبه برای 
معلمان اختصاص یابد اما در آیین نامه جدید پیشنهاد 
شده است که در بین این چهار سال هم ارزیابی دیده 
شــود و هر سال با ارزشــیابی هایی، عملکرد معلمان 
ســنجیده شــود  . این کار برای آن انجام می شــود تا 
معلمان برای ارتقای رتبه خود انگیزه بیشتری داشته 
باشند؛ البته این یکی از پیشنهاداتی است که در آیین 
نامه جدید مطرح شــده است و برای نهایی شدن باید 

منتظر بود تا تصویب شود  . 
وی ادامه داد: درواقع در بین این ۴ ســال و در مسیر 
ارتقای مرتبه معلمان، بررســی و ارزیابی برای اعطای 
»پایه« به معلمان در نظر گرفته شــده است تا فرآیند 
رتبه بندی معلمان شــبیه به اساتید دانشگاه ها شود 
کما اینکه برای اساتید دانشگاه بین هر مرتبه، پایه های 
علمی در نظر گرفته می شود و ما این پیشنهاد را برای 
معلمــان ارائه دادیم، اینگونه مجمــوع عملکرد چهار 
ســاله هر معلم می تواند ارتقاء مرتبه را شــکل دهد و 
این ارزیابی هر ساله برای دریافت »پایه علمی«، باعث 
می شود انگیزه ای برای ارزشــیابی چهار ساله ارتقای 

رتبه در معلمان ایجاد شود  . 
محبی توضیح داد: در حال حاضر برای مثال »اســتاد 
تمام« بودن، یک مرتبه علمی برای اســاتید دانشگاه 
است اما همین اســاتید دارای پایه علمی نیز هستند 
یعنی هر ســال به اســاتید دانشــگاه یک پایه علمی 
تعلق می گیرد؛ البته پایه های تشــویقی مختلفی هم 
در حوزه های مختلف وجود دارد که به این رتبه اضافه 
می شود اما به طور کلی اساتید دانشگاه هر چهار سال 
یکبار رتبه می گیرد اما هر ســال پایــه علمی به آنها 

تعلق می گیرد  . 
ما نیــز در آیین نامه جدید رتبــه بندی معلمان این 
پیشنهاد را ارائه داده ایم که ارزیابی برای ارتقای رتبه 
معلمان همانند قبل هر چهار سال یک بار انجام شود 
اما علاوه بر آن، معلمان همانند اســاتید دانشگاه هر 

سال ارزیابی شوند و پایه علمی به آنها تعلق گیرد  . 

»رتبه بندی« معلمان همانند اساتید دانشگاه  می شودلطمه ۷ درصدی تصادفات رانندگی به تولید ناخالص ملی

با اجرای طرح تحول بیست گانه خدمت

معابر منطقه ۲ شهر تهران استاندارد سازی می شود
شــهردار منطقــه۲ گفت: براســاس طرح تحــول ۲۰گانه خدمــت ، با هدف 
استانداردســازی معابر، بهبود عبور و مرور، افزایش رفاه شهروندان و ایجاد نظم 
بصری، پیاده روهای شــهری ســاماندهی می شــود  .  به گزارش روابط عمومی 
شهرداری منطقه ۲،مهدی صالحی با بیان اینکه پیاده روهای شهر می تواند نقش 
اساسی در ارتقاء و تسهیل عبور و مرور شهروندان ایفا کندگفت: بهسازی کالبدی 
شــهری یکی از برنامه  های طرح تحول ۲۰ گانه خدمت است و در همین راستا 

استاندارد سازی و اصلاح معابر مورد بررسی و اولویت بندی قرار گرفت  . 
وی با بیان اینکه پیاده روهای در حال اجرا بر اساس استانداردها و مطابق با اصول 
حفاظت و ایمنی، مناسب سازی و برای کلیه اقشار به ویژه کم توانان و سالمندان 
قابل اســتفاده خواهد بود، عنوان کرد: طبق مصوبه ســتاد مناسب سازی فضای 
شهری، ساختمان  ها و بوســتان  ها، ایستگاه  های اتوبوس و   .   .   . که در مجاورت با 

معابر انتخاب شده جهت مناسب سازی قرار دارند  . 
شهردار منطقه ۲ با اشاره به وجود بیش از یک میلیون و ۷۰۰هزار مترمربع پیاده 
رو در این منطقه گفت: مناســب سازی پیاده روها از سال  های گذشته آغاز شده 
اســت و در برنامه سال جاری، ۱۶ محور به طول ۳۰ کیلومتر در دستور کار قرار 
گرفته و در حال حاضر با اجرای عملیات عمرانی و رفع اختلاف سطح، تردد برای 
افراد توان یاب در۲۴ کیلومتراز معابر تسهیل و همچنین جهت استفاده نابینا و 
کم بینایان نیز مســیر بساوایی احداث شد  .  وی افزود: افراد توان یاب نیز باید به 
فرصت های برابر برای امکانات شهری دسترسی داشته باشند، درهمین راستا با 
اقدامات اجرایی ۱۲ بوستان برای این افراد بطور کامل مناسب سازی شده است و 
یک بوستان نیز در دست اقدام و بوستانهای دیگر نیز در برنامه  ها ی آتی قرار دارد  . 
شــهردار منطقه ۲ با اشــاره به تکمیل اقدامات اجرایی در اســتاندارد ســازی 
بوســتان  ها برای افراد کم توان جسمی و حرکتی گفت: تجهیز بوستانها به ست 
ورزشــی مخصوص افراد توان یاب، مناسب ســازی سرویس بهداشتی عمومی، 
نصــب آبخوری دوترازه مخصوص معلولین و افراد عادی، نصب وســایل بازی و 
نیمکت  های مخصوص با طراحی منحصر به فرد و همچنین استاندارد سازی معابر 
از جمله اقداماتی اســت که در راستای مناسب سازی بوستان اجرا شد  .  شهردار 
منطقه ۲ با اشــاره به اینکه طرح مناسب سازی ایستگاه های اتوبوس منطقه آغاز 
شده است، گفت: با اجرای این طرح ورودی ایستگاه  های اتوبوس همسطح سازی 

شده و دسترسی معلولان، جانبازان و سالمندان به این نقاط تسهیل می شود  . 

شهری

معــاون صنایع وزارت صمت، خواســتار نگاه صنعت محور 
به حوزه دارو شــد و گفت: ســابقه دشمنی در صنعت دارو 
را دیده ایــم  .  به گــزارش مهر، محمدمهدی بــرادران، در 
گردهمایی سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی در محل 
پژوهشــکده گیاهان دارویی دانشگاه شهید بهشتی، اظهار 
داشــت: دارو باید به عنوان یک صنعت دیده شود تا امکان 
رقابت با رقبــای داخلی و خارجی فراهم شــود، بازاریابی 
داخلی و بین المللی محقق شــود و منجر به کاهش ارزبری 
شود  . وی با عنوان این مطلب که صنعت دارو در پنج حوزه 
از سوی دولت حمایت می شود، افزود: هدف از اجرای طرح 
دارویاری، کاهش وابستگی به ارز و واقعی شدن قیمت دارو 
بود که اجــرای ناقص آن، باعث می شــود به اهداف طرح 

نرسیم  . 
بــرادران با اشــاره بــه ارز ۲۸ هزار تومانی کــه برای دارو 

پرداخت می شود، گفت: همین موضوع هم محل بحث است 
و هنوز خبر داریــم در جاهایی همچنان ارز ۴۲۰۰ تومانی 

گیر کرده است  . 
وی بر تشــدید نظارت ها در تخصیــص ارز تاکید و تصریح 
کرد: اگر نظارت نباشــد، با ادبیات رقابتی و شفافیت فاصله 

می گیریم  . 
معاون وزیر صمت با عنوان این مطلب که ســابقه دشمنی 
در صنعت دارو را دیده ایم، گفت: وقتی به سختی صادرات 
دارو را انجام می دهیم، نباید به راحتی ارز مورد نیاز کشور 

برای واردات مکمل های بدن سازی صرف شود  . 
وی افــزود: نگاه های واردات محــور در اتاق بازرگانی غلبه 

کرده و نباید اتاق بازرگانی واردات محور باشد  . 
بــرادران گفت: نمی توانیم حرکات مافیایی را در حوزه دارو 

انکار کنیم و نبینیم  . 

معاون صنایع وزارت صمت:

مافیای دارو را نمی توان ندید

هشدار هواشناسی نسبت 
به افزایش آلودگی هوای ۱۰ کلانشهر

سازمان هواشناسی نسبت به افزایش آلودگی هوا در ۱۰ کلانشهر هشدار داد و بر 
لزوم کاهش تردد غیرضروری و کنترل فعالیت های صنعتی مراکز انتشار آلاینده ها 
تاکید کرد  .  به گزارش ایســنا، سازمان هواشناســی با صدور هشدار سطح زرد از 
پایداری جو و ســکون هوا، تداوم پایداری هوا همراه با افزایش غلظت آلاینده های 

جوی و کاهش کیفیت هوا از دیروز )۲۷ آذر( تا جمعه )اول دی( خبر داد  . 
این شــرایط جوی امروز در تهــران، اراک، اصفهان، اهواز و یزد، چهارشــنبه در 
تهران، کرج، اصفهان، اهواز، سمنان، مشهد، یزد و اراک، پنجشنبه در تهران، کرج، 
سمنان، اصفهان، اهواز، یزد، مشهد، اراک و تبریز و جمعه در تهران، کرج، قزوین، 
سمنان، اصفهان، اهواز، مشهد و یزد پیش بینی می شود  .  بر اثر این مخاطره جوی 
افزایش غلظت آلاینده ها، افزایش شاخص  آلودگی هوا در حد ناسالم برای گروه های 
حســاس و در صورت عدم مهار منابع آلاینده ثابت و متحرک در مناطق پرتردد 
ناســالم برای تمام گروه ها پیش بینی می شود  .  ســازمان هواشناسی برای کاهش 
آسیب ها و مخاطرات ناشی از این شرایط جوی مدیریت به منظور کاهش مصرف 
ســوخت های فسیلی در منابع متحرک و ثابت، کنترل فعالیت های صنعتی مراکز 
انتشــار آلاینده ها، کاهش تردد غیر ضروری و پرهیز از حرکات ورزشی در فضای 
باز به ویژه ســالمندان، کودکان و افراد با سابقه بیماری های قلبی و تنفسی، پایش 
مداوم ایستگاه های سنجش آلودگی توسط مراجع ذیصلاح و اتخاذ تدابیر لازم به 
منظور کنترل میزان آلودگی را توصیه می کند  .  به گزارش ایسنا، هشدار زرد رنگ 
به معنای این است که پدیده ای جوی رخ خواهد داد که ممکن است در سفرها و 
انجام کارهای روزمره اختلالاتی را ایجاد کند  . این هشدار برای آگاهی مردم صادر 
می شود تا بتوانند آمادگی لازم را برای مواجهه با پدیده ای جوی داشته باشند که از 
حالت معمول کمی شدت بیشتری دارد  . از سوی دیگر مسئولان نیز در جریان این 

هشدارها قرار می گیرند تا اگر لازم باشد تمهیداتی را بیندیشند  . 

هواشناسی
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فرمانده انتظامی تهران بزرگ خبر داد
کاهش 9/5 درصدی سرقت در تهران

رئیس پلیس پایتخت از کاهش 9/5 درصدی سرقت در سال جاری در تهران 
خبر داد .

به گزارش ایســنا، سردار محمدیان فرمانده انتظامی تهران بزرگ در سومین 
جلسه کمیته اســتانی نحوه اعمال ریاست و نظارت مقامات قضایی بر ضابطان 
دادگستری تهران که در دادستانی تهران برگزار شد، در سخنانی گفت:  از ابتدای 

سال تاکنون، 9 5. درصد کاهش سرقت در پایتخت داشتیم .
محمدیان اظهار داشت: یکی از موضوعات مهم در سطح جامعه، سارقان راکب 
و موتورســوار است که مقرر شده اســت فراجا با تخصیص 5۰ موتور سنگین و 
تشکیل تیم های شکار در سطح شهر تهران، برای دستگیری سارقان موتورسوار 

اقدام کرده و اجرای این طرح در آینده نزدیک آغاز خواهد شد .
براساس گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، سومین جلسه کمیته استانی نحوه 
اعمال ریاســت و نظارت مقامات قضایی بر ضابطان دادگستری تهران با حضور 
علی صالحی دادستان تهران، ســردار محمدیان فرمانده انتظامی تهران بزرگ، 
حجت الاســام و المســلمین کرمی دادســتان نظامی تهران، معاونین ستادی 
دادســتان و تعدادی از سرپرستان نواحی دادسرای تهران و جمعی از مسئولان 

نظامی، انتظامی و امنیتی در سالن جلسات دادستانی تهران برگزار شد .

8  میلیارد کالای قاچاق در شورآباد توقیف شد 
رئیس پلیس امنیت اقتصادي تهران بزرگ از کشــف 8 میلیارد ریال رینگ 

قاچاق از انبار کالا در شورآباد خبر داد . 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، ســرهنگ کارآگاه » مهدی افشاری« با اعام 
این خبر بیان داشت: در ســاماندهی انبارهای کالا در جنوب تهران، کارآگاهان 
پایــگاه جنوب امنیت اقتصادی تهران  به دســت آوردند که مالک  انبار کالا در 
محدوده خیابان »شور آباد« تهران  مقدار فراوانی کالای قاچاق در داخل یک انبار 

دپو و جمع آوری کرده است .
وی عنوان کرد: با شناسایی محل دقیق انبار و هویت مالک آن با هماهنگی های 
قضائی تیمی از کارآگاهان به نشانی اعامی اعزام و ضمن دستگیری مالک انبار در 
بازرســی از داخل آن  1۰۰ عدد رینگ خارجی فاقد مجوزهای قانونی و گمرکی 

کشف کردند .
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران  با اشاره به اینکه اموال کشف شده تحویل 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی شد، ابراز داشت: کارشناسان ارزش 

کالاي کشف شده را 8  میلیارد ریال برآورد کرده اند .

اسیدپاشی زن همسایه روی پسر ناشــناس 
زن میانســال که روی پسری جوان مایع اسیدی پاشیده برای بررسی صحت 

روانی به پزشکی قانونی معرفی شد .
به گزارش رکنا ، شامگاه 23 آذر، صدای فریاد های کمک خواهی مردی جوان 
در جنوب پایتخت، اهالی را به خیابان کشــاند . مرد جوان صورتش را با دســت 
پوشانده بود و فریاد می زد: سوختم، سوختم .در چند قدمی او نیز زنی ایستاده بود 
که ظرفی به دست داشت و هراسان و نگران، مرد جوان را نگاه می کرد . شاهدان 
بافاصلــه با پلیس و اورژانس تماس گرفتــه و با حضور امدادگران مرد جوان به 

بیمارستان منتقل شد .
زن میانسال که عامل اسیدپاشی بود بازداشت شد و به دستور بازپرس عظیم 
سهرابی، به اداره شانزدهم پلیس آگاهی پایتخت منتقل شد . وی در بازجویی ها 
گفت: مدتی قبل از همسرم جدا شدم و به خانه پدری برگشتم و با مادرم زندگی 
می کــردم؛ تا اینکه چند وقت قبل مــادرم نیز فوت کرد و من به تنهایی زندگی 

می کردم .
او ادامه داد: شب حادثه برای خرید بیرون رفته بودم اما وقتی برگشتم، با مرد 
جوانی مقابل خانه ام مواجه شدم . وقتی به او گفتم اینجا چه کار می کنی و برای 

چی اینجا ایستاده ای او در پاسخ گفت به تو ربطی ندارد .
از آنجا که در نزدیکی خانه مان، موادفروش ها پاتوق دارند به تصور اینکه با آنها 
کار دارد به خانه رفتم اما دقایقی بعد وقتی برگشتم و مرد جوان را همان جا دیدم 
دوباره اعتراض کردم، اما این بار شروع به فحاشی کرد و گفت با تو کاری ندارم . 
من هم عصبانی شدم و به خانه رفتم و مایع لوله بازکنی را که مدتی قبل خریده 
بودم برداشتم و به کوچه رفتم . با دیدن مرد جوان به او هشدار دادم از آنجا برود 
اما او توجهی نکرد و من هم مایع لوله بازکن را به رویش ریختم . اصاً تصورش را 
نمی کردم که مایع اسیدی باشد و باعث سوختگی شود و حتی دست های خودم 

نیز آسیب دیده است .
بدنبال اظهارات زن میانسال، بازپرس شعبه نهم دادسرای امور جنایی تهران 
دستور انتقال متهم به پزشکی قانونی برای صحت روانی و ادامه تحقیقات در این 

خصوص را صادر کرد .

دستگیری سارقان ساختمان خالی از سکنه در شاهرود
فرمانده انتظامی شهرستان شاهرود با اشاره به چندین سرقت از منازل خالی 
از سکنه و شیرآلات ســاختمانی و بیمارستانی در این شهرستان از شناسایی و 

دستگیری سارقان ساختمان های خالی از سکنه خبر داد .
ســرهنگ علیرضا شــائینی، 2۶ آذرماه بااعام این خبر اظهــار کرد: در پی 
چندین فقره سرقت از منازل خالی از سکنه و شیرآلات ساختمانی و بیمارستانی 
شناسایی و دستگیری سارق یا سارقان در دستور کار ماموران کانتری 12 بسیج 

شهرستان قرار گرفت .
وی به اقدامات خاص پلیســی و گشت زنی های شبانه روزی ماموران در این 
راستا اشاره کرد و افزود: با پیگیری های بی وقفه، پلیس سرانجام هویت دو سارق 
غیر بومی شناسایی و طی عملیات غافلگیرانه و منسجم در مخفیگاهشان دستگیر 
شدند . فرمانده انتظامی شهرستان شاهرود اظهار کرد: متهمان سابقه دار ۴1 و ۴3 
ساله در تحقیقات فنی ماموران به 2۰ فقره سرقت ساختمان های خالی از سکنه 
اعتراف کردند و پس از تشــکیل پرونده روانه زندان شدند . سرهنگ شائینی در 
پایان گفت: استفاده از سیستم دوربین مداربسته و دزدگیر در پیشگیری از سرقت 
و شناسایی احتمالی سارقان کمک شــایانی می کند و لازم است همشهریان با 
نصب و راه اندازی این سیستم یاری رسان پلیس در برقراری نظم و امنیت باشند .

اخراج زن و مرد فاسد از یزد 
پایگاه اطاع رسانی دادسرای عمومی و انقاب اسامی یزد از تشکیل پرونده 

برای باند فساد اخاقی و انهدام این باند در شهر یزد خبر داد .
به گزارش رکنا، بحســب اعام جرم توسط معاون دادستان، پرونده مربوط به 
متهمان خانه فســاد در یزد تشکیل و سیر قضایی آن در دادسرای یزد آغاز شد 
و در اثنای تحقیقات با بررســی حساب های بانکی متهمان مشخص شد در بازه 
زمانی 1۰ ماهه مبلغ 5۷۰ میلیون تومان به حســاب یکی از آنها واریز شده که 
هیچ تناســبی با شغل وی نداشته اســت، با تکمیل تحقیقات و استعام سوابق 

کیفری، کیفرخواست در خصوص این باند فساد و فحشا صادر شد .
متعاقب ارسال پرونده به دادگاه کیفری و سپس دادگاه تجدیدنظر استان یزد، 
نهایتاً با ختم رسیدگی، متهم ردیف اول )زن( به یک سال حبس و دو سال منع 
اقامت در استان یزد و متهم ردیف دوم )مرد( به یک سال و شش ماه حبس، 2۴ 
میلیون تومان جزای نقدی و دو سال منع اقامت در استان یزد محکوم شدند . این 
افراد به اتهام تشویق به فساد و فحشا و تهدید به ضررهای شرفی، نفسی و مالی 
محکوم شده اند . با توجه به اهمیت حفظ سامت اخاقی جامعه و مطالبه عمومی 
در رابطه با برخورد قاطع نســبت به مشکات اخاقی رخ داده به واسطه حضور 
بی رویه غیر بومیان در یکی از بلوار های مرکز شهر یزد، دادسرای یزد با همکاری 
پلیس امنیت اخاقی اقدام به پیگیری نموده، به نحوی که اخیراً چند باند دیگر 
فساد و فحشا نیز شامل باند ۴ نفره متشکل از 2 مرد و 2 زن که پس از کشاندن 
برخــی آقایان به داخل منزل، شــروع به فیلم برداری از  آنها و ســپس اخاذی 
می کردند، دستگیر شده اند و هم اکنون در زندان به سر می برند و تحقیقات آنها 

در حال انجام است .

حمله خونین به یک پزشک در درمانگاه 
دستور دستگیری عامان حمله به پزشک مشهدی صادر شد . به گزارش رکنا، 
سرهنگ احمد نگهبان فرمانده انتظامی کانشهر مشهد روز دوشنبه افزود: در پی 
انتشار فیلمی در فضای مجازی و گزارش شرارت عده ای در یکی از درمانگاه های 

حاشیه شهر مشهد، پیگیری موضوع در دستور کار قرار گرفت .
وی اضافــه کــرد: با توجه به ســرنخ های موجود تحقیقات پلیســی در این 
خصوص آغاز شــده اســت . در روزهای اخیر در فضای مجازی کلیپی منتشــر 
شــده که در آن عده ای در یکی از درمانگاه های حاشــیه شــهر با چاقو و قمه 
 قصد ضرب و شــتم پزشــک درمانگاه به دلیل امتناع دکتر از دادن نسخه بدون 

معاینه بیمار را داشته اند .

اخبار کوتاه

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از بازداشت 
1۷۰۰ ســارق سابقه دار و حرفه ای در پایتخت 

خبر داد . به گزارش ایســنا، سردار علی ولی پور 
گودرزی در حاشــیه اجرای طرح دســتگیری 

ســارقان با حضور در جمع خبرنگاران به بیان 
آمارهایــی از اقدامات پلیــس آگاهی پایتخت 

درمبارزه با ســرقت پرداخت و گفت: برخورد 
با سرقت یکی از مطالبات مردم از پلیس بوده 

و جزو اولویت های اصلی مــا نیز قرار دارد . در 
همین راســتا نیز طرح هــای مختلفی در این 

خصوص به اجرا درآمده است .
وی بــا بیــان اینکه همزمان بــا برخورد با 
سارقان، برخورد با مالخران اموال مسروقه نیز 
تشدید شده است، گفت: معتقدیم که برای از 
بین رفتن ســرقت، باید چرخه مالی آن نیز از 
بین برود از این رو با مالخران اموال مسروقه نیز 

برخورد می کنیم . 
همچنین بر بازارهای فروش اجناس دست 
دوم نیز نظارت داریم . به صورت مستمر بازدید 
از صنوف هم انجام می شــود و دفترچه ای هم 
در این زمینه برای آنها تشــکیل داده ایم تا به 
محض فروش اموال مشکوک به سرقتی، ضبط 
و توقیف شود البته که تعامل خوبی بین پلیس 
اماکن و ســایر نیروهای پلیــس در این زمینه 

وجود دارد .
ولی پــور گــودرزی ادامه داد: در راســتای 
اقدامات انجام شده نیز پرونده های کشف شده 
از سوی پلیس آگاهی در حوزه سرقت از ابتدای 
امسال تاکنون 5۰ درصد افزایش داشته است . 
همچنین در این مدت  1۷۰۰ سارق سابقه دار و 

حرفه ای نیز شناسایی و دستگیر شده اند .
رئیــس پلیس آگاهــی تهران بــزرگ در 
پاسخ به پرسشــی درباره استفاده از پابندهای 
الکترونیــک هم گفت: طرح اســتفاده از پابند 
الکترونیک با هماهنگی مقام قضایی بناســت 
برای مجرمان سابقه داری که بیش از سه فقره 

سرقت داشته اند اجرا شود .
وی در مــورد اقدامــات پیشــگیرانه برای 
جلوگیری خروج موبایل های دزدی از کشــور 
هم گفت: با دســتور فرمانده فراجا، مرزبانی به 
کمک پلیس آمده و از قاچاق موبایل به خارج 
از کشــور جلوگیری می کند و از ســوی دیگر 
۴۰۰ مالخر حرفه ای در این زمینه شناســایی 

و دستگیر شده اند .

فرمانده انتظامی شهرســتان ری از دســتگیری سارق 
 حرفه ای خودرو و محتویات خودرو در محدوده »شهرری« 
خبــرداد و افزود: متهم تا کنون به ۶ فقره ســرقت اعتراف 
نموده اســت . بــه گــزارش خبرگزاری پلیس، ســرهنگ 
»محمدقاسم طرهانی » در تشــریح این خبر بیان داشت: 
در راستای مقابله با ســرقت خودرو و محتویات خودرو در 
بیست و ششم آذر ماه سال جاری، ماموران کانتری شهرری 
طی گشــت زنی های هدفمند و پوشش دهی سطح حوزه 
استحفاظی یک دســتگاه خودرو پراید را در حال تردد در 
یکی از خیابان ها مشاهده و به آن مشکوک می شوند که پس 
از استعام اعام می شود خودرو سرقتی می باشد که عملیات 

تعقیب و گریز آغاز می شود .
ســرهنگ طرهانی افزود: پس از طی مسافتی تعقیب و 
گریز خودرو متوقف و ســارق نیز دســتگیر که به کانتری 
منتقل می شــود که مشخص شد؛ فرد سارق با یک دستگاه 

خودرو ســرقتی به صحنه های وقوع جرم آمــده و پس از 
بــاز نمودن و تخریب قفل درب خودرو ها اقدام به ســرقت 

محتویات داخل وسیله نقلیه کرده است .
فرمانده انتظامی شهرستان ری اظهار داشت: در بازرسی 
از خودرو متهم تعــداد 2 جفت باند و 2 عدد ضبط خودرو 
سرقتی کشف و به همراه متهم به کانتری منتقل شدند .این 
مقام انتظامی تصریح کرد: ماموران انتظامی تحقیقات خودر 
را آغاز کردند ســارق جزء ســارقان  حرفه ای و دارای سابقه 
سرقت متعدد می باشد که ضمن اعتراف به بزه ارتکابی به ۶ 

فقره سرقت خودرو و محتویات خودرو اعتراف نموده است .
اعتراف 11 فقره ای مامور قلابی در شهرری

فرمانده انتظامی شهرســتان ری همچنین از دستگیری 

مامور قابی که در پوشش پلیس از اتباع کشورهای همسایه 
اقدام به سرقت می کرد، خبر داد و گفت: متهم به 11 فقره 

سرقت اعتراف کرد . 
به گزارش خبرگزاری پلیس، ســرهنگ »محمد قاســم 
طرهانی«، در تشــریح این خبر گفت: آذر ماه امسال در پی 
افزایش سرقت و اخاذی از شهروندان با عنوان مأمور پلیس 
در محدوده«خاورشهر« توسط یک مرد میانسال رسیدگی 
به موضوع و شناسایی این فرد در دستور کار کانتری 1۷۷ 

این فرماندهی قرار گرفت .
وی افزود: تحقیقات میدانی تیم عملیات کانتری نشان 
می داد، یک ســارق حرفه ای در روستا های اطراف محدوده 
»خاورشهر« ابتدا اتباع کشور های همسایه را شناسایی نموده 

و سپس به بهانه اینکه آنان مدارک هویتی نداشتند با جعل 
عنوان پلیس از این افراد سرقت کرده اند .

این مقــام  انتظامی تصریــح کرد: مامــوران کانتری 
خاورشــهر پس از شناســایی هویت این فرد بــا اقدامات 
اطاعاتی، در بیســت و ششم آذر ماه مخفیگاه متهم را نیز 
در »خاورشــهر« ردیابی کردند . فرمانده انتظامی شهرستان 
ری گفت: تیم عملیات پــس از دریافت این اطاعات مهم، 
با هماهنگی های لازم با مرجع قضائی راهي مخفیگاه متهم 

شده و وی را در یک عملیات منسجم دستگیر کردند .
وی با بیان اینکه تجهیزات  نظامی تقلبی از جمله بی سیم 
از مخفیگاه وی کشف شده است، گفت: متهم ۴1 ساله پس 
از انتقال به کانتری هدف تحقیقات قرار گرفتند و به جرم 
خــود مبنی بر 11 فقره ســرقت در پوشــش مامور پلیس 
در محدوده خاورشــهر اعتراف نموده که جهت شناســایی 

مالباختگان تحت نظر قرار گرفته است .

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ خبر داد

بازداشت۱۷۰۰سارقسابقهدار
افزایش ۵۰ درصدی پرونده های مکشوفه سرقت در تهران

سارق خودرو با خودرو سرقتی دستگیر شد 

سرکانتر دهم پلیس پیشگیری تهران از دستگیری 
سارق موتورسیکلت هنگام پرسه زنی با موتورسیکلت 

مسروقه خبر داد . 
به گزارش خبرگزاری پلیس ، ســرهنگ » کیانوش 
نظری« ســرکانتر دهم پلیس پیشگیری تهران اظهار 
کرد: 23 آذر ماه، در راستای اجرای طرح ارتقای امنیت 
اجتماعی، ماموران کانتری 1۷1 مصطفی خمینی در 
حال گشت زنی بودند که به یک دستگاه موتورسیکلت 
که رفتار نامتعارف از خود نشان می داد مشکوک شدند 

و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند . 
وی افزود: بررســی ها و استعام اولیه ماموران نشان 
می داد، موتورســیکلت چندی قبل به ســرقت رفته و 
راکب آن سارق حرفه ای می باشد که همین سرنخ کافی 

بود تا دستور ایست وسیله نقلیه مذکور صادر شود . 
سرکانتر دهم پلیس پیشــگیری تهران ادامه داد: 
راننده موتورســیکلت پس از مشــاهده گشت پلیس 
بافاصلــه به طرز خطرناکی متواری شــد و با حرکات 
مارپیچ به خودروی های عبوری شهروندان آسیب وارد 

کرد و به هشدار ماموران بی توجهی کرد . 
این مقــام انتظامــی تصریح کــرد: مامــوران در 
نخستین گام با ایجاد طرح مهار وسیله نقلیه مذکور را 

متوقف و موفق به دستگیری متهم شدند . 
سرهنگ نظری خاطرنشــان کرد: پس از انتقال به 
کانتری در تحقیقات ابتدایــی به جرم خود مبنی بر 
سرقت موتورسیکلت و دیگر سرقت های موتورسیکلت 

در سطح معابر تهران اعتراف کرد . 

ســرکانتر ســوم پلیــس پیشــگیری پایتخت از 
دستگیری مرد جوانی که با استفاده از موتورسیکلت با 
پاک مخدوش اقدام به موبایل قاپی می کرد ، خبر داد . 
سرهنگ »کیومرث حسنوند » سرکانتر سوم پلیس 
پیشــگیری تهران بزرگ در گفت و گــو با خبرگزاری  
خبری پلیس در تشــریح این خبر بیان داشت: 2۴ آذر 
ماه عملیات کانتری 12۴ قلهک در حال گشــت زنی 
در محدوده خیابان » پاسداران » تهران به یک دستگاه 
موتورسیکلت دو سرنشین با پاک مخدوش، مشکوک 
و موتورســواران را تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار 

می دهند .
وی گفت: با اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی 
هــر چه تمام تر ماموران کانتری و اعام مشــخصات 

متهمان به سایر گشت های انتظامی، در گشت زنی های 
هدفمند، موفق به دستگیری یکی از متهمین شدند .

ســرهنگ حســنوند ادامه داد: متهم برای فرار به 
ماموران حمله ور شده که با هوشمندی ماموران متهم 
زمینگیر و دستگیر شد و با انتقال متهم به مقر پلیس 
مشــخص شد متهم دارای سوابق متعدد در امر سرقت 

می باشد .
سرکانتر سوم پلیس پیشــگیری تهران ادامه داد: 
متهــم در تحقیقات اولیه به جرم خود معترف شــد و 
در این خصوص شناسایی مال باختگان در دستور کار 
مامــوران پلیس قرار گرفت و متهم بــه همراه پرونده 
تحویل مراجع قضائی شــد و دستگیری متهم متواری 

شده در دستور کار کانتری 12۴ قلهک قرار گرفت .

موبایل قاپ حرفه ای در شمال تهران در چنگال پلیسدستگیری سارق موتورسیکلت هنگام پرسه زنی

رئیس پلیس پیشــگیری تهران از دســتگیری یک سارق 
حرفه ای که از منازل مســکونی سرقت می کرد، خبر داد: 

این متهم در بازجویی ها به 1۰ فقره سرقت اعتراف کرد . 
سرهنگ » علی قاسم پور »رئیس پلیس پیشگیری تهران 
بــزرگ در گفت و گو با خبرگزاری پلیس در تشــریح این 
خبر بیان داشــت: 25 آذر ماه تیم عملیات کانتری 1۴1 
شهرک گلستان در حال گشــت زنی در محدوده خیابان 
»چشمه« تهران بودند، به یک شخص که منازل مسکونی 
این محدوده را زاغ زنی می کرد، مشکوک و شخص را تحت 

مراقبت های ویژه پلیسی قرار می دهند .
این مقام انتظامی ادامه داد: شخص اقدام به ورود به یکی از 
منازل کرده که پس از دیدن گشت پلیس سعی در پنهان 

کردن خود از دید پلیس را داشــت که ماموران کانتری 
در یک عملیات منســجم و شــگردهای پلیسی موفق به 
دستگیری سارق شــدند که در بررسی های اولیه از متهم 
ابزار و ادوات ســرقت و همچین طا و بدلیجات به ارزش 
5۰۰ میلیون ریال کشف شد . سرهنگ قاسم پور با اشاره به 
سوابق متهم دستگیر شده در امر سرقت خاطرنشان کرد: 
متهم دارای سوابق متعدد سرقت بوده و طی بازجویی های 
اولیه از متهم وی به 1۰ فقره سرقت مشابه در همان محل 
اعتراف کرد . رئیس پلیس پیشگیری تهران در پایان افزود: 
متهم همراه با پرونده قضائی برای ســیر مراحل قانونی به 
مراجع قضائی معرفی شــد و شناســایی مال باختگان در 

دستور کار پلیس قرار گرفت .

فرمانده یگان امداد پایتخت از دستگیری سارق محتویات 
خودرو خبر داد و گفت: متهم به 2 فقره ســرقت اعتراف 
کرد . ســردار »ســلمان آدینه وند« در گفت وگو با پایگاه 
خبری پلیس در تشــریح این خبر بیان داشــت: در پی 
افزایش ســرقت محتویات خودرو  در سطح شهر تهران، 
رسیدگی به این موضوع و دستگیری سارق یا سارقان در 

دستور کار گشت های انتظامی یگان امداد قرار گرفت .
وی با بیان اینکه ماموران حین گشــت زنی در محدوده 
خیابــان »نبرد« تهران به یک دســتگاه خودرو پراید که 
اطــراف خودرهای پارک شــده در حال پرســه زنی بود 
مشکوک می شــوند افزود: ماموران خودرو را زیر نظر قرار 
گرفته و مشاهده می کنند راننده از خودرو پیاده و در حال 

بازکردن درب خودروی پراید می باشــد که بافاصله وارد 
عمل می شوند و در یک عملیات غافلگیرانه متهم دستگیر 

می شود . 
فرمانده یگان امداد تهران بزرگ تصریح کرد: در بازرســی 
اولیه از داخل خودرو متهم اموال ســرقتی اعم از باطری 
خودرو، آمپلی فایر، ضبط و باند و آلات و ادوات ســرقت 
کشف شد و در بررســی بیشتر از خودروهای پارک شده 
مشــخص شــد اموال سرقت شــده متعلق به 2 دستگاه 

خودروی پارک شده در همین محدوده می باشد  .
سردار آدینه وند با اشــاره به اینکه متهم 25 ساله به بزه 
انتسابی و سرقت محتویات 2 دستگاه خودرو معترف شد 

جهت سیر مراحل قانونی تحویل کانتری 132 شد .

دستگیری سارق محتویات خودرو بازداشت سارق منازل مسکونی در تهران 

مرد جنایتکار که 2 سال قبل برادر خود را به قتل رسانده 
و جســد وی را در چاه 18 متــری دفتر کار خود انداخته و 
رویش بتن ریخته بود با هویت جعلی در یکی از شــهرهای 

شمالی کشور زندگی می کرد .
به گزارش رکنا، ســرهنگ حسین ترُکیان، رئیس پلیس 
آگاهی استان اصفهان در تشریح این خبر گفت: 22 اسفند 
ســال 1۴۰۰ یک دختر و پســر جوان با مراجعه به یکی از 
کانتری های اصفهان از ناپدید شدن پدر خود خبر دادند و 
عنوان کردند که تنها عمویشان که در خارج از کشور زندگی 
می کرده، به تازگی به ایران آمده و پدرشــان با خودروی وی 
بیرون رفته و دیگر به خانه مراجعه نکرده و به احتمال زیاد 

پدر آنها توسط عمویشان به قتل رسیده است .
پس از این شــکایت جســت و جوهای کارآگاهان ادامه 
داشت تا اینکه خودرویی که شاکیان مشخصات آن را اعام 
کرده بودند به صورت باصاحب در اطراف یکی از شهرهای 
اصفهان کشف و مشخص شد خودرو متعلق به برادر بزرگتر 

بوده و توسط صاحبش در این مکان رها شده است .
سرهنگ ترُکیان خاطرنشــان کرد: تمام شواهد و قرائن 
و ســرنخ های پلیس حاکی از این بود که برادر بزرگتر برادر 
کوچکتر خود را به قتل رســانده امــا فرزندانش برای اینکه 
پدرشــان گرفتار نشود، داستان را وارونه جلوه داده و عموی 
خــود را قاتل پدر خــود معرفی کردند امــا از طرف دیگر 
هیچ گونــه ردی از فرد قاتل و جنازه مقتول وجود نداشــت 
با این حال پرونــده همچنان مفتوح بــوده و کارآگاهان به 
جســت و جوهای خود در این زمینــه ادامه دادند تا اینکه با 
گذشــت 2 ســال از وقوع حادثه رد پای برادر بزرگتر که با 
هویت جعلی در یکی از شــهر های شمالی کشور به صورت 

مخفیانه زندگی می کرد پیدا شد .

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان بیان کرد: با پیدا شدن 
مدارک و مستنداتی مبنی بر مخفیگاه برادر بزرگتر، بافاصله 
تیمــی از کارآگاهان اداره جرائــم جنایی این پلیس پس از 
اخذ مجوز از مرجع قضایی به محل اعزام و در یک عملیات 

ضربتی متهم را دستگیر و به اصفهان منتقل کردند .
وی در بازجویی ها منکــر قتل و به دنبال منحرف کردن 
دوباره کارآگاهان بود اما هنگامی که با مدارک و مستندات 
محکم پلیس مواجه شد، لب به اعتراف گشوده و با اقرار به 
قتل برادر کوچکتر خود عنوان کرد: »روز حادثه با برادرم به 
دفتر کارم رفته و آنجا بر سر مسائل مالی و ارث و میراث با او 
به مشاجره پرداختم و در همین حین او را به درون چاه 18 
متری که در دفترم بود پرت کردم و ســپس دو متر از چاه 

را با بتُن پرُ کرده و بعد روی آن نخاله ســاختمانی ریختم و 
برای صحنه سازی خودرو را در خارج از اصفهان رها کردم و 
خودم هم به یکی از شهر های شمالی کشور متواری شدم تا 
به نحوی صحنه سازی شود که برادرم من را به قتل رسانده 

و به خارج از کشور رفته است .«
ســرهنگ ترکیــان اضافه کرد: با اعتــراف صریح متهم 
بــه قتل، کارآگاهان بــه محل کار او رفته و با اســتفاده از 
دستگاه های مجهز توانستند طی ۶ شبانه روز حفاری جسد 

مرد 55 ساله را از داخل چاه بیرون بکشند .
وی در خاتمه خاطرنشان کرد: با پیدا شدن جسد مقتول 
و اعترافات قاتل پرونــده مزبور تکمیل و فرزندان متهم که 
در محل قتل حضور داشــته و نسبت به پنهان کردن جسد 
و همچنیــن فراری دادن پدر خود با او همکاری داشــته و 
همچنین با طراحی سناریوی قتل پدر خود قصد گمراه کردن 
پلیس و اخال در پرونده قتل داشتند نیز دستگیر و هر 3نفر 

برای انجام اقدامات قانونی تحویل مرجع قضایی شدند .

سناریوی هولناک قتل برادر در چاه 18 متری 

مرد اصفهانی روی برادرش بتن ریخت

خانواده آوا ۴ ساله خبر از حال او داده اند. به گزارش رکنا، 
خانواده آوا ۴ ساله در آخرین گفت وگو بیان کردند: آوا در 
حال حاضر دچار خونریزی مغزی است و وضعیت او بهبود 
پیدا نکرده اســت. فیلمی در فضای مجازی منتشر شده 
که نشان می دهد زنی با بی رحــمی کامل اقدام به پرت 
کردن دختری خردسال از پلەهای منزل می کند که پس 
از پرس و جو و تحقیقات کافی در این زمینه مشخص شد 
زمانی که پدر خانوادە برای کار به یکی از شهرستان های 

استان آذربایجان شرقی می رود.
همسر دوم او بی خبر از دوربین های امــنیتی منزل اقدام 
به کتــــک کاری و شکنــــجه روحی و روانی فرزندان 
می نماید، که بافاصله پس از گزارش این کتــــک کاری 

و شکــــنجه توسط همسایه ها به پدر خانواده، وی خود 
را در ســریع ترین زمان ممکن به ارومیه می رســاند، اما 
متاســفانه این زمان کوتاه برای آوا دختر بچه چهارساله 
بسیار حساس و غیرقابل تحمل بود و دختر بچه چهارساله 
بدلیل شکنــــجه های بی رحــمانه نامادری خود در این 
زمان کوتاە دچار ضــربه مغــزی شد و در نهایت به یکی 
از مراکز درمانی ارومیه اعزام و هم اکنون تحت نظــارت و 
درمان است. لازم به ذکر است طی تحقیقات به عمل آمده 
و همچنین اعام خانواده این کودک چهارساله، نامادری 
بی رحم پس از معرفی به نهادهای امـنیتی و قـضایی، از 
سوی اداره آگـاهی دستـــگیر و هم اکنون در بازداشـت 

به سر می برد.

آوا کوچولو را دعا کنید 

نامادری نمی دانست در حیاط دوربین وجود دارد 
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۳ میلیارد دلار خسارت عدم النفع در صنعت فولاد
عضو کمیســیون انرژی مجلس گفت: دولت بایــد در بعضی حوزه ها به ویژه 
در تکمیــل زنجیره فــولاد و در تکمیل زنجیره پتروشــیمی ها ورود کرده و با 
سرمایه گذاری از طریق ســازمان های توسعه ای گره کار را باز کند.احمد مرادی 
عضو کمیســیون انرژی مجلس در گفت وگو با خبرنــگار ایلنا درخصوص لزوم 
ســرمایه گذاری دولتی در حوزه توسعه زیرســاخت ها در صنعت فولاد با اهداف 
افزایش تولید و گســترش بازارهای صادراتی، گفت: صنعت فولاد کشــور ما در 
سال های اخیر پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته و به ظرفیت بیش از ۳۰ میلیون 
تن تولید رســیده و این ظرفیت و امکان وجود دارد که توان تولیدی این صنعت 
به بیش از ۴۰ میلیون تن برســد.وی با تاکید بر لزوم ســرمایه گذاری دولتی به 
منظــور حمایــت از این صنعت، تصریح کرد: نکته قابل تأمل اما این اســت که 
نمی توان و نباید این صنعت را در مسیر رشد و توسعه تنها گذاشت، یعنی اینطور 
نباشد که برخی با شــعار اینکه دولت باید از حوزه اقتصاد خارج شود نسبت به 
سرمایه گذاری در این حوزه های مهم توسعه ای کوتاهی کنند.مرادی خاطرنشان 
کرد: اتفاقا نیاز است که در بعضی از حوزه ها به منظور توسعه، پیشرفت و ارتقاء، 
دولت نســبت به سرمایه گذاری اقدام کند تا به رشد مطلوب و مورد نیاز برسیم. 
دولت باید در بعضی حوزه ها به ویژه در تکمیل زنجیره فولاد و در تکمیل زنجیره 
پتروشــیمی ها ورود کرده و با سرمایه گذاری از طریق سازمان های توسعه ای گره 
کار را باز کند.عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به مشکلات صنایع فولادی 
درخصوص تامین انرژی ابراز داشت: نکته قابل توجه دیگر در کنار سرمایه گذاری 
برای توسعه صنعت، موضوع تامین انرژی و سوخت است؛ سال گذشته براساس 
اعلام نظر کارشناسان و فعالان حوزه فولاد حدود ۳ میلیارد دلار خسارت مربوط 
به عدم النفع در صنعت فولاد رقم خورده است. با توجه به اینکه این عدد تنها از 
صنعت فولاد بیان شــده اگر سایر صنایع و کارگاه ها و مشاغل را محاسبه کنیم 

قطعا به عدد بزرگتری خواهیم رسید.

بورس رکورد شکست
بازار ســرمایه روزگذشــته با رشــد بیش از ۳۵ هزار واحد بر قله تاریخی دو 
میلیون و ۲۰۷ هزار واحد ایســتاد.به گزارش ایسنا، بورس اوراق بهادار تهران به 
روند صعودی که از حدود یک ماه و نیم گذشــته آغاز کرده بود ادامه داد و روز 
دوشنبه با افزایش ۳۵ هزار و ۸۳۱  واحد به رقم دو میلیون و ۲۰۷ هزار و ۶۵۵ 
واحد رسید. این بالاترین سقف قرار گرفتن شاخص کل تاکنون بوده است. ارزش 
معاملات نیز نســبت به روزهای گذشته بیش از چهار برابر شد.شاخص هم وزن 
نیز روز دوشــنبه با رشد ۸۴۵۹ واحد به عدد ۷۶۴ هزار و ۶۲۰ واحد رسید. روز 
دوشــنبه بیش از ۵۲۸ هزار معامله به ارزش ۲۱ هزار و ۶۸۵ میلیارد تومان در 
بورس انجام شــد؛ در حالی که این عدد طی روزهای گذشته در محدوده ۵ هزار 
میلیارد تومان قرار  داشت.فولاد، فملی، فارس و تاپیکو به ترتیب بیشترین تاثیر 
را بر شاخص کل داشتند. پترول، شستا، فولاد و وبملت نیز از نمادهای پرتراکنش 
بودند.روزگذشــته فرابورس هم ۲۴۶ واحد رشــد کرد و به رقم ۲۶ هزار و ۶۴۰ 
واحد رسید. تعداد معاملات فرابورس نیز بیش از ۲۷۲ هزار فقره معامله به ارزش 
۲۵۱ هزار میلیارد تومان انجام شد که رقم قابل توجهی محسوب می شود.وسپهر، 
آریا، زاگرس و انتخاب به ترتیب بیشــترین تاثیر را بر شــاخص داشــتند که به  
جز انتخاب، بقیه ســبز بودند. هم چنین وسپهر، فصبا، گدنا و نطرین از نمادهای 
پرتراکنش دیروز فرابورس محســوب شدند.با رسیدن به رقم دو میلیون و ۲۰۷ 
هزار واحد شــاخص کل و شکستن سطح مقاومت دو میلیون و ۲۰۰ هزار واحد 
این امیدواری در بین سهامداران ایجاد شده که بورس به روند صعودی خود ادامه 
دهد؛ مشــروط به آن که به دلیل قرار گرفتن در محــدوده مقاومتی در روزهای 
آینده سهام شرکت ها با فشار فروش مواجه نشوند. تا قبل از امروز بالاترین سقفی 
که بازار ســرمایه قرار گرفته بود دو میلیون و ۱۷۶ هزار واحد بود که چهاردهم 

همین ماه ثبت شد.

طلای جهانی مسیر صعود را در پیش گرفت
طلای جهانی روز دوشنبه در حالی افزایش یافت که سرمایه گذاران در انتظار 
انتشــار آمار تورم ایالات متحده در اواخر این هفته برای شفافیت بیشتر در مورد 
مســیر نرخ بهره فدرال رزرو پس از تغییر در هفته گذشــته هستند.به گزارش 
ایسنا، بهای هر اونس طلا با ۰.۳ درصد افزایش به ۲۰۲۳ دلار و ۲۹ سنت رسید 
و قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۰۳۷ دلار و ۱۰ ســنت رســید.

تیم واتر، تحلیلگر ارشــد بازار در KCM Trade گفت: بازدهی پس از نشست 
کمیته بازار آزاد فدرال رزرو در هفته گذشــته در وضعیت نامناسبی قرار دارد و 
این باعث می شود قیمت طلا بیشتر شود.بازده خزانه داری ۱۰ ساله ایالات متحده 
نزدیک به پایین ترین سطح خود از جولای بود. بازدهی پایین اوراق، هزینه فرصت 
نگهداری طلای بدون بهره را کاهش می دهد.فدرال رزرو هفته گذشته نرخ بهره 
را ثابت نگه داشــت و نشــان داد که سخت گیری تاریخی سیاست پولی طی دو 
ســال گذشته به پایان رسیده است و هزینه های استقراض کمتر در سال ۲۰۲۴ 
در راه اســت. با این حال، جان ویلیامز، رئیس فدرال رزرو نیویورک، از انتظارات 
فزاینده بازار در مورد کاهش نرخ ها عقب نشــینی کرد و گفت که در حال حاضر 
 ،CME FedWatch واقعاً در مورد کاهش نرخ ها صحبت نمی کنیم.طبق ابزار
اکنون بازارها با احتمال ۷۰ درصدی کاهش نرخ بهره در ماه مارس قیمت گذاری 
می کنند. معامله گران در انتظار انتشار داده های اقتصادی ایالات متحده هستند.بر 
اســاس گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۳ 
درصد افزایش به ۲۳.۸۹ دلار رسید، در حالی که پلاتین با ۰.۲ درصد افزایش به 

۹۴۱.۵۲ دلار و پالادیوم با ۱.۶ درصد کاهش به ۱۱۵۴ دلار و ۹۶ سنت رسید.

پیش بینی قیمت احتمالی بیت کوین

تحلیلگر بازار رمزارزهای دیجیتال رشــد تاریخی بیت کوین را تا سال ۲۰۲۶ 
پیش بینی و ســناریوی بالقوه ای را ترســیم کرد که در آن بیت کوین می تواند تا 
ســال ۲۰۲۶ به قیمت بی سابقه ۱۱۰ هزار دلار برسد.به گزارش ایسنا به نقل از 
کریپتوکارنسی، تحلیلگر بازار رمزارزها پیش بینی کرد که بیت کوین تا آوریل سال 
آینده قبل از رسیدن به هدف بلندپروازانه  حدود ۳۲ هزار دلار کاهش می یابد. این 

پیش بینی بر اساس ترکیبی از تحلیل بازار و روندهای تاریخی است.
وی گفت: شــاید قبل از اینکه دوباره شــاهد نزول باشیم، صعودی در پیش 
باشد و قیمت هایی مانند ۹۰ هزار دلار، ۱۰۰ هزار دلار یا ۱۱۰ هزار دلار تا سال 
۲۰۲۶ یا ۲۰۲۵، من را شگفت زده نکند اما این مورد برای شما قابل توجه خواهد 
بود.در حالی که این تحلیلگر با نام مســتعار DonAlt، به چشم انداز بلندمدت 
بیت کوین خوش بین بود اما در مورد نوسانات بالقوه کوتاه مدت این ارز دیجیتال 
نیز هشــدار داد همچنین به انتظار بازار، برای تاییــد صندوق های قابل معامله 
در بورس بیت کوین اشــاره کرد که به اعتقاد وی ممکن اســت لزوما آن طور که 
انتظار می رود ارزش بیت کوین را افزایش ندهد.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتال در حال حاضر ۱.۵۵ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت 
به روز قبل  ۲.۲۹ درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۵۱.۷۴ درصد کل بازار 
ارزهــای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۱۶ درصد افزایش 
داشته است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۵۱.۰۲ میلیارد 
دلار اســت که ۱۰.۷۹ درصد افزایش داشــته است. حجم کل در امور مالی غیر 
متمرکز در حال حاضر ۶.۸۶ میلیارد دلار است که ۱۳.۵۴ درصد از کل حجم ۲۴ 
ســاعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۵۴.۴۷ 
میلیارد دلار است که ۸۹.۱۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

ویژه

بورس 

بازار 

ارز دیجیتال 

میزان افزایش دســتمزد کارگران بر اساس 
یک ســری شــاخص ها مانند نرخ تورم و سبد 
معیشــت تعیین می شــود بنابراین نمی توان 
تنهــا به افزایش ۱۸ درصــدی که دولت برای 
کارمنــدان در نظر گرفته اســت اکتفا کرد.به 
گزارش خبرنگار مهر، نرخ تورم در ســال های 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بــه بالای ۴۵ درصد رســیده 
است. به این ترتیب اگر بخواهیم قدرت خرید 
حقوق پرداختی کارکنان شاغل و بازنشستگان 
را نسبت به سال ۱۴۰۰ حفظ کنیم باید در این 
دو ســال بیش از ۹۰ درصد به حقوق این قشر 
که دارای درآمدهای ثابت پایینی در شــرایط 
تورمی فعلی هستند، اضافه می شد؛ این تأکیدی 
است که یکی از تحلیل گران اقتصادی نسبت 

به حقوق کارکنان دولت دارد.
این رقم قطعاً برای اقشــار با درآمد پایین تر 
و حداقــل   بگیران جامعه بالاتر اســت.یکی از 
کارشناســان حوزه کار هم عنوان می کند، در 
تخمیــن نرخ تورم بیــش از ۳۰۰ آیتم درگیر 
اســت که کارگران و کارمندان شاید در طول 
عمرشــان با ۳۰ تــا ۴۰ قلم از آنها دســت به 
گریبان هســتند. طبیعی اســت وقتی کارگر 
یا کارمند، گوشــت گوساله کیلویی ۷۰۰ هزار 
تومان و مرغ کیلویی ۱۰۰ هزار تومان می خرد 
یا تخــم مرغ هر عدد بیــش از ۵ هزار تومان، 
دغدغه فرد بیشتر از این است که بداند هزینه 
ســفرهای خارجی چقدر است؟ یا باشگاه بدن 
ســازی چقدر هزینه دارد؟ پس تورم ملموسی 
که افراد جامعه درک می کنند به مراتب بالاتر 
از آمار رسمی اعلامی است.همچنین وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با وجود تأکیدی که درباره 
نحوه محاســبه دســتمزد کارگران دارد مبنی 
بر میزان حقوق با توجه به ســبد معیشــت و 
نرخ تــورم، افزایش دســتمزد را به توافق بین 

کارفرمایان و کارگران واگذار کرده است.
شــرایط فعلی حقوق و دستمزد سبب شده 
تــا نیروهای جوان، امور خدماتی مانند فعالیت 
در تاکســی های آنلاین، پیک موتوری و… را 
به فعالیت در واحدهای صنعتی ترجیح دهند 
و علاوه بــر اینکه برخــی کارگاه های کوچک 
چون در چنین شــرایطی قدرت رقابت ندارند 
با تعدیل نیرو آنها را به سمت چنین بازارهایی 

سوق می دهند.
 به این ترتیب نیروی انسانی ماهر به راحتی 
در حرفه ای مشغول می شود که تخصص وی به 
کار نمی آیــد. صنعتگران و کارفرمایان در حال 
حرکت به ســوی واردات تجهیزات نرم افزاری 
و ســخت افزاری بوده تا با اتوماســیون کردن 
واحدهای تولیدی، ربات ها کار انســان را انجام 

دهند. اتومات شــدن تولید در شــرایط فعلی 
کشور همچون شمشــیر دولبه است.در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ افزایش حقــوق کارکنان دولت 
حداقل ۱۸ درصد در نظر گرفته شده که بنا به 
گفته عضو کمیسیون تلفیق، نمایندگان تلاش 
دارند این عدد را حداقل به ۲۰ درصد برسانند.
حال پرســش این اســت که حداقل افزایش 
دســتمزد کارگران برای ســال ۱۴۰۳ چقدر 
خواهد بود؟ عنوان می شود دولت بنا ندارد این 

عدد بیشتر از حقوق کارکنان دولتی باشد.
تفاوت فرمول افزایش حقوق 

کارمندان و کارگران
هــادی ابوی، نماینده کارگران در شــورای 
عالی کار درباره افزایش حقوق کارگران در سال 
۱۴۰۳ به مهر گفت: افزایش دستمزد کارمندان 
با کارگران متفاوت است. دولت برای کارکنان 

خود بر اســاس اشــل و واحدهای اندازه گیری 
که سازمان امور اداری و استخدامی کشور ارائه 
داده عــدد ۱۸ درصد را در نظــر گرفته؛ البته 
این افزایش در کنار مزایایی است که این قشر 
دارند اما این نمی تواند خیلی ملاک عمل برای 
تعیین دستمزد کارگران باشد.وی افزود: تعیین 
حقوق کارگران متأثر از بحث و بررسی مسائل 
در شــورای عالی کار بــوده، در نتیجه درصد 
افزایش متفاوت اســت.وی ادامــه داد: میزان 
افزایش دســتمزد کارگران بر اساس یک سری 
شاخص ها مانند نرخ تورم است علاوه بر اینکه 
باید سبد معیشــت خانوار کارگری هم مدنظر 
باشــد.این عضو شــورای عالی کار درباره عدد 
احتمالی افزایش حقوق کارگران اظهار کرد: این 
عدد قابل پیش بینی نیست؛ اما به طور جدی 
دنبال این هســتیم متناسب با وضعیت خانوار 

کارگری تعیین شود. 
هــر چند طی این ســال ها فاصلــه زیادی 
افتاده و نتوانسته ایم این گپ را پر کنیم. تلاش 

می کنیم اتفاق های خوبی رقم بخورد.
یک قانون روی زمین مانده

گلپــور تاکید کرد: مــاده ۴۱ قانــون کار 
روی زمین مانده و حتی اگر دســتمزد امسال 
کارگــران ۱۰۰ درصد افزایش پیدا کند باز هم 
کفاف زندگی مردم را نخواهد داد.رئیس کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با اشاره 
به آمار منتشر شده از سوی نهادهای بالادستی، 
گفت: تحقیقاتی که در وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، مرکز آمار ایران، مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی و… دارند هیچ جا 
نیامــده افزایش حقــوق مطابق با نــرخ تورم 
بوده اســت.وی یادآور شد: بر اساس مطالعات 

حتی این سخن که افزایش دستمزد منجر به 
افزایش نرخ تورم می شــود، نسبت عکس دارد 
و افزایش دســتمزد کارگران نه فقط نرخ تورم 
را افزایش نمی دهد بلکه نســبت معکوس هم 
دارد زیرا فقط ۱۰ درصد از هزینه تولید مربوط 
به دستمزد کارگر است.گلپور با بیان اینکه در 
شرایط تحریمی کشور، دولت و مجلس خود را 
موظف می دانند برای اینکه کارگاه ها، کارخانه ها 
و تولیدی ها ورشکست نشوند نگاه حمایت گر 
داشته باشد و مساعدت می کنند، تصریح کرد: 
در بودجه ۱۴۰۳ بودجه آنها دو برابر شده است 
که تولید متوقف نشود. عنصر انسانی که سرمایه 
اصلی این تولیدی ها است نه فقط مساعدتی به 
آنها نشده بلکه حق قانونی که در ماده ۴۱ قانون 
کار آمده که باید دستمزد کارگر متناسب با نرخ 

تورم باشد، محقق نشده است.

روزگذشــته  صدوقی:  شــهرام   – اقتصادی  گروه 
هفتمین نمایشگاه حمل ونقل، لجستیک و صنایع وابسته یا 
حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، وزیر راه و شهرســازی ، معاون وزیر راه و رییس 
سازمان راهداری کشور و دست اندرکاران و فعالین صنعت 
حمل و نقل کشــور در تهران آغاز بکار کرد.به گزارش مردم 
سالاری، در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه که با حضور ۳۱۶ 
شــرکت، ســازمان و نهاد در محل مصلی امام خمینی)ره( 
برگزار شــد، موافقت نامه سه جانبه اجرای برنامه ملی کاج 
) راهکار دانش بنیان بــرای ایمنی حمل و نقل جاده ای و 
کاهش ســوانح و تلفات آن( بین معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، وزارت راه و شهرسازی 

و پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا منعقد شد. 
از اهداف این موافقت نامه می توان به حراســت از جان 
و مال مردم، کاهش هزینه های ناشی از خسارات تصادفات 
جاده ای، کاهش آســیب های اجتماعــی و هزینه های غیر 
اقتصادی ناشــی از تصادفات، ایجاد و تقویت زیســت بوم 
اقتصــادی در حوزه ایمنی حمل ونقل جاده ای و توســعه 
اقتصاد دانش بنیان در کشور، استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان در ارتقاء ایمنی جاده ها و توســعه فناوری های 
پیشرفته در حوزه هوشمندسازی راه و خودرو اشاره کرد.این 
گزارش حاکی است اجرای این موافقت نامه طی دو مرحله 
صورت گرفته و در مرحله نخست، دو بسته راهکارهای دانش 
بنیان در یک یا چند محور مواصلاتی اجرا شده و با مشخص 
شــدن آثار مثبت آن در ایجاد و تقویت زیســت بوم ایمنی 
حمل و نقــل، امکان طراحی و اجــرای مرحله دوم فراهم 
می شــود.راهبری این برنامه بر عهده معاونت علمی ریاست 

جمهوری بــوده و محورهای مواصلاتی اجرای پایلوت طرح 
در کمیته راهبری انتخاب خواهند شد، همچنین این کمیته 
مسئول بررسی و ارزیابی طرح های فناورانه و نوآورانه بوده و 
پس از بررسی طرح ها، برنامه پیشنهادی حمایت از طرح های 
نوآورانه و فناورانه را به دســتگاه های مشارکت کننده اعلام 
خواهد کرد.بر اســاس این گزارش، مهــرداد بذرپاش ، وزیر 
راه، مسکن و شهرسازی در مراسم گشایش این نمایشگاه با 
بیان اینکه یک ســال از حضورم در وزارت راه و شهرسازی 
می گذرد. گفت: یکی از اصلی ترین نکته هایی که در نمایشگاه 
سال گذشــته مطرح کردم،  رشد و توسعه ترانزیت به عنوان 
یکی از اصلی ترین برنامه های ما در وزارت راه و شهرســازی 
بود.وی ادامه داد: بعد ازآن یک کلان نقشــه بزرگ و معتبر 
به نام ایران راه در وزارت دنبال شــد. آن نقشــه حرکت ما 
را در توســعه ســخت افزار و نرم افــزار و راه های مواصلاتی 
بــه خود اخصاص دارد. اینکه مــا در یک برنامه جامع تمام 
پروژه هایمان را دنبال کنیم بســیار مهم اســت، این یعنی 
وزارت راه و شهرســازی هر پــروژه ای که را قبول نمی کند 
یا آنچه برنامه ریزی  شــده را کنار نمی گذارد. بلکه به نقشه 
پیشرفت به عنوان پیشران پیشرفت کشور توجه خاص دارد.

رشد ۳۳درصدی ترانزیت 
در یک سال اخیر  

وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه در یک ســال اخیر 
۳۳ درصد رشد ترانزیتی داشتیم،  افزود: این اتفاق در حالی 

رخ داد که تحریم ها کمتر نشــده، منابع ما هم افزایش پیدا 
نکــرده بود. امــروز در مذاکراتمان با کشــورهای خارجی، 
رشــد ترانززیت و جابه جایی  کالا و تسهیل عبور در مرزها 
را خواســتاریم که تا اینجا محقق شده است. اما این کافی 
نیست، اگر بخواهیم به نقش کریدوری در منطقه برسیم باید 
کارهای متفاوت تر و پیگیری های اساســی تری انجام دهیم. 
برای احیای راه ابریشم که در چند سال گذشته از ما گرفته 

شده است باید عقب ماندگی ها را جبران کنیم.
بذرپاش با بیان اینکه راه هــای مواصلاتی و تکمیل آنها 
را هم در دســتور کار قرار داریم، گفــت:  ما در وزارت راه و 
شهرسازی، بی توجه به مناقشات رسانه ای، به کار خود ادامه 
می دهیم. کما اینکه پروژه های کم سابقه ای در این مدت به 
بهره برداری رسید، از جمله پروژه همدان - سنندج به عنوان 
اصلی ترین راه مواصلاتی شــرق کشــور که قطعه ای ۱۴۰ 
کیلومتری از کریدور شــرق به غرب ایران است. همچنین 
پروژه بستان آباد به تبریز که بخش دیگری از کریدور شرق 
به غرب است.وی با اشاره به قراردادهای بین المللی کم سابقه 
در کشــور بیان کرد: بیش از ۴۵ ســال است که خط ریلی 
شلمچه - بصره مطرح می شود که می تواند ما را به مدیترانه 
و اروپا متصل کند از مسیر عراق و سوریه، از ابتدای امسال 
عزمی اتفاق افتاد و توافقات انجام شد و اکنون این پروژه در 

حال اجراست. 
البته در پروژه های بین المللی با کشورهای دیگر، همان 

اندازه که ما بوروکراسی داریم، آن کشورها هم دارند که باید 
برای رفع و پیگیری آنها تلاش کرد.وزیر راه و شهرســازی با 
اشــاره به راه آهن رشت – آستارا بیان کرد: ما از بندرعباس 
به تهران و پس از آن به رشــت متصل هســتیم، اما توافق 
رشت - آستارا قطعه مفقوده کریدور شمال به جنوب است 
که سال ها به دنبال راه اندازی آن بودیم و بالاخره در روزهای 
آینده قــرارداد اجرایی و تجاری آن امضا خواهد شــد و از 
ابتدای ســال میلادی عملیات اجرایی آن را اجرا می کنیم. 
همچنین عملیات ریلی رشت - کاسپین در حال انجام است 
که بدین ترتیب از بندرعباس تا بندر کاســپین و از دریا به 
دریا با ریل متصل می شویم.بذرپاش با اشاره به قراردادهای 
صدور خدمات فنی مهندسی گفت: در ارمنستان در راستای 
تکمیل کریدور شــمال - جنوب یک قرارداد به ارزش ۲۰۰ 
میلیون دلار، در ترکمنستان هک توافق احداث جاده به طول 
۲۴۰ کیلومتر توســط شــرکت های ایرانی به ارزش ۵۵۰ 
میلیون دلار امضا شده است برای اینکه قطعات مواصلاتی به 

شرکت های ایرانی داده شود.
وی ادامــه داد: همچنین توافق با کشــور آذربایجان در 
تعریــف و احداث کریدور ارس از آق بند تا جلفا انجام شــد 
که بیش از ۱۵ سال به دلایل مختلف و مهم ترین آن عوامل 
خارجــی بود، به تعویــق افتاده بود. اما اکنــون در مراحل 
اجرایی آن به ســر می بریم. این توافقات در راستای تکمیل 
زنجیره های شمالی - جنوبی و شرقی - غربی خواهد بود و 
برای آیندگان تولید ثروت خواهد کرد.گفتنی است، هفتمین 
نمایشــگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابسته با شعار 
حمل و نقل هوشمند، ترانزیت و توسعه اقتصاد به مدت سه 

روز و از ۲۷ تا ۲۹ آذرماه برگزار برپا خواهد بود.

وزیر راه و شهرسازی در هفتمین نمایشگاه حمل ونقل عنوان کرد

تلاش برای احیای راه ابریشم از مسیر ایران

گزارش

در تابســتان ۱۴۰۲ سهم کشاورزی از اشتغال تنها در استان های کرمان و 
خراسان شمالی بالاتر از ۳۰ درصد بوده است. این نسبت در ۲۱ استان نسبت 
به مدت مشابه در ســال گذشته کاهش یافته اســت.به گزارش اکوایران، به 
منظور سنجش بهتر عملکرد اقتصاد آن را به چند فعالیت عمده تقسیم کرده 
و سپس شاخص های کلان را در هر بخش بررسی و بر اساس آن عملکرد کل 

اقتصاد را ارزیابی می کنند.
 یک نوع از این تقســیم بندی، جداســازی فعالیت هــای اقتصادی تحت 
عنوان های »کشــاورزی«، »صنعت« و »خدمات« است.داده های مرکز آمار از 
بازار کار نشــان می دهد که بخش کشــاورزی طی فصل های گذشته در حال 
از دست دادن ســهم خود از اشتغال کشور است. در واقع، سهم این بخش از 
اشــتغال کل کشور در تابستان ۱۴۰۲ به سطح ۱۵.۵ درصد رسیده که کمتر 

از تابستان سال گذشته است.
 به نظر می رســد خشکسالی های پی درپی و منفی شدن رشد اقتصادی این 
بخش به مدت ۲ سال، از عوامل این رخداد باشد.طبق آخرین داده های مرکز 
آمار در تابســتان ۱۴۰۲، سهم بخش کشاورزی از اشتغال تنها در استان های 
کرمان و خراســان شمالی بالاتر از ۳۰ درصد بوده است. این نرخ در ۹ استان 
بین ۲۰ تا ۳۰ درصد اســت. همچنین، در ۵ استان کشاورزی سهمی کمتر از 

۱۰ درصد از اشــتغال دارد. در انتهای این لیست نیز استان تهران قرار گرفته 
که سهم کشاورزی از اشتغال در آن کمتر از ۳ درصد است.»سهم فعالیت های 
اقتصادی از اشــتغال« شــاخصی است که نشــان می دهد چند درصد از کل 
شــاغلان در هر یک از فعالیت های اقتصادی مشــغول به کار هستند. آخرین 
به روزرســانی مرکز آمار از داده های بازار کار نشــان می دهد که سهم بخش 
کشــاورزی از اشتغال کل کشــور به ۱۵.۵ درصد رسیده که ۰.۳ واحد درصد 

کمتر از تابستان سال گذشته است.
 به بیان دیگر، اگر کل جمعیت شاغل در کشور را طی تابستان سال جاری 
به صورت یک دایره ۱۰۰ قســمتی تصور کنیم، تنها ۱۵ و نیم قسمت از این 
دایره شــامل کشاورزان می شود.کشــاورزی در برخی استان ها سهم بالایی از 
اشــتغال را به خود اختصاص داده اما در ۲۰ استان سهمی کمتر از ۲۰ درصد 
را رقم زده اســت. این فعالیت اقتصادی از اشتغال استان های سمنان و بوشهر 
به ترتیب ۱۱.۵ و ۱۱.۳ درصد سهم دارد.همچنین، سهم این بخش از اشتغال 
استان های اصفهان، یزد، قم، البرز و تهران در تابستان سال جاری به کمتر از 
۱۰ درصد رســیده است. برای مثال این نسبت در قم، البرز و تهران به ترتیب 
۳.۳ درصد، ۳ درصد و ۲.۲ درصد اســت. بر این اساس، کشاورزی در پایتخت 

ایران کمترین سهم را از اشتغال دارد.

کاهش سهم کشاورزی از اشتغال در 21 استان
ارقامی که از ســهم کشــاورزی از اشتغال اســتان ها ارائه شد تنها منحصر 
به تابســتان سال جاری است. این نرخ ها نســبت به تابستان سال گذشته با 
تغییراتی مواجه شــده  اند. برای مثال، این ســهم در ۲۱ استان کاهش یافته 
اســت.در تابستان ۱۴۰۲ نسبت به تابستان ۱۴۰۱، سهم کشاورزی از اشتغال 
در استان اردبیل ۴.۸ واحد درصد کاهش یافته که بیش ترین افت این شاخص 

در میان سایر استان ها است. 
پس از اردبیل نیز استان های آذربایجان غربی، زنجان و قزوین قرار گرفته اند 
کــه کاهش آن ها به ترتیب به اندازه منفی ۳.۲ واحد درصد، منفی ۲.۷ واحد 
درصد و منفی ۲.۴ واحد درصد بوده اســت.به نظر می رســد کاهش ســطح 
بارندگی ها و خشکسالی های پی در پی در سال های اخیر حجم تولیدات بخش 
کشــاورزی را کاهش داده اســت. داده های مرکز  آمار نشان می دهد که رشد 
بخش کشاورزی در دو ســال گذشته منفی بوده است. می توان گفت که این 
رشد منفی باعث کاهش تولید و به تبع آن کاهش درآمد در بخش کشاورزی 

شده و اشتغال این بخش را نیز با مشکل مواجه کرده است.
در مقابل، طی تابســتان سال جاری سهم کشاورزی از اشتغال در ۹ استان 
نســبت به مدت مشابه در ســال قبل بالاتر رفته است. بیش ترین افزایش نیز 
۱.۹ واحد درصد بوده که مربوط به اســتان گیلان اســت. پس از آن ، استان 
کرمان با ۱.۸ واحد درصد و اســتان سیستان و بلوچستان با ۱.۶ واحد درصد 

افزایش قرار گرفته اند.

سهم بخش کشاورزی از اشتغال در استان ها در تابستان ۱۴۰۲

عاقبت خشکسالی و رشد منفی اقتصادی

حقوق کارگران در سال ۱۴۰۳ چقدر است؟

سهم »کارگر« از »زندگی«

وزیر صمت با اشــاره به پیگیــری برقراری تجارت 
ترجیحی بین ایران و عمان گفت: هدف گذاری ما برای 
تجارت با عمان در گام اول ۳.۵ میلیارد در سال است.

به گــزارش خبرگزاری مهر، عبــاس علی آبادی، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت گفت: از اهداف وزارت صمت 
تســهیل تجارت برای بازرگانان اســت و یکی از این 
راهکارها کاهش تعرفه های تجاری اســت. تعرفه های 
تجارت ترجیحی کمی از تجارت آزاد بالاتر و محدودتر 
هستند اما اثربخشی مناسبی بر میزان تجارت دارند.
علی آبادی افزود: با توجه به عضویت عمان در شورای 
همکاری خلیج فارس ما می توانیم تفاهم نامه تجارت 
ترجیحی داشــته باشیم و فهرســتی از کالاها شامل 

نرخ های پایین تر باشد. 

این مســاله می تواند منفعــت بازرگانان را افزایش 
داده و در نهایــت منجر بــه افزایش میزان تجارت دو 

کشور شود.
وی گفت: هدف تجارت با عمان برای قدم اول ۳.۵ 
میلیارد دلار در سال است، اما بررسی ها نشان می دهد 
به ســادگی می توانیم این رقم را بــه ۵ میلیارد دلار 
برسانیم. برآوردهای ما نشان می دهد برای سال آینده 

این رقم دست یافتنی خواهد بود. 
از بازرگانان و تجار کشــور می خواهیم از ظرفیت 
کشــورهایی مثل عمان، بــا توجه بــه روابط خوب 
دیپلماتیک، اســتفاده کنند تا به توسعه تجارت و در 
نهایت بهبود وضعیت اشــتغال و معیشت مردم منجر 

شود.

یک اقتصاددان با پیش بینی تورم در ســال آینده، 
می گوید: تورم در خوشــبینانه حالت در کانال ۳۵ تا 
۴۰ درصد خواهد بود و در سناریو میانه، در حدود ۴۰ 

تا ۴۵ درصد خواهد بود.
پیمان مولوی، اقتصاددان در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین درباره شرایط شــاخص های اقتصادی در 
ســال آینده، با اشاره به این که رشد نقدینگی به مدار 
۲.۵ تا ۲.۸ درصد در ســال برمی گردد که نزدیک به 
۳۰ درصد رشــد نقدینگی است، می گوید: در انتهای 
امسال نقدینگی به ۸ هزار هزار میلیارد تومان می رسد 
و اگر سیاســت پولی عوض نشود و همین روند ادامه 
پیدا کنــد و بار دیگر، اتفاقات مثبتــی را نبینیم، در 
انتهای ســال ۱۴۰۳ به نقدینگی نزدیک به ۲ هزار و 

۴۰۰ میلیارد تومان اضافه می شود. یعنی به ۱۰ هزار 
هزار میلیارد تومان حجم نقدینگی می رســیم که هم 
در نوع یک رکورد اســت و هــم تقاضای عجیبی در 
اقتصاد ایجاد می کند که فقط با رشدهای اقتصادی ۷، 
۸ درصدی قابل جبران اســت و با رشدهای اقتصادی 

۲، ۳ درصد قابل جبران نیست. 
وی تاکیــد می کند: بر این اســاس، ما یک پایایی 
را در تورم خواهیم داشــت. به همین دلیل گفتم که 
تورم به هسته سخت خورده و تمام کسب وکارها باید 
دقــت کنند که ما با این رونــد ادامه خواهیم داد.این 
اقتصاددان متذکر می شود: تورم در خوشبینانه حالت 
در کانــال ۳۵ تا ۴۰ درصد خواهد بود و در ســناریو 

میانه، در حدود ۴۰ تا ۴۵ درصد خواهد بود.

پیش بینی یک اقتصاددان از نرخ تورم در سال آیندههدف گذاری تجارت ۳/5 میلیارد دلاری با عمان 
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قیمت نفت بالا رفت
قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آســیا تحت تاثیر صادرات کمتر 
روســیه و مختل شــدن عبور کشتی ها در دریای ســرخ، افزایش پیدا کرد.

به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با ۳۲ سنت معادل ۰.۴ درصد 
افزایش، به ۷۶ دلار و ۸۷ سنت در هر بشکه رسید.

 بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۳۴ ســنت معادل ۰.۵ 
درصد افزایش، به ۷۱ دلار و ۷۷ ســنت در هر بشکه رسید.تونی سایکامور، 
تحلیلگر شــرکت آی جی در این باره گفت: اوضاع جوی نامساعد در روسیه، 
تاثیر بیشــتری روی قیمت ها در معاملات صبح روز جاری داشت.روسیه روز 
یکشنبه اعلام کرد کاهش صادرات نفت خود را در دسامبر به میزان ۵۰ هزار 

بشکه در روز یا بیشتر، تشدید می کند.
 مســکو ایــن اقدام را زودتر از زمان وعده داده شــده، انجــام می دهد تا از 
قیمت ها پشــتیبانی کند.سه خبرگزاری روســیه به نقل از الکساندر نواک، 
معاون نخست وزیر و دیپلمات نفتی ارشد روسیه نوشتند: این کشور صادرات 
نفت خود را فراتر از ۳۰۰ هزار بشــکه در روز که برای امسال موافقت کرده 
بود، کاهش می دهد و در دســامبر، ممکن است صادراتش را ۵۰ هزار بشکه 

در روز یا بیشتر از سطح توافق شده، کاهش دهد.
عربستان سعودی و روسیه که دو صادرکننده بزرگ نفت در جهان هستند، 
پس از اختلاف هایی که در آخرین نشست وزیران اوپک پلاس آشکار شد، در 
دسامبر اعضای این گروه را به مشارکت در کاهش تولید فراخواندند.این خبر 
پس از آن اعلام شــد که مسکو روز جمعه، بارگیری دو سوم از محموله های 
گریــد نفتی اورال از بنادر را به دلیل طوفان و تعمیرات برنامه ریزی شــده، 

متوقف کرد.
در این بین، شــرکت های کشــتیرانی از جمله شرکت ام اس سی و مرسک 
که یکی از بزرگترین خطوط کشتیرانی جهان هستند، در آخر هفته گذشته 
اعلام کردند که در پی حملات صورت گرفته به کشــتی ها، از کانال ســوئز 
اجتناب خواهند کرد.باب المندب یکی از مهمترین مســیرهای جهان برای 
تجارت دریایی کالاها به خصوص نفت خام و ســوخت خلیج فارس به سمت 
غرب برای منطقه مدیترانه از طریق کانال سوئز و خط لوله سومد و همچنین 
کالاهایی مانند نفت روسیه است که مقصد آنها به سمت شرق و آسیا است.

نفت برنت و نفت آمریکا هفته گذشته در پی امیدواری بازار به پایان سیکل 
افزایش نرخ های بهره در آمریکا، رشد هفتگی اندکی را به ثبت رساندند و به 
طولانی ترین روند کاهش هفتگی خود در پنج ســال گذشته، خاتمه دادند.

تحلیلگر شــرکت آی جی خاطرنشان کرد: به نظر من نشست هفته گذشته 
فدرال رزرو که ریسک فرود سخت برای اقتصاد آمریکا و تقاضا برای نفت را 

از میان برد، عامل تاثیرگذار در روند معاملات بازار است. 
تصویر فنی هــم از بهبود قیمت نفت به محــدوده ۷۶ تا ۷۸ دلار، حمایت 
می کند.بر اســاس گزارش رویترز، تینا تنِگ، تحلیلگر شــرکت سی ام سی 
مارکت در یادداشــتی نوشــت: قیمت نفت همچنین از دلار ضعیف و آمار 

ذخایر آمریکا حمایت شد.

گلدمن ساکس به دورنمای نفت
 بدبین شد

بانک آمریکایی گلدمن ساکس با اشاره به تولید قوی نفت در آمریکا، انتظار 
خود از قیمت نفت برنت در ســال ۲۰۲۴ را به میزان ۱۰ دلار در هر بشکه 
پاییــن برد و بیــن ۷۰ تا ۹۰ دلار تخمین زد.به گزارش ایســنا، تحلیلگران 
گلدمن ســاکس در یادداشتی نوشتند: ما همچنان انتظار داریم قیمت نفت 
در محدوده مشخصی مانده و نوســان قیمت ملایمی در سال ۲۰۲۴ داشته 
باشد. ظرفیت مازاد تولید بالا برای مدیریت شوک های عرضه، روند صعودی 

قیمت نفت را محدود خواهد کرد.
این بانک ســرمایه گذاری اکنون انتظار دارد قیمت هر بشکه نفت برنت در 
ژوئن ســال ۲۰۲۴، به ۸۵ دلار اوج بگیرد و در سال ۲۰۲۵-۲۰۲۴، بین ۸۱ 
تا ۸۰ دلار معامله شــود، در حالی که پیــش از این قیمت ۹۲ دلار را پیش 

بینی کرده بود.
نفت برنت در معاملات روز دوشــنبه در حدود ۷۷ دلار در هر بشکه معامله 
شــد که کاهش ۲۰ درصدی در مقایسه با قیمت ســپتامبر نشان می دهد. 
بهای نفت وست تگزاس اینترمدیت آمریکا حدود ۷۲ دلار در هر بشکه بود.

تحلیلگران گلدمن ســاکس خاطرنشــان کردند تداوم عرضه از سوی منابع 
غیراوپک که در راس آنها آمریکا قرار دارد، نشــان می دهد که عوامل مثبت 
متعدد برای تولید آمریکا، احتمالا در ســال ۲۰۲۴ اســتمرار پیدا می کند.

تحلیلگران این بانک پیش بینی می کنند تولید نفت ۴۸ ایالت آمریکا در سه 
ماهه چهارم سال میلادی آینده، به ۱۱.۴ میلیون بشکه در روز خواهد رسید 
و پیش بینی خود از مجموع رشــد تولید مایعات آمریکا در سال ۲۰۲۴ را از 

۰.۵ میلیون بشکه در روز، به ۰.۹ میلیون بشکه بالا بردند.
در گزارش گلدمن ساکس آمده است: تصمیم اوپک برای محدودیت عرضه، 
بهبود اقتصاد چین، ذخیره ســازی دوباره نفت در آمریکا و ریســک ملایم 

رکود، ریسک نزولی برای قیمت نفت را محدود خواهد کرد.
بر اســاس گزارش رویترز، تحلیلگران گلدمن ســاکس خاطرنشــان کردند 
عربســتان سعودی بعید است بازار را در ســال ۲۰۲۴ غافلگیر کند و انتظار 
می رود محدودیت عرضه اوپک پلاس به میزان ۱.۷ میلیون بشکه در روز که 
در آوریل سال ۲۰۲۳ اعلام شد تا پایان سال ۲۰۲۵ و محدود عرضه اضافی 

۲.۲ میلیون بشکه در روز تا پایان سه ماهه دوم سال ۲۰۲۴ تمدید شود.

بازار انرژی

حقی:  محمدرضا   – اقتصــادی  گــروه 
۶۰درصــد جایگاه های ســوخت در سراســر 
کشــور با اختــلال عرضه ســوخت در صبح 
روزگذشــته مواجه شدند که تا عصر دیروز )تا 
لحظه تنظیم گزارش( بسیاری از جایگاه های 
سوخت به خدمت رسانی برگشتند. به گزارش 
مردم سالاری، روزگذشته با اعلام قطع یکپارچه 
سوختگیری در بخشی از جایگاه های سوخت 
نگرانی هایی در میان مردم اســتفاده کننده از 
وسائط نقلیه و مصرف کنندگان سوخت موتور 
پیش آمد اما این نگرانی با پیگیری مسئولین 
ارشد وزارت نفت و دست اندرکاران نظام تامین 
و سوخت فرآورده های نفتی و برگشت سوخت 

به جایگاه ها تا حدودی مرتفع شده است. 
بنابــر این گــزارش در ســاعت ۱۰ صبح روز 
دوشــنبه بــا اعــلام جایگاهــداران از برخی 
اســتانهای کشــور خبر قطع سیستم کارت 
سوخت در حدود ۶۰درصد جایگاههای کشور 
مخابره شــد. در همان ساعت ابتدایی شرکت 
ملــی پخــش فرآورده های نفتــی اعلام کرد 
اختلال فنی در بعضــی از جایگاه های عرضه 
سوخت کشور ناشــی از توطئه معاندان برای 
تحت الشــعاع قرار دادن رفاه و آسایش مردم 
بوده و عرضه فرآورده های نفتی در جایگاه های 
عرضه ســوخت، تــا اطلاع ثانــوی به صورت 
آفلاین انجام خواهد شد. جعفر سالاری نسب 

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی در 
گفت و گویی با اشــاره به اختلال پیش امده در 
جایگاه های ســوخت از ساعت ۹ و ۴۰ دقیقه 
صبح )دوشــنبه( افزود: این اختلال در سراسر 
کشــور پیش آمده و از همان ســاعات اولیه 
تیم عملیاتی تشــکیل شد و جلسه گذاشتیم.
وی ادامه داد: تعدادی از جایگاه ها در سرویس 
اســت و در حــال آماده ســازی جایگاه هایی 
هســتیم که با اختلال مواجه شــدند.به گفته 
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی ایران تیم های عملیاتی در همان ساعت 
اولیه مشکل ایجاد شده اعزام شدند و در کوتاه 
ترین زمــان، جایگاه ها در معابر پر رفت و آمد 

در سرویس قرار می گیرند.
افزایش قیمتی در دستور کار نیست

همچنین جواد اوجی بعدازظهر روز دوشــنبه 
و پس از اختلال در ســامانه ســوختگیری در 
برخی جایگاه های کشــور با حضور در جایگاه 
سوخت بهار شیراز تهران، اظهار کرد: از حدود 
ســاعت ۱۰ صبح با حمله ســایبری عملیات 
برخی جایگاه هــای عرضه  در  ســوختگیری 

سوخت متوقف شد. 
وی افــزود: به محــض اینکه ایــن اتفاق رخ 
داد، ســتاد بحران شرکت ملی پخش پالایش 
فرآورده های نفتی شــکل گرفت و موضوع با 
حضور مدیر مدیــران وزارت نفت و پالایش و 

پخش فرآوردهای نفتی بررسی شد و به همه 
مدیران دستور دادیم تا بسیج شوند و مشکل 
حل شــود. وزیر نفت تاکید کــرد: با توجه به 
تجربه سال ۱۴۰۰، ســریعاً همکاران شرکت 
ملی پخــش فرآورده های نفتــی جایگاه های 
ســوخت را به صورت دســتی فعــال کردند 
تا عملیات ســوختگی انجام شــود و وقفه ای 
در ســوختگیری صــورت نگیرد.اوجی گفت: 
خوشبختانه تاکنون )تا لحظه تنظیم گزارش( 
۱۶۲۵ جایگاه ســوخت در سراسر کشور فعال 
شــده و عملیات ســوختگیری بــدون کارت 
ســوخت در این جایگاه انجام می شــود، زیرا 
سامانه را هنوز برنگردانیم و به صورت آفلاین 

یا دست جایگاه ها فعال شدند.
سهمیه محفوظ 

در کارت سوخت مردم 
اوجی با اعلام اینکــه هیچگونه بحث افزایش 
قیمــت انرژی در دســتور کار نیســت، گفت 
موجودی ذخایر بنزین کشــور خوب اســت و 
تامین سوخت طبق روال عادی انجام می شود؛ 
همچنین سهمیه کارت سوخت مردم محفوظ 
می ماند و خللی هم در سهمیه ها ایجاد نشده 
است.وی اظهار داشــت: دشمن صهیونیستی 
و آمریکا به دلیل شکســت در جبه های دیگر، 
می خواســتند از این طریق مــردم ما را دچار 
چالــش و زحمت کنند، ولی مطمئن باشــند 

که خادمین این مردم در وزارت نفت نخواهند 
گذاشت توطئه آنها عملی شود و به زودی این 
توطئه هم خنثی خواهد شــد.وی ادامه داد: از 
مردم عزیز که صبوری کردند تشکر می کنیم؛ 
همچنین از رسانه ها تشکر می کنیم که از همان 
ابتدای نخســت کمک کردند اطلاع رسانی به 
موقع انجام شــد.وزیر نفت بیان کرد: تا عصر 
روز دوشــنبه همه جایگاه های سوخت کشور 
به صورت دســتی فعال می شوند و هموطنان 
عزیز می توانند بدون استفاده از کارت سوخت 
و با سهمیه آزاد )نرخ دوم( سوختگیری انجام 

دهند.
سرعت عمل مسئولان وزارت نفت 
برای رفع اختلال جایگاه های سوخت

همچنیــن عضو کمیســیون انــرژی مجلس 
شــورای اســلامی در خصوص ســرعت عمل 
مســئولان وزارت نفــت در رفع اختلال پیش 
آمده در جایگاههای ســوخت گفت: مسئولان 
وزارت نفت در سراســر کشور، استانداری ها و 
دیگــر مجموعه های خدمت رســانی از دقایق 
ابتدایی اختلال در ســامانه هوشمند سوخت 
پای کار آمدند و درصدد رفع مشــکل بودند و 

هستند.
مالک شریعتی نیاسر به اختلال در جایگاه های 
عرضه سوخت و مختل شدن کارت های سوخت 
اشــاره و اظهار کرد: دشمن بار دیگر دشمنی 

خود را به مردم نشــان داد و خدمت رسانی و 
آرامش آنها را هدف قرار داد و امروز هم مانند 
دو سال گذشته بیش از ۶۰ درصد جایگاه های 
عرضه ســوخت کشــور درگیر ایــن اختلال 
شــدند، اما مســئولان وزارت نفت در سراسر 
کشــور، اســتانداری ها و دیگر مجموعه های 
خدمت رسانی از دقایق ابتدایی این اتفاق پای 
کار آمدند و درصدد رفع مشــکل هستند.وی 
با تأکید بر اینکه شــایعه افزایش قیمت بنزین 
در پــی این اتفاق به هیچ عنوان صحت ندارد، 
افزود: وزیــر نفت و معاونانــش در حال رفع 
مشکل هســتند، بنابراین این اختلال به زودی 
و به تدریج برطرف خواهد شد.عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: 
مردم نگران تأمین سوخت نباشند، اما فعلًا تا 
فعال شدن دوباره سامانه هوشمند سوخت باید 

با قیمت دوم سوخت گیری کنند.

تلاش ناکام صهیونیست ها برای دستاوردسازی 
در حالی  که رژیم صهیونیستی نشان داده ابایی 
از ضربه زدن به مردم عادی چه در فلسطین و 
خارج از آن نداشــته، رسانه های عبری مدعی 
شده اند یک گروه ســایبری مرتبط با تل آویو، 
سیســتم سوخت رســانی در ایــران را هدف 
قرار داده  اســت.بر اســاس این گزارش، صبح 
روز دوشــنبه بود که یک گــروه هکری به نام 
»گنجشــک درنده« که رســانه های عبری از 
جمله »تایمز اســرائیل« آن را مرتبط با رژیم 
صهیونیســتی می دانند، مدعی حمله سایبری 
به سیستم هوشــمند پمپ بنزین ها در ایران 
شــد.این گروه هکری مدعی شــد »بیشــتر 
جایگاه های سوخت در ایران« را غیرفعال کرده 
اســت؛ ادعاهایی که با واقعیت منطبق نیست. 
»اســدالله قلی زاده« رئیس صنف جایگاه داران 
کشــور به ایســنا گفت »از صبح روز دوشنبه 
اختلال نرم افزاری در ســامانه  هوشــمند در 
برخــی جایگاه های ســوخت به وجود آمد که 
طبق اعــلام، ۳۵ درصــد جایگاه هــا در کل 
کشور بدون مشکل در حال فعالیت هستند و 
جایگاه هایی که دچار اختلال شــده اند نیز به 
تدریج به صورت دستی فعال می شوند«.ساعتی 
بعــد و پس از ناکامی در اختلال گســترده در 
سیستم سوخت رسانی ایران و بازگشت بخشی 
از جایگاه های سوخت به چرخه خدمت رسانی، 
ایــن گروه مرتبــط با رژیم صهیونیســتی در 
بیانیه ای عجیب مدعی شــد قصد نداشته »به 
صورت کامل« به جایگاه های ســوخت آسیب 

برساند. 
در این بیانیه ادعا شــده اســت: »این حمله 
ســایبری به شیوه ای کنترل شــده انجام شد 
تا آسیب احتمالی به خدمات اضطراری انجام 
نشــود. با وجود اینکه توانایــی مختل کردن 
کامل پمپ بنزین ها وجود داشــت، تعدادی از 
جایگاه ها در سراســر کشور سالم مانده اند.این 
در حالی اســت که پس از حملات ســایبری 
پی درپی به مکان ها و تاسیسات حساس رژیم 
صهیونیستی حتی قبل از حوادث اخیر در غزه، 
به نظر می رسد صهیونیست ها و رسانه های آن 
در تلاشی ناکام، به دنبال دستاوردسازی از این 

اقدام گروه هکری وابسته به تل آویو هستند.

بررســی های میدانی از بازار حکایت از آن دارد 
که یک خانوار چهار تا شــش نفره اگر بخواهد 
یک سفره یلدایی را چیدمان کند، حداقل باید 
بین یک تا یک و نیم میلیون تومان هزینه کند؛ 
هر چند برخی اقلام بسته به کیفیت و تنوعی 
که دارند می توانند نرخ این سبد را بالا و پایین 
کنند.خریدهای شــب یلدا تقریبا رونق گرفته 
و آنهایی که می بایســت سفره یلدایی بچینند، 
حتما تا به حال فکری بــرای خریدهای خود 
کرده انــد؛ هر چند که امســال به دلیل گرانی 
بسیاری از کالاها، خانوارهای ایرانی کم توان تر 
از قبل به خریدهای این سنت دیرینه ایرانیان 
وارد خواهند شــد؛ اما به هر حال بازار راه خود 
را مــی رود و با قیمت هایی متفاوت که بســته 
بــه کیفیت کالاهایی دارد که در ســبد خرید 
مــردم قرار می گیرند، به اســتقبال جیب آنها 
خواهــد رفت.غلامرضا خدامی، رییس اتحادیه 
آجیل فروشــان در گفت وگو بــا اقتصادآنلاین 
گفت: قیمت آجیل ویژه شــب یلدا با بهترین 
کیفیت ۴۸۰ هزار تومان است که شامل پسته 
اکبری ممتــاز، مغز گردو، بــادام هندی، مغز 
فندق، انجیر، توت و باســلوق است. این نرخی 
اســت که اعلام شده و مصوب است.وی افزود: 

سایر آجیل ها قیمت دستوری ندارد و قیمت با 
توجه به مقداری که مخلوط می شود، متفاوت 
اســت. قیمت پســته هم متغیر است؛ چراکه 
فقط پســته اکبری ده نــوع دارد که هر کدام 
قیمت متفاوتی دارد.وی ادامه داد: قیمت اقلام 
خشــکبار نسبت به شب عید ۱۰ تا ۲۰ درصد 
ارزان تر شده است. پسته در انواع مختلف ۱۵ تا 
۲۵ درصد و تخمه ژاپنی هم تا ۳۵ درصد افت 
قیمت داشته و این سبب شده تا مردم امسال 
در آستانه شب یلدا استقبال بهتری به نسبت 
عید از خشکبار کرده اند.رییس اتحادیه آجیل 
و خشــکبار گفت: مــردم از واحدهای صنفی 
که جواز کســب اتحادیه را دارند، خرید کنند. 
میادینی که جواز اتحادیه های دیگر را دارند در 
شــب یلدا فرصت طلبی می کنند و جنس های 

بی کیفیت را عرضه می کنند.
کمبود میوه برای شب یلدا نداریم

اسدالله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه 
و تربار نیــز به خبرنــگار اقتصادآنلاین گفت: 
پیش بینی افزایش تقاضا در شــب یلدا توسط 
بخش خصوصی انجام می شــود، هیچ مشکلی 
در این زمینه نداریم، همه اقلام و بارها موجود 
و فراوان اســت و کمبــودی نداریم که نگرانی 

داشته باشیم.کارگر با بیان این که انار، هندوانه 
و خرمالو در اولویت خرید مردم برای شب چله 
اســت، گفت: قیمت انار تا ۲۷ آذرماه در ســه 
سطح کف قیمت، سقف قیمت و قیمت ممتاز 
به ترتیــب ۲۰، ۳۰ و ۵۵ هزار تومان اســت. 
قیمت هندوانه ۱۰، ۱۵ و ۲۲ هزار تومان است.

رییس اتحادیه فروشندگان میوه و تربار گفت: 
قیمت خرمالو شمال ۱۵، ۲۰ و ۳۰ هزار تومان 
است. البته قیمت خرمالو کن و شهریار بالاتر و 
۲۵، ۴۰ و ۶۰ هزار تومان اســت. قیمت کیوی 

نیز۲۰، ۳۵ و ۴۰ هزار تومان است.
قیمت هر کیلو شیرینی تر

 ۱۸۰ هزار تومان 
همچنین علی بهره مند، رئیس اتحادیه قنادان، 
شیرینی فروشــان و کافه قنادی تهران از عدم 
افزایش قیمت شــیرینی شــب یلدا خبر داده 
اســت. او گفته اســت که »در صنف قنادی و 
شیرینی فروشی هیچ وقت در آستانه شب یلدا 
قیمت ناگهانی افزایــش پیدا نمی کند، چراکه 
مواد اولیه به وفور وجود دارد.«در گزارشی هم 
که ایرنا منتشر کرده قیمت هر کیلوگرم شیرینی 
تــر و خامه ای را بین ۱۴۰ تا ۱۸۵ هزار تومان، 
شیرینی دانمارکی، زبان و پاپیونی را بین ۱۲۰ 

تا ۱۶۰ هزار تومان اعلام کرده است.به گرازش 
اقتصادآنلاین، طبق آنچه که اتحادیه ها به طور 
رسمی اعلام کرده اند، در حداقل ترین وضعیت، 
خرید یک کیلو آجیل مخصوص یلدا ۴۸۰ هزار 
تومان، یک کیلو شــیرینی ۱۸۰ هزار تومان، 
دو کیلــو انار ۱۰۰ هزار تومان، دو کیلو پرتقال 
حدود ۸۰ هزار تومان، دو کیلو خرمالو ۸۰ هزار 
تومان و یک هندوانه ســه کیلویی حدود ۶۰ 
هزار تومان می شــود که در مجموع حدود یک 
میلیون تومان می شود. این در حالی است که 
در این گزارش قیمت ســایر اقلام مصرفی در 

این شــب مانند میوه خشک که قیمت بالایی 
نسبت به سایر تنقلات یلدا دارد در نظرگرفته 
نشده اســت.ضمن این که تهیه زرشک پلو با 
مرغ برای وعده شــام شــب یلدا برای خانواده 
چهار نفــره حداقل ۵۰۰ هــزار تومان هزینه 
دربردارد.همچنین گفتنی اســت رصد میدانی 
بازار حکایــت از فروش اقلام به قیمت بالاتری 
نسبت به قیمت اعلام شــده اتحادیه ها دارد و 
رقم نهایی هزینه شب یلدا بیش از اینها خواهد 
بــود که با حقوق ۷ میلیــون تومانی کارگران 

سنخیتی ندارد.

»مردم سالاری« حمله هکری گنجشک های درنده را بررسی می کند

رفتوبرگشتسوختجایگاهها

جزئیات قیمت کالاهای یلدایی در بازار

1/5 میلیون تومان، متوسط هزینه یلدا برای سرپرستان خانوار

با گذشت دو سال از ابلاغ قانون جهش تولید مسکن 
و استقرار دولت، تعداد واحدهایی که در طرح نهضت 
ملی مسکن به مرحله اجرایی رسیده اند در حدود ۴۰۰ 
هزار واحد بوده که نشــان از عقب ماندگی جدی در 
اجرای قانون دارد.به گــزارش اکوایران، طرح نهضت 
ملی مسکن به مقادیر هدف گذاری های خود نرسیده و 
با گذشت ۲ سال از اجرای این طرح آمار و عملکردها 

بسیار ناامید کننده بوده است.
قانون جهش تولید و تامین مســکن طرح دو فوریتی 
بود که در مرداد سال ۱۴۰۰ به تصویب مجلس رسید 
تا یکی از ضروری ترین نیازهای اساســی شــهروندان 
یعنی داشتن مسکن که طبق قانون اساسی به عنوان 
تکلیف حاکمیتی مطرح شده به وضعیت بهتری منجر 
شود.در همین راستا دولت سیزدهم نیز پروژه تامین 
مســکن را با عنــوان نهضت ملی مســکن و با هدف 
خانه دار کردن اقشار متوسط و کم  درآمد و ایجاد رونق 
در ساخت و ساز در مهر ماه ۱۴۰۰ شروع کرد و مقرر 
شد که ســالانه یک میلیون واحد مسکونی )در چهار 
سال ۴ میلیون واحد مسکونی( احداث شود.با گذشت 
۲ سال از شروع این طرح، مرکز پژوهش های مجلس 
در یک گزارش کارشناســی شده که دسترسی به آن 
را نیز محدود کرده بــه ارزیابی تکالیفی که در قانون 
جهش تولید مسکن مطرح شــده پرداخته و آخرین 
وضعیت پروژه نهضت ملی مسکن را مورد بررسی قرار 

داده است.

عقب ماندگی جدی نهضت ملی مسکن
بر اســاس ماده ۱ قانون جهت تولید مســکن دولت 
موظف است نیاز سالانه مسکن کشور را بر اساس اعلام 
وزارت راه و شهرســازی در مناطق شهری و روستایی 
تامین کنــد و به نحوی برنامه ریزی و اقدام کند تا در 
چهار سال نخســت اجرای این قانون، سالانه به طور 
متوسط حداقل یک میلیون واحد مسکونی در کشور 
برای متقاضیان واجد شرایط عرضه شود.این در حالی 
است که بر اساس گزارش  مرکز پژوهش های مجلس 
با گذشــت دو ســال از ابلاغ قانون و استقرار دولت، 
تعداد واحدهایی که به مرحله اجرایی رســیده اند در 
حدود ۴۰۰ هزار واحد بوده که نشان از عقب ماندگی 
جدی در اجرای قانون دارد.همچنین بر اساس قانون 
جهش تولید مســکن مقرر شده بود که صندوق ملی 
مسکن به منظور ایجاد هم افزایی، تقویت توان حمایتی 
و تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن، حداکثر 
تا ســه ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تشکیل 
شود اما تشکیل صندوق ملی مسکن به عنوان یکی از 
ارکان اساسی ساختار حمایت از استطاعت شهروندان 
با وقفه ای یک ساله انجام شد و همچنان عملکرد این 
صندوق نیز شفاف نیست؛ همین مساله یکی از عوامل 
اصلــی تاخیر بزرگ در اجرایی ســازی قانون جهش 

تولید مسکن شده است.
جدال بانکی ها با مسکن ملی

بر اســاس ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن بانک ها 

و موسســات اعتباری غیربانکــی مکلفند حداقل ۲۰ 
درصد از تســهیلات پرداختی نظام بانکی در هر سال 
را به بخش مسکن اختصاص دهند، به صورتی که در 
ســال اول اجرای قانون از حداقــل ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات کمتر نباشد و برای سال های آینده نیز 
حداقل منابع تســهیلاتی مورد اشاره با افزایش درصد 
صدرالذکر مطابــق با نرخ تورم ســالانه افزایش یابد.

بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس در سال 
۱۴۰۰ معادل ۶.۲ درصد و در سال ۱۴۰۱ نیز معادل 
۷.۱ درصد از کل تسهیلات بانکی به بخش مسکن و 
ســاختمان تخصیص داده شده که حکایت از آن دارد 
که این میزان ســهم تخصیص داده شده با میزان ۲۰ 
درصدی که در قانون مشخص شده تفاوت جدی دارد 
و شاهد عدم تخصیص تسهیلات ۳۶۰ همتی تکلیفی 
در ســال اول به بخش مسکن و اجرای نامطلوب این 
ماده هستیم.روند کاهشــی اعطای تسهیلات از سال 
۱۳۹۹ معکوس شــده ولی به آرامــی در حال افزایش 
است و فاصله زیادی با هدف گذاری قانون جهش تولید 
مســکن دارد.در راســتای اجرای قانون جهش تولید 
مسکن در سال اول اجرا، سقف تسهیلات ۳۶۰ همتی 
بوده، سقف کلی تسهیلات در سال دوم ۴۵۸ همت به 
همراه سهمیه بانک های عامل، از سوی بانک مرکزی 
به شبکه بانکی کشور ابلاغ شده و سقف تسهیلات یاد 
شده برای سال سوم اجرای قانون جهش تولید مسکن 
)۱۴۰۲-۱۴۰۳(، مبلغ ۶۰۵.۹ همت تعیین شده  است.

مرکز پژوهش های مجلس از عملکرد ضعیف نهضت ملی مسکن گزارش می دهد

مسکن ملی در جدال با بانکی ها 

 

آگهیمزایدهعمومییکمرحلهای44/م/1402
دانشگاهعلومپزشکیوخدماتبهداشتیدرمانیمازندران

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی مازندران به استناد ماده ۴۶ آیین نامه مالی و معاملاتی 
دانشــگاه در نظر دارد تجهیز، راه اندازی و بهره برداری و ارائه خدمات بخش ســی تی اسکن بیمارستان آموزشی 
درمانی رازی قائمشهر را با تعرفه دولتی در قالب قرارداد مشارکت از طریق مزایده عمومی یک مرحله ای به بخش 
غیر دولتی واگذار نماید با این شــرط اساســی که برنده مزایده با هزینه خود ضمن آماده ســازی بخش مذکور، 
دستگاه ها و تجهیزات مورد نیاز را با مشخصات منطبق با شرایط مندرج در اسناد مزایده از مبادی مجاز تهیه و در 
محل موضوع مزایده، نصب و مورد بهره برداری قرار دهد. از متقاضیان واجد شرایط جهت دریافت اسناد و تحویل 

پیشنهاد طبق برنامه زمان بندي ذیل دعوت به عمل  می آید.
*مهلت دریافت اسناد: از تاریخ ۱4۰2/۰9/29 لغایت ۱4۰2/۱۰/۰9.

*مهلت تحویل پیشنهاد: ۱4۰2/۱۰/25.
*زمان گشایش پیشنهادها: ۱4۰2/۱۰/26.

* مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: به شرح مندرج در اسناد مناقصه.
 * محل دریافت اســناد و تحویل پیشــنهادات: ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس
WWW.SETADIRAN.IR. در ضمن به پیشنهادهای واصله خارج از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.
* اداره مناقصات و قراردادهای دانشگاه با شماره تلفن 33۰44۱۰9-۰۱۱  آماده پاسخگویی به سؤالات می باشد.
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در هشت ماهه نخست امسال محقق شد
تولید بیش از 8 میلیارد کیلووات ساعت انرژی

 در نیروگاه شهید رجایی
گروه شهرستانها - ناهید نقدی: بیش از هشت میلیارد و 390 میلیون 
کیلووات ساعت انرژی خالص در هشت ماهه نخست امسال از سوی واحدهای 

نیروگاه شهید رجایی تولید و به شبکه سراسری تحویل شد.
 ابوالفضــل موتابها مدیرعامل  این نیروگاه در تشــریح میزان تولید انرژی 
در هشــت ماهه نخست امسال گفت: در هشــت ماهه نخست سال جاری، به 
میزان 8 میلیارد و 391 میلیون و 482  هزار کیلووات ساعت انرژی خالص در 

واحد های  13گانه این نیروگاه، تولید و به شبکه سراسری تحویل شده است.
موتابها در ادامه به سهم تولید واحدهای بخاری و سیکل ترکیبی در هشت 
ماهه نخست امسال اشاره کرد و بیان داشت: از این میزان انرژی تولیدی3میلیارد 
و 888  میلیون و 635 هزار کیلووات ساعت انرژی در واحدهای نیروگاه سیکل 
ترکیبــی و 4 میلیارد و 502 میلیون و 847  هزار کیلووات ســاعت انرژی در  

چهار واحد 250 مگاواتی  نیروگاه بخار تولید شده است.
رئیس هیات مدیره نیروگاه شــهید رجایی در پایان بیان داشت:  این میزان 
انرژی در حالی تولید شــده اســت که هم اکنون واحد 250 مگاوتی شماره 3 
بخاری این نیروگاه برای انجام تعمیرات اساسی ، واحد شماره دو بخاری جهت 
تعمیرات بازدید دوره ای  و واحد شــماره چهار  گازی سیکل ترکیبی آن تحت 
تعمیرات بازدید محفظه احتراق از مدار تولید، خارج شــده  اســت که پس از 

انجام تعمیرات و کسب آمادگی لازم به مدار تولید باز خواهند گشت.

ثبت نام ۱ هزار و 8۴۰ خانوار اصفهانی
 برای طرح جوانی جمعیت تایید نهایی شد

گروه شهرستانها: مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان گفت: در طرح 
حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت تا کنــون 1 هزار و 840 خانوار اصفهانی 

تایید نهایی شدند.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی از استان اصفهان؛ علیرضا 
قاری قرآن مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان اظهار کرد: برای طرح 
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت تا کنون 11 هزار و 900 خانوار اقدام به 
ثبــت نام کردند که با پالایش های بعمل آمــده 10 هزار و 160 متقاضی حائز 

شرایط فعال شناخته شدند.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر 1 هزار و 840 خانوار تایید نهایی شــدند 
افزود: تــا کنون به 801 خانوار واجد شــرایط، زمین ویلایــی )تک واحدی( 
تخصیص یافته است.  مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان بیان کرد: مطابق 
با آیین نامه ماده 4 قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، به خانواده هایی 
که فرزند ســوم به بعدشــان، پس از 24 مهر ماه 1400 )تاریخ تصویب قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت( متولد شده باشند، در صورت واجد شرایط 

بودن زمین یا واحد مسکونی تعلق می گیرد.  
قاری قرآن خاطرنشان کرد: براســاس بند ح تبصره 11 قانون بودجه سال 
1402 وزارت راه و شهرسازی موظف است به منظور حمایت از خانواده و تحقق 
جوانی جمعیت، یک قطعه زمین یا واحد مســکونی رایگان در قالب شــرایط 
مندرج در قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت به خانوارهای دارای چهار 
فرزند و بیشــتر زیر 20 ســال اختصاص دهد.   وی گفت: اصفهانی های دارای 
چهــار فرزند و بیشــتر در صورت دارا بودن شــرایط لازم، برای دریافت زمین 
رایگان می توانند به ســامانه جامع طرح های حمایتی مســکن مراجعه کرده و 

ثبت نام کنند.

توزیع شیر رایگان در مدارس گیلان 
پس از ۶ سال وقفه

مدیرکل آموزش و پرورش استان گیلان گفت: در راستای حمایت از تغذیه 
مناسب دانش آموزان، پس از 6 سال وقفه شیر رایگان در مدارس گیلان توزیع 
می شود. محمدحسین رمضانی با حضور در دبستان دخترانه شهید قلی ارشادی 
لمر بخش اســالم تالش از توزیع شــیر رایگان در مدارس بعد از وقفه ای شش 

ساله خبر داد.
وی ضمــن تأکید بر لزوم توجه ویژه بر تغذیه داشــت آموزان افزود: تغذیه 
مناسب دانش آموزان از دغدغه  اصلی آموزش و پرورش است، توزیع شیر باعث 
ایجاد فرهنگ تغذیه مناســب دانش آموزان می شــود، لذا با برنامه ریزی هایی 
که انجام دادیم امکان توزیع رایگان شــیر در دو نوبت فعلا در مدارس ابتدایی 
روستایی و عشایری گیلان فراهم شد. مدیرکل آموزش و پرورش گیلان گفت: 
با تفاهم نامه ای که با تولید کننده و دانشگاه علوم پزشکی گیلان منعقد کردیم 
کنترل، تایید سلامت و کیفیت شیر مصرفی در مدارس بر عهده دانشگاه علوم 

پزشکی گیلان بوده و از این جهت جای هیچ نگرانی نخواهد بود.

فرماندار شهرستان نور:
سیلاب ۱۰۰۰ میلیارد تومان خسارت زد

فرماندار شهرســتان نــور از تخریب پل ارتباطی روســتای علی آباد بخش 
چمستان و قطع آب، برق و گاز منطقه خبر داد.

بیژن پولادی در گفت وگو با مهر از تخریب پل ارتباطی روســتای علی آباد 
بخش چمســتان بر اثر سیل دیشــب خبر داد و گفت: سیستم آب، برق و گاز 
این روستا قطع شده بود که با تلاش نیروهای امدادی از صبح امروز آب و برق 
وصل شــده است. وی افزود: خســارت سنگین است و سیل پل اصلی روستا و 

بسیاری از مناطق چمستان را دچار آسیب کرد.
فرماندار نور گفت: ارزیابی اولیه از خســارات میلیــاردی به ابنیه و راه های 
منطقه و پل های تخریب شده حکایت می کند و متأسفانه نتوانستیم از امکانات 

دولتی در این بخش استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه نیازمند حمایت ملی در بخش چمســتان و نور هســتیم، 
گفت: برآورد اولیه خســارت بیش از هزار میلیارد تومان اســت و پل روستای 
میرنا، ورازده، علی آباد، پل حاجی ماهرود و غیره در سیلاب اخیر آسیب دیدند.

خوزستان غرق رطوبت 
مدیرکل هواشناسی خوزســتان گفت: به علت پدیده مه گرفتگی، رطوبت 

بالای 90 درصدی در 17 شهر این استان به ثبت رسیده است.
محمد سبزه زاری در گفت وگو با خبرنگار مهر بیان کرد: به علت پدیده مه 
گرفتگی صبح دیروز میزان رطوبت در شهرهای مسجدسلیمان، گتوند، ایستگاه 
کشــاورزی اهواز، دزفول، شوشــتر، شوش، شــادگان، بهبهان، بندر ماهشهر، 

امیدیه، بستان، اهواز و آبادان به 100 درصد رسید.
مدیرکل هواشناسی خوزستان افزود: این میزان در شهرهای هندیجان 98، 
ایــذه و لالی 95، رامهرمز 91 درصد ثبت شــد. وی تصریح کرد: همچنین در 
این مدت میزان رطوبت در شــهرهای آغاجاری 89، حسینیه اندیمشک 87 و 

دهدز 54 درصد رسید.

۷۱۵ روستای کردستان راه آسفالته ندارد
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کردســتان گفت: استان 
کردســتان شش هزار و 183 کیلومتر راه روستایی در هزار و 785 روستا دارد 
که از این میزان تا کنون هزار و 70 روســتا به طول ســه هزار و 457 کیلومتر 

آسفالت شده 715 روستا به طول دو هزار و 726 کیلومتر باقی مانده است.
فرزاد حســنی، در نشست با اصحاب رسانه اســتان کردستان، در رابطه با 
نگهداری راه های اصلی، فرعی و شــریانی استان اظهار کرد: اداره نگهداری راه 
که کار احداث روکش ها و ترمیم آسفالت ها را برعهده دارد، طی سه سال اخیر 
در مجمــوع با 704 میلیــارد تومان هزینه، کار انجام داده کــه از این میزان، 
امســال در 8 ماهه اول، 386 کیلومتر در قالب 41 پروژه و اعتبار 399 میلیارد 
تومان آماده بهره برداری شده و این مورد در کاهش تصادفات جاده ای و جلب 

رضایت عموم مردم تاثیر گذار است.
وی افزود: در اداره ایمنی راه که چند شاخص مختلف، شامل گارد ریل، نیو 
جرســی، ریل و تابلو علایم دارد، در 8 ماهه اول امســال  با 82 میلیارد تومان 
اعتبار حدود2700 کیلومتر جاده خط کشــی شده، 11 کیلومتر حفاظ میانی 
ارتقا یافته، 4200تابلو علایم شستشــو داده شده و هزار و 600 تابلو جدید نیز 

احداث شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل اســتان کردستان، در بخش نگهداری ابنیه 
فنی راه نیز، طی امســال تا کنون با شناســایی 23 نقطه پر تصادف، 31 و نیم 

میلیارد تومان هزینه شده است.

پژوهشگر و کنشــگر محیط زیست معتقد اخبار کوتاه
اســت تا زمانی که میلیون ها لیتر فاضلاب به 
صورت خام در دریاچه مهارلو رها می شــود و 
از بازچرخانــی آب جهت تامین آن اســتفاده 
نمی شــود؛ انتقال آب از خلیج فارس مشکلی 

از بی آبی را در این استان حل نخواهد کرد.
محمد درویش در گفت و گو با ایلنا با بیان 
اینکه استفاده از این آب ها به مراتب می تواند 
بســیاری از کمبودهای آب در فارس را حل 
کند، گفت: در مشاهدات عینی از شرق شیراز 
با هواپیما به وضــوح محدوده های پر از لجن 
زار و خیــز آب در این منطقه دیده می شــود  
و نشــان می دهد که از آب شیراز و استان به 

درستی استفاده نمی شود.
وی با اشاره به ورود  فاضلاب تصفیه نشده 
بر پهنای آبی مخصوصــا در نقاطی که دارای 
پهنای آبی موقت در مقطعی از زمان ها است ، 
تاکید کرد: ورود فاضلاب در این مقطع زمانی 
به دریاچه ها باعث می شود تا آلاینده هایی که 
از طریــق فاضلاب ها به دریاچه ها ورود کردند 
مجــددا وارد هوا شــده  و در نهایت منجر به 
افزایش خطر پذیری سلامتی مردم و حیوانات 

و گیاهان اطراف تالاب شود.
درویش با بیان اینکه اگر قرار است فاضلاب 
وارد دریاچه مهارلو شــود بایــد این فاضلاب 
تصفیه و ســپس در دریاچه رها شــود، ادامه 
داد: مســئولان نباید به هیچ وجه اجازه ورود 
فاضلاب خام و تصفیه نشده به دریاچه مهارلو 

شیراز را بدهند.
این فعال محیط زیســت با تاکید بر اینکه 
ورود پساب و فاضلاب شهرک صنعتی شیراز 
به دریاچه مهارلو امری بسیار خطرناک است، 
گفــت: مواد شــیمیایی که در شــهرک های 
صنعتی تولید و وارد چرخه فاضلاب می شود؛ 
می توانــد تاثیرات بســیار ویرانگــر و جبران 
ناپذیری بر دریاچه مهارلو داشته باشد که در 
این شرایط نیاز است تا سازمان محیط زیست 
به این موضوع به صورت جدی ورود کند و از 
فعالیت و ادامه روند این بخش جلوگیری کند.
بعد از پرداخت آب شرب اولویت با پرداخت 
حقابه اســت وی تصریح کرد:با ورود و تلاش 
فعالان محیط زیســت تنها تــالاب کمجان 
در فارس خشــک نشده اســت، طبق قانون 
حقابه های تالاب ها تعیین شــده و بر اســاس 
تفاهمنامه وزارت نیرو و سازمان محیط زیست 
مقرر شــده تا وزارت نیــرو حقابه را پرداخت 

کند.
درویش با بیــان اینکه بعد از پرداخت آب 
شــرب اولویت با پرداخت حقابه است، ادامه 
داد: در حــال حاضــر پرداخــت حقابه ها از 
مطالباتی اســت که باید فعالان مدنی به آن 

ورود کنند و درخواســت شود که چرا وزارت 
نیرو و سازمان محیط زیست به این تفاهمنامه 
عمل نمی کنند. این پژوهشگر محیط زیست با 
اشاره به اینکه حقابه بختگان، کافتر، پریشان، 
مهارلو تعیین شــده است، افزود: عدم عمل به 
تعهدات توسط وزارت نیرو از نکات مهمی است 

که باید به این بخش ورود کرد.
درویــش با بیان اینکه وجــود 18 منطقه 
حفاظت شده و پارک ملی در فارس و بهترین 
تالاب های آب شــیرین در  این اســتان طی 
سال های گذشــته از پتانسیل ها بالای فارس 

بوده است، تصریح کرد: در شرایط فعلی تمام 
تالاب ها به جز کمجان در فارس خشــکند و 
سبب افزایش چشمه های تولید گرد و خاک، 
ســالک، کانون های بحرانی فرســایش بادی، 

شده اند.
این کارشناس محیط زیست گفت: عوارض 
خشک شــدن تالاب های استان گریبان مردم 
فارس را گرفته و ســبب مهاجــرت بعضی از 
مردم روستاهایی شــده که در تنش آب قرار 
دارند. وی با اشاره به پیامدها و موضوع انتقال 
آب از خلیج فــارس به فارس، عنــوان کرد: 

میزان تراز ســفره های زیر زمینی آب استان 
فــارس حدود 17 میلیــارد متر مکعب منفی 
اســت و انتقال 150 الــی 200 میلیون متر 
مکعب به استان مشکل کم آبی استان فارس 

را حل نمی کند.
این فعال محیط زیســت فارس را یکی از 
استان های جذاب در بحث تاریخی، فرهنگی و 
طبیعی در ایران و خاورمیانه دانســت و گفت: 
قطعا اقتصاد فارس باید به سمتی حرکت کند 
که آب محور نباشد و در صورتی که این اتفاق 
رخ ندهــد؛ مطئنا موضوعاتی مانند انتقال آب 

موضوع کم آبی فارس را حل نمی کند.
این کارشناس محیط زیســت با اشاره به 
اینکه اخیرا رئیس ســازمان هواشناسی بابت 
پیش بینی های اشــتباه بارشــی عذر خواهی 
کرد، یادآور شــد: با توجه به کاهشــی شدن 
منابع آبی نیاز اســت تا وابستگی به این منابع 
به شــدت کاهش یابد و اگر خواستار زندگی 
در ایران هستیم باید از فعالیت های اقتصادی 
آب محور دوری شود؛ بی شک ایران و استان 
فارس باید در فعالیت های انرژی خورشیدی و  

کسب و کارهای سبز پیش قدم شود.

کمبود فضاهای فرهنگی یکی از بزرگترین 
مشکلات شهرســتان آبدانان به شمار می رود، 
تنها ســالن سینمای این شهرستان نیز بعد از 

سال ها تعطیل است.
به گزارش مهر، سال 1373 بود که سینما 
هنر آبدانان شروع به کار کرد اما پس از مدتی 
کوتاه تعطیل شد، پس از حدود 25 سال یعنی 
سال 1398 فعالیت سینمای آبدانان در سالن 
آمفی تئاتر اداره ارشاد شروع شد، این فعالیت 
تا اوایل ســال 1401 ادامه داشــت اما دوباره 

متوقف شد.
به گفته شــهروندان آبدانانی یکی از دلایل 
اصلی که مردم اقبال نشان نمی دهند و به این 
مجتمع رفت و آمد ندارند راه دسترســی آن 

است.
راه دسترسی این سینما متأسفانه نامناسب 

است و گنجایش و جای کافی هم ندارد. یکی 
از اهالــی آبدانان در گفت و گو با خبرنگار مهر 
اظهار داشــت: ســینما هنر آبدانــان واقعاً در 
استان زبانزد بود و یکی از مکان های فرهنگی 
هر جامعه سینما است و قبلًا سینمای آبدانان 
بســیار خوش درخشید ولی متأسفانه تعطیل 
شد. محمد نصیری افزود: سینمای آبدانان الان 
مکانی برای خرید و فروش و معامله بازار شده 
است، انتظار می رود وضعیت سینمای آبدانان 
ساماندهی شــود چراکه واقعاً در شأن آبدانان 

نیست.
معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی ایلام در گفت و گو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: 50 درصد مالکیت سینمای 
آبدانان در اختیار بخش خصوصی و 50 درصد 

در اختیار بخش دولتی است.

حســن اســدی نیا تصریح کرد: مســائل 
اقتصــادی که برای بخش خصوصی پیش آمد 
متأســفانه این بخش نتوانست فعالیت سینما 
را ادامه دهد، همین مســئله باعث شــد که 

سینمای آبدانان دچار تعطیلی شود.
وی افزود: در خصــوص ادامه فعالیت این 
سینما در حال حاضر اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی استان مصمم به این کار است.
وی با اشــاره به اینکه سال هاست به دنبال 
این هستیم مشــکلات و چالش های اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با بخش خصوصی حل 
شــود، افزود: مالک خصوصی همه تجهیزات 
را فروخته و بر همین اســاس مباحث حقوقی 

سینمای آبدانان باید حل شود.
اسدی نیا تصریح کرد: سینمای آبدانان باید 
به فرآیندی برســد که بتوانیــم از یک طریق 

دیگری سینما را فعال کنیم.
فعال کردن سینمای آبدانان مطالبه 

عمومی مردم است
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی ایلام در 
گفت و گو با خبرنگار مهر اظهار داشــت: این 
ســینما متعلق به دو بخــش دولتی و بخش 
خصوصی اســت، بخش دولتی کار نظارتی و 

حاکمیتی را انجام می دهد.
علی هوشــمند بیان کرد: متأسفانه مالک 
بخش خصوصی در طــی فرآیندی غیرقانونی 

سال گذشــته اقدام به فروش مجموعه سینما 
انجام داده است.

وی افــزود: گزارش های لازم را برای وزارت 
فرهنگ اسلامی، سازمان سینماهای کشور و 
هم برای مجموعه ســینما شهر ارسال کردیم، 
چون اســناد مالکیت به اســم اداره کل ارشاد 
اســتان نیســت، طبق قانون مــا نمی توانیم 

اقدامی در این راستا کنیم.
هوشمند بیان کرد: از مسئولان سینما شهر 
خواستیم که پیگیری های لازم را برای تسریع 
در امر رســیدگی به مسائل حقوقی سینمای 

آبدانان داشته باشند.
وی ادامه داد: همچنین در سفری که معاون 
توسعه مدیریت منابع انسانی وزارت ارشاد به 
استان داشتند، مطالبه عمومی مسئولان، مردم 
و اهالی فرهنگ و رســانه و مردم این بود که 
روند فعال کردن سینمای آبدانان تسریع داده 

شود.
تبدیل سالن های آمفی تئاتر 

در شهرهای استان به سالن سینما
وی عنــوان کرد: در شهرســتان های 100 
هزار نفره ایجاد سالن های آمفی تئاتر و تکمیل 
آنها به سینما در دســتور کار قرار گرفته، در 
استان ایلام با وجود جمعیت کم شهرستان ها، 
برای شهرســتان های دره شــهر، ملکشاهی و 
دهلران درخواست ایجاد سالن سینما شده که 

باید فرآیند حقوقی قانونی طی شود.
مدیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ایلام تصریح 
کرد: البته پیش نیاز ســالن سینمای دهلران 
ســال آمفی تئاتر اســت که تکمیل شده، در 
آبدانان و ایوان نیز سالن آمفی تئاتر این شهرها 
تبدیل به فرآیند فنی ســینما شــده و آماده 

واگذاری به بخش خصوصی هستند.
اســتان ایلام از معدود اســتان هایی است 
که از ضعف مفرط زیرســاخت های فرهنگی و 
هنری رنج می برد. مصداق بــارز این کمبود، 
در عدم وجود حتی یک صندلی اســتاندارد و 
مخصوص سینما، یک خانه تئاتر، یک استودیو 
یا ســالن مخصوص موسیقی، سالن کنسرت، 
فرهنگســرای جامع و موارد بی شــمار دیگر 
اســت؛ این در حالی است که مرکز این استان 
در حدود پنج دهه پیش دارای ســینما بوده 

است.
یکی از مهمترین اجــزای فرهنگ، بخش 
هنر اســت که از مهمترین عوامل نگهداشت 
هویت یک جامعه به شمار می رود. کارکردهای 
اجتماعی، اقتصادی، سیاســی و مذهبی هنر 
بر کسی پوشیده نیســت؛ تا جایی که از هنر 
به عنوان اکســیر اجتماعی و روح جامعه یاد 
می شــود. منبع تولید عواطف و احساســات 
جامعه و برپا کننده وفاق اجتماعی بوده و نقش 

مؤثری در تعالی معنوی جامعه دارد.

اداره کل دامپزشــکی خوزستان با اشاره به 
 2-SAT شیوع و بروز بیماری تب برفکی سویه
در تمامی استان های کشور عراق و نیز بروز این 
بیماری در دیگر کشورهای همسایه، نسبت به 
خطر نفوذ این سویه اگزوتیک به کشور هشدار 

داد.
به گــزارش ایســنا، اداره کل دامپزشــکی 
خوزســتان هشــدار داد: بــا توجه بــه اعلام 
ســازمان دامپزشــکی کشــور، بنابر گزارش 
سرویس دامپزشکی کشــور عراق به سازمان 
جهانی بهداشت دام )WOAH(، نمودار بروز 
 SAT-2 کانون های بیماری تب برفکی با سویه
در تمامی استان های آن کشور بر خلاف انتظار، 
افزایشی و همراه با تلفات بوده است. همچنین 
گزارش های رسمی از افزایش روند بروز بیماری 

با این سویه در کشور ترکیه و بروز بیماری در 
کشورهای بحرین و عمان، نشان دهنده افزایش 

خطر نفوذ این سویه اگزوتیک به کشور است.
با توجه به اینکه واکسن های موجود در کشور 
قادر به ایجاد ایمنی در برابر این سویه نیستند 
بنابراین به منظور اطلاع رسانی و پیشگیری از 
بروز و شیوع این بیماری، از دامداران درخواست 
می شود موارد زیر را با دقت مد نظر قرار دهند:

1.  نقــل و انتقــال و ورود دام به دامداری 
تنها با رعایت ضوابط بهداشتی قرنطینه ای انجام 

شود.  
2.  نســبت بــه دریافت مجوز بهداشــتی 
قرنطینــه ای حمل دام هــا قبــل از هر گونه 

جابه جایی اقدام شود.
3.  از خرید دام فاقد هویت بهداشــتی جدا 

خودداری شود.
4. حوضچــه ضدعفونی ورودی دامداری، با 
مواد ضدعفونی کننده موثر بر ویروس های غیر 

پوشش دار، فعال شود.
5. تردد افرادی که حضــور آن ها در واحد 
الزامی اســت، شامل دامپزشــک و اکیپ های 
واکسیناتور و تلقیح مصنوعی، با رعایت اصول 
امنیت زیستی انجام شود و کلیه افراد ملزم به 
اســتفاده از لباس و چکمه متعلق به دامداری 

باشند.
6.  از تردد غیر ضروری افراد و حضور افراد 
پرخطر مانند دلال ها و خریداران دام در داخل 

گله تا حد ممکن جلوگیری شود.
7.  ضدعفونی وسائل نقلیه ای که به دامداری 
تردد دارند، به ویژه خودروی حمل علوفه و شیر 

در زمــان ورود و خروج، با جدیت و دقت انجام 
شود.  

8. در صورت مشــاهده هــر گونه عوارض 

مخاطــی یا علائم مشــکوک بــه بیماری تب 
برفکــی، مراتب فــوری به اداره دامپزشــکی 

شهرستان گزارش شود.

اداره کل ارشاد اسلامی دنبال فعال کردن سینمای آبدانان

سالن سینمایی که همچنان تعطیل است

هشدار نفوذ سویه SAT-۲ تب برفکی به ایران

کریدور گردشگری بیستون به بن بست خورد

تراز سفره های زیر زمینی فارس ۱۷ میلیارد متر مکعب منفی است

تاثیرات ورود فاضلاب شهرک صنعتی بر دریاچه مهارلو

معاون گردشگری میراث فرهنگی کرمانشاه گفت : پروژه 
کریدور گردشــگری بیستون به تاق بستان پروژه خوبی بود 

که می توانســت به گردشگری کرمانشاه کمک کند. امیری 
معاون گردشــگری میراث فرهنگی کرمانشاه گفت : طبق 

مطالعات انجام شده، پهنای باند پروژه حدود 500 متر بود 
و بعد از 500 متر طرح های متناســب با حوزه گردشگری 

می توانست اجرایی شود. 
معاون گردشگری استان ادامه داد: در طول 32 کیلومتر 
مســیر کریدور، زمین ها و اماکنی با 21 نوع کاربری وجود 
داشــت که بخــش اعظم آن هــا زمین های کشــاورزی و 
نظامی بــود. از آنجایی که پروژه مصوب ســفر مقام معظم 
رهبری به اســتان بود، بنابراین مراکز نظامی در طول مسیر 

موافقت کردند که عقب نشینی کنند. 
امیری با بیان اینکه عدم تســلط و آشــنایی مسئولین 
وقــت با فرآیند هایی که باید برای اجرای این پروژه پشــت 
سر می گذاشتیم باعث پیچیدگی در پروژه شد، عنوان کرد: 
زمانی کــه فاز یک مطالعات پروژه انجام شــد، برای اینکه 

الــزام فنی پیدا کند، باید در کارگروه های مختلفی همچون 
کارگروه زیربنایی، کمیسیون ماده 5 و ... بررسی و به تصویب 
می رسید، اما متاسفانه مسئولین وقت بدون آنکه این پروژه 
چنین فرآیند هایی را طی کند، مســتقیم آن را به شورای 
برنامه ریزی استان برده و در آنجا مصوب کردند، بدون اینکه 
الزامات فنی را برای اجرایی شــدن بدســت بیاورد. معاون 
گردشگری استان با تاکید براینکه این پروژه در حال حاضر 
هیچ الزام فنی ندارد، گفت: تا زمانی که این پروژه این فرآیند 

را طی نکند، امکان اجرایی شدن آن وجود ندارد.
وی در خاتمه عنوان کرد: از طرفی این پروژه نیاز به یک 
بروزرســانی مجدد دارد و باید از یک مشاور کمک گرفت و 
همه دستگاه های ذیربط همکاری داشته باشند تا شاید راهی 

به سوی اجرای دوباره آن گشوده شود.
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گولسیانی مطالبات خود را دریافت کرده است
مدافع گرجستانی پرسپولیس 
تمام مطالبات خــود را دریافت 
کرده اســت. به گــزارش برنا، 
چند روز پیش بود که اعلام شد 
گئورگی گولسیانی به خاطر عدم 
باشــگاه  به  مطالباتش  دریافت 
پرسپولیس نوتیس )اخطار( داده 
اســت. پس از این گفته شد که 

باشگاه پرسپولیس یک روز پیش از دربی تهران به گولسیانی و دیگر خارجی های 
خود پرداختی داشــته تا دیگر خطری مبنی بر نوتیس و فسخ یک طرفه قرارداد 
نباشد. با این حال گفته شد که باشگاه سپاهان به شدت به دنبال جذب گولسیانی 
اســت و این بازیکن هم پیش از دربی پول خــود را نگرفته و می تواند همچنان 

قرارداد خود را فسخ کند.
یک منبع آگاه در باشگاه پرسپولیس ، در مورد این ماجرا گفت: برخلاف اخبار 
منتشره گولسیانی روز شنبه تمام مطالبات خود را دریافت کرده است. روز قبل 
از دربی به گولســیانی مقداری پول پرداخت شد و گفته شد تا روز جمعه تمام 
پول پرداخت می شود که گولسیانی آن لحظه پول را نگرفت. وی ادامه داد: با این 
وجود روز شنبه تمام مطالبات گولسیانی پرداخت شد و دیگر خطری بابت فسخ 

یک طرفه قرارداد وجود ندارد.

واکنش لورنزتی به مذاکره  با فدراسیون والیبال ایران
ســرمربی تیم والیبال پروجا 
گفت: اخیراً هیــچ مذاکره ای با 
فدراسیون ایران برای حضور در 

تیم ملی این کشور نداشتم.
به گزارش فارس، در روزهای 
اخیر خبرهایی منتشر شد مبنی 
بر اینکه یک سرمربی به گزینه 
های هدایت تیــم ملی والیبال 

اضافه شــده اســت. در حالی که چندی پیش وحید مرادی، سرپرســت جدید 
فدراســیون والیبال خبر از حضور سعید معروف، روبرتو پیازا، ولادیمیر آلکنو یا 
تومــاس توتولو روی نیمکت تیم ملی والیبــال ایران داده بود ناگهان یک گزینه 
جدید به این لیست اضافه شد و او کسی نیست غیر از آنجلو لورنزتی، سرمربی با 
تجربه و حال حاضر پروجا ایتالیا که با این تیم قهرمان جام باشگاه های جهان شد 

و در سری آ نیز جایگاه خوبی در جدول دارد.
لورنزتی که یکی از گرانترین مربیان حال حاضر جهان والیبال است در گفت 
و گو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، درمورد شایعه مذاکره اش با فدراسیون 
ایران اظهار داشت: من اخیراً صحبتی با مسئولان فدراسیون ایران نداشتم و تنها 

2 سال قبل صحبت هایی درمورد حضورم در ایران مطرح شد.
وی در پاســخ به این سوال که آیا اگر فدراسیون ایران به وی پیشنهاد دهد، 
موافقت خواهد کرد یا خیر، تصریح کرد: من برای فصل آینده هم با باشگاه پروجا 
قرار داد دارم. با این حال در ایتالیا با توجه به نتایج ممکن اســت هر اتفاقی رخ 

دهد، اما فعلًا باید به قراردادم با پروجا پایبند باشم.
لورنزتی فصل گذشته با ترنتینو عنوان قهرمانی سوپر لیگ ایتالیا را به دست 
آورد و در حال حاضر ســرمربی تیم ملی هیچ کشوری نیست. همچنین او سال 
ها است که در هیچ تیم ملی مربیگری نکرده و از فضای تیم های ملی دور شده 
است. فارغ از تمام این موارد ذکر این نکته هم حائز اهمیت است که فدراسیون 
والیبال ایران برای اینکه بخواهد او را جذب کند علاوه بر اینکه باید با او قراردادی 

نجومی ببندد، باید مبلغی جریمه نیز به فدراسیون ایتالیا بپردازد.

بارسلونا به دنبال خرید قسطی »شیطان«!
یک رســانه اســپانیایی در 
گزارشــی از اقدام بارسلونا برای 

خرید »مسی جدید« خبر داد.
به گزارش خبرگزاری فارس؛ 
»مســی جدید در تور بارسلونا« 
این جمله کلیدی نشریه موندو 
دپورتیــوو اســپانیا در وصــف 
اقدامات باشــگاه بارسلونا برای 

خرید اچوری پدیده آرژانتینی ریورپلاته است. اچوری کاپیتان تیم ملی نوجوانان 
آرژانتین است که با نمایش خیرکننده اش در جام جهانی نوجوانان در ماه گذشته 

و هت تریک طلایی اش مقابل برزیل مشتریان بزرگ اروپایی پیدا کرده است.
 نشریه اسپانیایی می نویسد که مدیران بارسلونا برای تقویت خط حمله خود به 
دنبال جذب اچوری ملقب به »شیطان« به دلیل سرعت و تکنیک بالایش اقدام 
کردند و پیشنهاد 30 میلیون یورویی برای خریدش ارائه دادند. رسانه اسپانیایی 
خبر داد که بارسلونا می خواهد به صورت قسطی مبلغ خرید اچوری را به باشگاه 
ریورپلاته پرداخت کند. این درحالیست که سیتی و چلسی هم در کمین جذب 

»مسی جدید« هستند.

تکذیب دوپینگ طلایی ایران در هانگژو
نصیری نژاد دبیرکل فدراسیون 
جهانی کوراش و صدیقی رئیس 
فدراسیون ووشوی ایران دوپینگ 
ورزشــکار ایــران در بازیهــای 

آسیایی را تائید نکردند.
در  ایســنا،  گــزارش  بــه 
مبنی  شــایعه ای  اخیر  روزهای 
بر مثبت شدن دوپینگ یکی از 

طلایی های کاروان ورزشــی ایران در بازی های آســیایی  2022 هانگژو منتشر 
شده که حواشی را به همراه داشت. فدراسیون ووشوی ایران در بازی های آسیایی 
2022 هانگژو موفق شــد 3 مدال طلا )2 مدال طلا در بخش ساندا و یک مدال 
طلا در کوراش مردان( کســب کند و از جمله فدراسیون های موفق ایران در این 
مســابقات بود. طبق این شایعه، شنیده می شــد که این ورزشکار، میان یکی از 
طلایی های فدراســیون ووشــو قراردارد که البته این موضوع توسط رئیس این 

فدراسیون تکذیب شد.
امیر صدیقی رئیس فدراسیون ووشوی ایران، درباره این شایعه به ایسنا گفت: 
چنین چیزی تاکنون مطرح نشــده و این موضوع را تکذیب می کنم. همچنین 
محمدرضا نصیری نژاد دبیر کل فدراسیون جهانی کوراش نیز در گفت وگو با ایسنا 
در این مورد اظهار کرد: از دو ورزشــکار کــوراش ایران )یک خانم و یک آقا( در 
دهکده مسابقات تست دوپینگ خارج از مسابقه گرفتند که اگر مثبت بود همان 
زمان و در هانگژو اعلام می شد؛ چرا که یک کوراش کار سنگین وزن ترکمنستانی 
تســت دوپینگ خارج از مسابقه اش مثبت شد که همانجا آن موضوع اعلام شد 
و او را از دهکده بازی های آســیایی اخــراج کردند. او همچنین ادامه داد: درباره 
ورزشــکاران ایران چنین اتفاقی نیفتاد و در مورد دوپینگ کوراش کار ایرانی نیز 

تاکنون چیزی به فدراسیون جهانی کوراش اعلام نشده است.

هری کین خالق یک رکورد جدید در بوندسلیگا
ســتاره انگلیسی بایرن مونیخ 
بــا درخشــش در دیــدار برابر 
اشــتوتگارت توانســت رکــورد 
جدیدی را به نام خودش به ثبت 

برساند.
بــه گزارش ایســنا ، بایرن با 
درخشــش مهاجم انگلیسی اش 
به  اشــتوتگارت  برابر  توانســت 

پیروزی دســت پیدا کند. باواریایی ها در هفته پانزدهم بوندســلیگا با ســه گل 
اشــتوتگارت را شکست دادند. هری کین در این بازی دو گل به ثمر رساند تا به 

درخشش در فصل نخست حضورش در بایرن ادامه دهد.
شبکه آماری اوپتا اعلام کرد هری کین با دبل در این بازی رکورد جدیدی را 
در بوندسلیگا به نام خود به ثبت برساند. کین در حالی که تنها ۱۴ بازی در فصل 
جاری بوندسلیگا انجام داده، توانسته 20 گل به ثمر برساند که این یک رکورد در 
تاریخ بوندسلیگاست. تاکنون هیچ بازیکنی در تاریخ بوندسلیگا نتوانست است بعد 
از ۱۴ بازی به رکورد 20 گل برسد. پیش از این اووه زیلر، اسطوره هامبورگ، از 

این نظر رکورددار بود. او بعد از 2۱ بازی به رکورد 20 گل رسید. 

اخبارکوتاه

6 مسابقه پایانی هفته ســیزدهم لیگ برتر 
برگزار می شود. استقلال و پرسپولیس بعد از 
دربی پرحاشیه به مصاف حریفانی از شمال 
و جنوب کشــور می روند به گزارش فارس،  
ادامــه دیدارهای هفته ســیزدهم لیگ برتر 
فردا در حالی برگزار می شود که استقلال و 
پرسپولیس بعد از دربی پرحاشیه و بی کیفیت 
پایتخــت حالا بایــد خود را بــرای دیدار با 
حریفان دیگری در شــمال و جنوب کشور 
آماده کنند. اســتقلال هنوز صدرنشین لیگ 
برتر اســت اما اگر این هفته امتیاز از دست 
بدهد ممکن است صدر را به سپاهان واگذار 
کند. پرسپولیس هم اگر پیروز نشود شاید در 
رتبه هایی پایین تر از سوم جدول قرار بگیرد.

هوادار تهران - سپاهان اصفهان 
زردپوشان به دنبال صدرنشینی

هــوادار اگرچه با ۱0 امتیــاز در رده یازدهم 

جدول لیگ ایستاده اما اگر در این هفته نتواند 
پیروز شود شاید تا  رده پانزدهم جدول لیگ 
ســقوط کند! این تیم با دو باخت به مصاف 
پرمهره ترین تیم ایــن فصل خواهد رفت و 
سپاهان اصفهان با ۴ برد متوالی اکنون با 2۴ 
امتیــاز در رده دوم جدول لیگ قرار دارد آن 
هم در حالیکه ۴ امتیاز هم با رای انضباطی از 

این تیم کم شده است!
در واقع زرد پوشــان اصفهانی 28 امتیازی و 

صدرنشین واقعی لیگ محسوب می شوند.
شمس آذر قزوین -صنعت نفت آبادان 

میزبانی از برزیل پرحاشیه
تیم شمس آذر دو تیم شمالی یعنی ملوان و 
نساجی را شکست داد تا با ۱6 امتیاز در رده 

نهم جدول لیگ برتر بایستد. 
شاگردان سعید دقیقی حالا به مصاف تیمی 
در جنوب کشــور می روند و مقابل صنعت 

نفت آبادانــی قرار می گیرد کــه دو باخت 
متوالی داشته و عبدالله ویسی سرمربی تیم 
هم بعد از تقریبا هر باخت اســتعفا کرده  اما 
هنــوز هم هدایت این تیــم را برعهده دارد. 
هرچند ویسی به باشــگاه اعلام کرده بعد از 
سه مسابقه پایانی نیم فصل اول از نفت آبادان 

جدا خواهد شد!
آلومینیوم اراک – گل گهرسیرجان 

تقابل دو تیم تاکتیکی
تیم های هفتم و هشتم جدول لیگ در حالی 
روبه روی هــم قرار می گیرند که هر دو ۱7 
امتیازی هستند اما گل گهر به لطف تفاضل 
گل بهتر یک پله بالاتر از آلومینیوم اســت. 
اوزینیدس سرمربی یوناینی گل گهر مدعی 
اســت که تیمش فوتبال تاکتیکی بازی می 
کند و فقــط به دنبال بزن زیرش! نیســت. 
آلومینیوم اراک هم با مجتبی حسینی تیمی 

با برنامه تر از فصل گذشــته است و باید دید 
در تقابل این دو مربــی کدام برنده خواهند 
شد. فصل گذشته آلومینیوم یکبار گل گهر 
را شکســت داد و یکبار هم تقابل دو تیم با 

تساوی به پایان رسید.
استقلال خوزستان – پرسپولیس 

انتقام دربی از برادر کوچک تر!
استقلال خوزستان آخرین تیم جدول لیگ 
و تنها تیم بدون برد لیگ برتر بیست و سوم 

میزبان پرسپولیس است. 
روی کاغذ اکثر کارشناســان شانس برد این 
بازی را به پرسپولیس می دهند اما شاگردان 
سیروس پورموسوی می خواهند در نیم فصل 
اول دســت به شــگفتی بزنند و اگر بتوانند 
نخســتین پیروزی خود را در اهواز جشــن 

بگیرند.
البته پرســپولیس تیمی تاکتیکی و منسجم 

اســت که فقــط 6 گل خورده و اســتقلال 
خوزســتان هم در این فصــل فقط 6 گل به 

ثمر رسانده است!
بنابراین تقابل یکی از قویترین خطوط دفاعی 
با یکی از ضعیــف ترین خطوط حمله لیگ 
تکلیفش مشخص است مگر اینکه پرسپولیس 

واقعا اسیر شگفتی شود.
این نخستین مسابقه دو تیم بعد ازچند دوره 
دوری آبی پوشــان اهوازی از لیگ برتر است 
اما در اداوار گذشــته هم استقلال خوزستان 
نتوانســته مقابل پرســپولیس خوب نتیجه 

بگیرد.
ذوب آهن اصفهان - فولاد خوزستان 

باخت دوباره قرمزپوشان در نصف جهان؟
فــولاد در بدترین شــرایط تاریخی خود در 
لیگ برتر قرارگرفته و با ۱0 امتیاز روی رده 
چهاردهم جدول لیگ ایستاده اما ذوب آهن 
وضعیت بسیار خوبی دارد تیمی 20 امتیازی 
که در جایگاه پنجم جدول لیگ است. فولاد 
همین چنــد روز پیــش در اصفهان مقابل 
ســپاهان  3 بر یک شکست خورد و احتمال 
تکرار این باخت در اصفهان مقابل ذوب آهن 

هم وجود دارد.
استقلال – نساجی مازندران 
رحمتی به آبی پوشان رسید

اســتقلال بعد از اینکه در دربــی وار دار! در 
دقیقه 97 از باخت گریخت حالا برای حفظ 
صدرنشــینی خود باید به مصاف نســاجی 
مازنــدران تیم پانزدهم جــدول لیگ برود. 
تیمی که فصل گذشته ۴ بار مقابلش باز کرد. 
دو بار در لیگ برتر و دو بار هم در جام حذفی 
و مسابقه ســوپرجام! فصل ۱۴0۱ و نساجی 
فقط یک بار توانست از استقلال یک مساوی 
بگیرد و سایر دیدارها را به حریف مدعی خود 
واگذار کرد. اکنون هم تقریبا همان شــرایط 

وجود دارد!
برنامه هفته سیزدهم لیگ برتر:

هوادار تهران – فولادمبارکه سپاهان اصفهان 
/ ساعت ۱۴- ورزشگاه پاس قوامین تهران

آلومینیوم اراک – گل گهر سیرجان / ساعت 
۱۵- ورزشگاه امام خمینی)ره( اراک

شــمس آذر قزوین – صنعــت نفت آبادان / 
ساعت ۱۵- ورزشگاه سردار آزادگان قزوین

استقلال خوزســتان – پرسپولیس / ساعت 
۱۵:30- ورزشگاه غدیراهواز

ذوب آهن اصفهان – فولاد خوزستان / ساعت 
۱6:30- ورزشگاه فولادشهر فولادشهر

اســتقلال – نســاجی مازندران / ســاعت 
۱7:30- ورزشگاه آزادی تهران

هفته سیزدهم لیگ برتر

استقلالوپرسپولیسبعدازدربیپرحاشیهبهمصافحریفانمیروند

 کاپیتان اسبق پرســپولیس گفت: فدراسیون فوتبال به 
۵0 میلیون پرســپولیس بدهکار اســت و نباید به آنها 
خیانت کند. ســپهر حیدری  در گفت وگــو با خبرنگار 
ایرنا در خصوص جدال دو تیم پرســپولیس و استقلال 
در شهرآورد پایتخت گفت: اول باید بگویم که این بازی 
کــه ما دیدیم دربی نبود، بلکه دورهمی دوســتان برای 
اســتقلال بود. پرســپولیس از نظر فنی و فوتبالی کاملا 
سرتر از حریف بود. در چند صحنه این تیم فرصت داشت 
دروازه حریف را باز کند اما نشد. ضمن اینکه اگر در نیمه 
نخست خطایی که روی شــهاب زاهدی صورت گرفت، 
پنالتی اعلام می شــد همه چیز تغییر می کرد. در صحنه 
پنالتی استقلال هم فکر می کنم بازیکن استقلال زرنگی 
کرد و خود را روی علی نعمتی خراب کرد و این بازیکن 
هیــچ خطایی انجام نداد. نکته عجیب تر این بود که داور 
مســابقه نزدیک صحنه بود و به خوبی مشــرف بود اما 
تصمیم عجیبی را گرفت. این موضوع به شــدت شائبه 
برانگیز اســت. اگر مشکلی نیســت پس چرا می ترسند 
مکالمات داوران را منتشــر کننــد؟ در این موضوع باید 

شفاف سازی شود.
وی افــزود: موضوع جالب توجه تر برای من خوشــحالی 
اســتقلالی ها از تســاوی برابر پرســپولیس است. فرق 
نمی کنــد این نتیجه چطــور رخ داده، آنها به هر طریق 
تــلاش کردند تــا برابر ما بازنده نباشــند. از توپ جمع 
کــن که روی اعصاب علیرضا بیرانوند بود بگیر تا داوران 
همه علیه پرســپولیس بودند. کمک داور ویدئویی آمده 
تا اشتباهات داوری کمتر شــود و حقی ضایع نشود اما 

همه شاهد بودیم سر پرســپولیس را به راحتی بریدند. 
ضبط مکالمات داوران یک قانون است اما اینجا خداداد 
افشاریان در یک برنامه تلویزیونی خیلی راحت می آید و 
می گوید صدایی ضبط نشــده است. این حرف توهین به 
شعور هواداران پرسپولیس است. مسئولین ذی ربط باید 
در این خصوص شــفاف عمل کنند. فدراسیون فوتبال 
به ۵0 میلیون پرســپولیس بدهکار است و نباید به آنها 

خیانت کند.
کاپیتان اسبق پرسپولیس خاطرنشان کرد: موضوع دیگر 
این اســت که VAR برای آن است که شما صحنه های 
شائبه برانگیز را مورد بررسی قرار دهید نه اینکه لحظه به 
لحظه از آن بخواهید استفاده کنید و داور بازی را تحت 
فشار بگذاریم. بارها و بارها بازیکنان استقلال به خصوص 
روزبــه چشــمی دور داور بازی بودند و بــه او اعتراض 
می کردند و مشخص بود این موضوع با هدایت نیمکت و 
کادرفنی این تیم انجام می شد. انقدر داور را تحت فشار 

قرار دادند تا آخر برای آنها پنالتی گرفت.
وی افزود: بعد از گل هم دیدیم سیدحســین حســینی 
با نظر جواد نکونام خــود را روی زمین انداخت تا وقت 
بازی را تلف کند. بعد هم آن خوشحالی بعد گل تساوی 
خود گویا همه چیز است و همین موضوع نشانگر بزرگی 
پرســپولیس است که تیم های کوچک از گرفتن مساوی 
مقابل این تیم شادمان هســتند. از آن بدتر خوشحالی 
رئیس کمیتــه داوران بعد از گل اســتقلال بود و همه 
این ها نشــان می دهد پرســپولیس در یک جدال نابرابر 
مقابل استقلال قرار گرفت. این تیم در میدان حقش برد 

بود را داشــت آن را کسب می کرد که با زور آن را از این 
تیم گرفتند و آقایان فدراسیون نشین باید نسبت به این 
موضوع پاسخگو باشند. حیدری ادامه داد: مگر می شود 
بازیکن تیم حریف که کاپیتان استقلال نیز هست، برود 
پشــت دروازه و VAR  را چک کند؟ کجای دنیا اجازه 
می دهند که چنین اتفاقــی رخ دهد؟ همه چیز تکمیل 
بود. همه دســت در دســت هم دادند تا فقط استقلال 
مقابل پرسپولیس شکست نخورد. این تبعیض ها در این 
فصل همه جوره رخ داده اســت. دو ماه است که کمیته 
انضباطی می خواهد به پرونده تخلفات باشــگاه استقلال 
رسیدگی کند اما هنوز هیچ اتفاقی رخ نداده در صورتی 
که با ســرعت نور در خصوص پرسپولیس تصمیم گیری 

شــد و از ایــن امتیاز کــم کردند. از من پیشکســوت 
پرسپولیس که در ایران نیستم تا نگهبان باشگاه محروم 
می شوند اما استقلال در مقابل همه چیز مصونیت دارد. 
چه فرقی بین این تیم و بقیه اســت و این موضوع دارد 
هر روز بزرگ تر و عیان تر می شود. وی افزود: استقلالی ها 
به شــش قدم پرسپولیس نزدیک نشدند و یک موقعیت 
ایجاد نکردند اما دوســتان در یک دورهمی کار را برای 
این تیم در آوردند. این تیم که در جریان مسابقات و در 
درون زمین توانایی قهرمانی را ندارد و خوشحالی آنها از 
گرفتن تساوی مقابل پرسپولیس نیز گواه همین موضوع 
اســت اما ابر و باد و مه و خورشید و فلک در تلاشند تا 

این تیم را به زور قهرمان کنند.

اگر ترسی ندارید مکالمه داوران را پخش کنید

یکی از ســایت های پرتغالی به تمجید از مهدی طارمی 
بازیکن ایرانی تیــم فوتبال پورتو پرداختــه و به زوایای 
دیگری از زندگی غیرورزشی او نگاه کرده که در نوع خود 
جالب است. به گزارش  مهر، سایت »poste.pt« پرتغال 
در گزارشــی به عملکرد مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم 
فوتبال پورتــو پرداخته و از او به عنوان بازیکنی که تمام 

رقبای خود را کنار زده، یاد کرده است.
در گزارش این ســایت آمده است: مهدی طارمی مهاجم 
ایرانی پورتو از زمان ورودش به باشگاه پورتو بسیار برجسته 
بوده اســت. طارمی با مجموع 8۵ گل و ۴۴ پاس گل به 
سرعت اهمیت سرمایه گذاری ۴.۵ میلیون یورویی پورتو 
را ثابت کرد. با این حال، چیزی که خیلی ها نمی دانند این 
است که طارمی پیشنهادات سودمندتر باشگاه های دیگر 
از جمله یکی از رقبای مستقیم خود را رد کرد تا به رؤیای 

خود برای بازی در باشگاه پورتو جامه عمل بپوشاند.
در ژانویه سال 2020، اســپورتینگ برای جذب طارمی 
تــلاش کرد، اما در نهایت تــلاش لازم برای تکمیل این 
انتقال را انجام نداد. ریو آوه، باشــگاهی که طارمی در آن 
می درخشــید، برای این بازیکــن 3.۵ میلیون یورو طلب 

کرد، مبلغی که اسپورتینگ آن را بسیار بالا می دانست.
در حالی که اسپورتینگ منتظر نقل و انتقالات تابستانی در 

آن سال بود تا سرمایه گذاری زیادی بر روی خرید طارمی 
انجــام دهد، تیم پورتو به ســرعت عمل کرد و طارمی را 
بــه خدمت گرفت. اژدها )لقب تیم پورتو( با پرداخت ۴.۵ 
میلیون یورو این بازیکــن را از آن خود کرد. با این حال، 
چشمگیرترین چیز این اســت که طارمی پیشنهادهای 
ســودآورتر از سایر باشگاه ها را رد کرد، از جمله پیشنهاد 
بنفیکا که شامل دو برابر دستمزد پیشنهادی باشگاه پورتو 
بود. رئیس بنفیکا، لوئیس فیلیپه ویرا، حتی با رئیس ریو 
آوه و یــک تاجر عرب دیدار کرد تا طارمی را متقاعد کند 
که نظرش را تغییر دهد. با این حال، پاســخ این بازیکن 
واضــح بود: او قول خود را بــه پورتو داده بود و مصمم به 

حفظ آن بود.
ایــن اولین بار نبــود که طارمی وفاداری خود را نشــان 
می داد. زمانی که او تصمیم گرفــت الغرافه را ترک و در 
اروپا بازی کند، این مهاجم پیشــنهادات مالی بیشتری را 
از تیم های کشورهای خاورمیانه رد کرد تا به رؤیای خود 
برای حضور در ریو آوه جامه عمل بپوشاند و حتی زمانی 
که اسپورتینگ براگا به جذب او علاقه نشان داد، طارمی 

به توافق وفادار ماند و در ریوآوه باقی ماند.
طارمــی علاوه بر اســتعدادش در زمین، به ســخاوت و 
مشــارکت در اقدامــات اجتماعی نیز شــهرت دارد. این 
مهاجم معمــولاً به نیازمندترین افراد شــهر خود کمک 
می کند و برای آنها غذا و پوشاک تهیه می کند و در زمان 
همه گیری ویروس کرونا نیز هزینه خرید واکســن برای 

مردم استان بوشهر در ایران را تأمین کرد.
مهدی طارمی با شــخصیتی قابل تحسین و استعدادی 
غیرقابــل انکار یکی از مهره هــای اصلی فوتبال پرتغال و 
ســتاره بی چون و چرا پورتو است. امتناع او از اغوا شدن 
توسط رقبای خود نشان دهنده تعهد او به باشگاه و تمایل 
او برای رسیدن به موفقیت با پوشیدن پیراهن اژدها است. 

چند هفته اخیر برای بارســلونا و هوادارانش ناامیدکننده 
بوده چرا که روند بدون برد این تیم در روز شــنبه به سه 
بازی رســید. آنها مقابل والنسیا در مستایا با تساوی ۱-۱ 
متوقف شــدند تا روزهای بد و سخت کاتالان ها همچنان 

ادامه داشته باشد.
ایمان گودرزی؛ ژاوی ارناندس سرمربی بارسلونا در نشست 
مطبوعاتی بعد از این بازی چهره مغمومی داشــت و البته 
در صحبت های خود در اعترافی تلخ گفته که تیمش یکی 
از بدترین تیم های اروپــا از نظر آمار تبدیل موقعیت ها به 

گل است.
بارســلونا مقابل والنســیا هم موقعیت های زیادی را برای 
گلزنی از دست داد. عملکرد خوب گئورگی مامارداشویولی 
دروازه بان والنســیا در کنار ضعف تمام کنندگی بازیکنانی 
مثل روبرت لواندوفســکی، رافینیا و ایلکای گوندوغان به 
قیمت از دســت دادن دو امتیاز دیگر برای قهرمان فصل 
گذشــته لالیگا تمام شــد تا این تیم در راه دفاع از عنوان 

قهرمانی خود به مشکلات بیشتری برخورد کند.
ژاوی در مورد مشــکل تمام کنندگی تیم و اینکه بارســا 
موقعیت های زیادی خلق می کند اما گل نمی زند این طور 
گفت: »ما یکی از تیم هایی هستیم که بدترین تمام کنندگی 
را در اروپا دارد. امروز خیلی ناامید و عصبانی هستم. ما روی 
این بخش تمرین کرده ایم، اما در پایان به اعتماد به  نفس 
بازیکنان بســتگی دارد. باید به آنها کمک کنیم روحیه و 
اعتماد به  نفس  خوبی به دست بیاورند. ما در دوران بسیار 
ســختی هستیم. بار زیادی روی ما وجود دارد. من شخصاً 
این بار را دوست دارم و به آن عادت کرده ام. مطمئن هستم 

به زودی از این وضعیت خارج می شویم .«
ادعای ژاوی در مورد اینکه بارســا یکی از بدترین تیم های 
اروپا از نظر گلزنی است عجیب و شوکه کننده بود اما آمار 
نشــان می دهد که او اغراق نکرده و حرفش درست است. 

طبق آمار منتشر شده بارسلونا در این فصل فقط 3۱ درصد 
از موقعیت های گلزنی که به دست آورده را توانسته تبدیل 
به گل کند که این آمار وحشتناک و ناامیدکننده به حساب 

می آید.
بررسی دقیق تر آمار که اوضاع اسفناک بارسلونا در گلزنی 
را بیشــتر ثابت می کند نشان می دهد که از میان ۱۵ تیم 
اروپایی که در هر بازی دست کم سه موقعیت مسلم گلزنی 
را در هر بازی به دست می آورد بارسلونا از نظر نرخ تبدیل 

این موقعیت ها به گل در رده آخر قرار دارد.
نکته مثبت برای تیم ژاوی شــاید این باشــد که تیمش 
موقعیت های زیادی برای گلزنی خلق می کند. با وجود این، 
ضعف تمام کنندگی به این معنی است که آنها هر هفته از 
صدر جدول لالیگا دورتر می شــوند و در رقابت قهرمانی با 
تیم هایی مثل رئال مادرید و ختافه قافیه را باخته اند و هر 

هر هفته فاصله شان بیشتر می شود.
به نظر می رســد که تمرین گلزنی در تعطیلات زمستانی 
مهم تریــن برنامه ژاوی و کادر فنی اش برای بازیکنان خط 
حمله تیمش باشد ضمن اینکه شاید آنها مجبور شوند به 
خرید یک بازیکن گلزن فکر کنند که البته با توجه به اوضاع 
مالی این باشــگاه و البته نبود مهاجــم درجه یک در بازار 

زمستانی بعید به نظر می رسد که چنین اتفاقی رخ دهد.

بحران ژاوی، دردسر بارسلوناگزارش متفاوت از زندگی مهدی طارمی
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جنــگ غزه، در نــگاه اول، بــرای حکومت 
روحانیون ایران خوب بوده است. نخست اینکه 
متحــدش، حماس، با حملــه هفتم اکتبر خود 
نشان داد که به شکلی دهشــت آور، موثرتر از 
آنی اســت که بیشتر ناظران تصور می کردند. از 
آن زمــان، دیگر اعضای »محور مقاومت« نیز با 
حملاتی به اســرائیل و ایالات متحده آمریکا در 
عراق، لبنان، ســوریه و یمن، گستره دسترسی 
ایران را نشان دادند. به گزارش دیپلماسی ایرانی 
، اکونومیست می نویسد که حوثی ها با حملاتی 
که به نفتکش ها در دریای ســرخ انجام دادند و 
موشــک هایی که با برد 800 کیلومتر شــلیک 
کردند، به ایران امکان دادند که تجارت از کانال 
ســوئز را به همان اندازه که بــر گذرگاه خلیج 
فارس مسلط اســت، تهدید کند. یک دیپلمات 
پیشین در تهران می گوید: »آنها نشان می دهند 
که جهــان اگر می خواهــد خاورمیانه را باثبات 
نگه دارد، بــه ایران نیاز دارد.« در واشــنگتن، 
سیاستمداران جمهوری خواه مزاحمت منطقه ای 
ایران را به عنوان تاییدی بر ناتوانی ژئوپولیتیک 

»جو بایدن« قلمداد می کنند.
این توان افکنی ایران، یک ســال پس از آنی 
اســت که حکومت ایران توانست دوباره جایگاه 
خود را در صحنه داخلی کشــور تثیبت کند و 
بحران پیش آمده را پشت سر بگذارد. همچین 
عبور از انزوای دیپلماتیک و اقتصادی برای ایران 
نیز آسانتر شده اســت. تهران خود را به عنوان 
یک تامین کننده مهم تســلیحاتی روســیه جا 
انداخته اســت. صادرات نفت، به ویژه به چین 
نیــز رو به افزایش اســت. روابط با ســعودی ها 
هم با میانجیگری چین از ســر گرفته شد و در 
سپتامبر هم آمریکا با رفع انسداد شش میلیارد 
دلار از دارایی های ایران در برابر مبادله زندانیان 
موافقت کرد. با همه اینها، ایران کمتر از آنی که 
به نظر می رســد، اعتماد به نفس دارد. حملات 
نیابتی هایــش را محدود کرده، بــه حمایت از 
حماس علائمی می دهد اما آن قدر جلو نمی رود 
که به تلافی تندی از طرف اســرائیل یا آمریکا 
بینجامد که ناوگانشــان در نزدیکی سواحلش 
گشــت می زنند. این حزم و حذر، در عوض، از 
ضعــف اقتصاد ایران و نارضایتی های جوشــان 
مردمان عادی این ســرزمین نشان دارد. از همه 
اینها که بگذریم، ایران در آســتانه تغییری در 
شــیوه مدیریت اســت. تمرکز تهران به شکل 
فزاینده ای بر تضمین سلطه اش بر قدرت است 

و نه دامن زدن به آشفتگی در منطقه.
روشن ترین نشانه این وضعیت آن است که 
ایران که دهه هاســت شبکه ای از دردسرسازان 
منطقــه ای برای امریــکا و متحدانش را تغذیه 
کرده، ناگهان تمایلی ندارد که به آنها اجازه دهد 
دردسر بیشتری تولید کنند. تقاضاهای حماس از 
»برادران مقاومت اسلامی در لبنان، ایران، یمن، 
عراق و ســوریه« برای »در هم آمیختن با مردم 
فلســطین برای اتحاد و بیرون راندن اشغالگران 
از سرزمین های مقدسمان« عمدتا نادیده گرفته 

شده است.
فرمول ایرانی برای حل مساله

مقام هــای ایرانــی هنوز هم همــان فرمول 
خودشــان برای حل و فصل منازعه اســرائیلی 
– فلســطینی را تکرار می کننــد: رفراندومی از 
»ســاکنان اصلی« فلســطین که عملا به پاک 
کردن اســرائیل از نقشه رای خواهند داد. اما در 
این هفته های اخیر، مقامــات ایرانی همچنین 
علائمــی از میانــه روی را هم بــروز داده اند. 
کمال خرازی، مشاور سیاست خارجی آیت الله 
خامنه ای، رهبر معظم انقــلاب ایران می گوید: 
»شناســایی اســرائیل، البته که بر عهده خود 
فلسطینی هاست. ما قصد نداریم با دیگران اعلام 
مخالفــت کنیم.« ایران در 27 اکتبر هم به یک 
قطعنامه مجمع عمومی سازمان ملل رای مثبت 

داد که خواهــان یک راه حل دو کشــوری، از 
جمله شناسایی اسرائیل است که نشان از فاصله 
گرفتن از سیاست دیرپای مخالفت با این گزینه 
اســت. رهبر ایران، اخیرا تندروها را شوکه کرد 
هنگامی که گفت ایران باور ندارد که »یهودیان 
یا صهیونیست ها باید به دریا ریخته شوند.« یک 

دیپلمات ایرانی می گوید: »ما تندرو نیستیم.«
تکذیب های ایران در دست داشتن مستقیم 
در حمله حماس، به معنی آن نیســت که ایران 
ارتباطی با نیابتی هایش ندارد. شاید ایران دستور 
حمله هفتم اکتبر را نداده باشــد اما ســپاه به 
روشــنی به حماس کمک کرد تــا توانایی های 
لازم برای این حمله را برسازد. عملیات جمینگ 
و حملات پهپادی علیه موانع دفاعی اســرائیل، 
همگی نشان از وجود پشتیبیانی لجستیکی برای 
حماس دارد. یک تحلیلگر ریسک های سیاسی 

ایران می گوید: »این کار یک دولت است.«
راهبرد متفاوت تهران

به نوشته اکونومیست ، مسئله در حال حاضر 
این نیســت که آیا ایــران در این حمله دخالت 
داشــته یا نه بلکه این است که چرا اکنون این 
همه از تشدید منازعه نگران است. برخی ناظران 
می گویند که این ملایمت، کاملا تاکتیکی و راهی 
برای جلوگیری از حمله است. یک احتمال جالب 
تر هم این اســت که ایران در حال یک چرخش 
راهبردی است. در شرایطی که حماس منطقه را 
به ولوله انداخته، توجه رهبران ایران به مشکلات 
و دردسرهای داخلی خودشان است. نه جنجال 
آفرینــی خارجی و نه ناآرمی های داخلی به این 
هدف کمکی نمی کند اما گشــایش در وضعیت 
دشوار اقتصادی ایران، ممکن است کمک کند. 
همین است که تهران را شش ماه قبل از هفتم 
اکتبــر بر انگیخت تا دو ســومِ تولیــد اورانیوم 
غنی شــده 60درصدی را کم کند، از مزاحمت 

کشتی های آمریکایی در تنگه هرمز دست بکشد 
و حمــلات نیابتی ها به اهداف آمریکایی را نهی 
کند. آمریکا هم چشــمش را روی تجارت نفت 
ایران بست و صادرات نفت چهار برابر شد یعنی 
از سیصد هزار بشــکه روزانه در سال 2022 به 
بیش از یک میلیون و دویست هزار بشکه روزانه 
در حال حاضر رسیده است. هنگامی که ایران در 
پی حمله حماس، جلوی نیابتی هایش را گرفت، 
بایدن هم پنهانی به تهران پاداشی داد: به عراق 
اجازه داد که ده میلیارد بدهی خود بابت واردات 
انــرژی را منتقل کند. همه اینها باید به اقتصاد 
ایران کمک کنــد. درآمدهای نفتی و غیرنفتی 
ایران اکنون در بالاترین ســطح خــود از زمان 
بازگشت تحریم های آمریکا در سال 2018 است 
که دونالد ترامپ از برجام کنار کشــید. فروش 
نفت خام به چین به تنهایی، از روزانه دویســت 
هزار بشکه به بیش از یک میلیون و دویست هزار 
بشکه در ماه های اخیر رسیده است. درآمدهای 
نفتی از 25.5 میلیارد دلار در سال 2021 به 42 
میلیارد دلار در 2022 رسید. لایحه بودجه ایران 
پیشــی بینی می کند که این درآمدها در سال 

2024 به 71 میلیارد دلار برسد. 
اما برای آنکه شهروندان ایران، بهره ای از این 
گشــایش ها ببرند، باید تحولات بسیار بیشتری 
رخ دهد. هرچند صادرات ایران افزایش نشــان 
می دهــد اما تحریم های آمریــکا هنوز هم، کار 
ایــران را برای بازگرداندن درآمدهایش دشــوار 
می ســازد. تاجرانی که به معامله نفت با »کشور 
پســته ها« می پردازند، با ســاک های پر از پول 
از دوبی سر می رســند. برخی از این بسته ها از 
مرزهای زمینی کردستان عراق یا از افغانستان 
به ایران ارسال می شوند یا از طریق مبادله های 
غیررســمی ارز و تراکنش های رمزارز در دوبی 
وصول می شــوند. با همه اینهــا، به گفته یک 

دیپلمات غربی که به برج های آســمان خراش 
دوبی اشاره می کند، »بخش بزرگی از درآمدهای 
ایــران در اینجا می مانــد.« این شــهر دارد از 
خانه های هنر و کلوب های ایرانی پرُ می شــود. 
ایران نمی تواند این شرایط را تحمل کند. حتی 
اگــر همه این درآمدها هم به داخل بیاید، ایران 
بازهم یک کســری بودجه بزرگ خواهد داشت. 
کشور نیازمند یک و نیم میلیون صادرات روزانه 
نفت به قیمت هر بشکه 85 دلار است تا بودجه 
اش را تراز کند. اما اکنون، نفت به بهای کمتری 
معامله می شود و ایران مجبور است تخفیف های 
بزرگی به خریدارانش بدهد. زندگی برای بیشتر 
ایرانیان سخت تر می شود. تورم فوران می کند و 
از نرخ افزایش دســتمزدها بالاتر می رود. بهای 
مــواد غذایی ســالانه تا چهل درصــد افزایش 
می یابد، قیمت گوشت تا دوبرابر این نرخ هم بالا 
رفته اســت. برپایه آمارهای رسمی، نرخ فقر در 
یک دهه از 19درصد به 30درصد رسیده است. 
بیش از 26 میلیون نفر یعنی 30درصد جمعیت، 
با کمتر از هفت دلار در روز زندگی می کنند که 
خط فقر رســمی کشور است. استادان دانشگاه، 
شب ها مسافرکشــی می کنند. گزارش هایی از 
فروش اعضای بــدن ایرانیان در ترکیه و امارات 
منتشر شده است. آنهایی هم که پول دارند، آن 

را از کشور خارج می کنند.
ایران برای ســرمایه گذاران خارجی، جاذبه 
زیــادی دارد امــا تحریم های آمریــکا، تحفظ 
گرایی و ســوء مدیریت، همه را گریزان می کند. 
چیــن هم که یک تفاهم نامه مهم با ایران امضا 
کرده اما منتظر رفع تحریم هاســت تا آن را به 
اجرا گذارد. ســرمایه گذاری ســعودی مشروط 
به توقف حمایت ایران از نیابتی هاســت. روسیه 
هم آخرین امید ایران اســت. بــا این حال تا به 
امروز بزرگترین پروژه مشــترک ایران و روسیه، 

دور زدن تحریم های آمریکا به کمک واســطه ها 
در دوبی بوده است. مصائب زیست محیطی هم 
به دشوارتر شــدن مشکلات اقتصادی انجامیده 
اســت. در ابتدا، به نظر می رسید که جنگ غزه 
ممکن اســت تنش های داخلی ایران را به نقطه 
گسست برساند اما چنین نشد. برخی تحلیلگران 
امیدوارند که در گذر زمان، آن خویشــتنداری 
منطقه ای که حکومت در پی حمله هفتم اکتبر 
نشــان داد، به یک قاعده و نورم تبدیل شــود. 
چه بسا ایران حفظ وضع موجود را بر آشفتگی 
ترجیح دهد. برخی تحلیلگران امنیتی اسرائیلی، 
ایــن احتمال را مطرح می کننــد که با محدود 
کــردن حزب الله، ایران می تواند ترغیب شــود 
که پیکارجویان این جنبش را به ســوی دیگر 
رودخانه لیتانی در 18 مایلی شمال مرز اسرائیل 
منتقــل کند. یــک راه حل دو کشــوری میان 
اســرائیل و فلســطینی ها می تواند ایران را قادر 
سازد تا نزاع با اسرائیل را کمرنگ کند. ایرانی ها 
می دانند که بعید است آمریکا توافق هسته ای را 
احیا کند و تحریم ها را در سال انتخاباتی ایالات 
متحده، بردارد اما یک معامله جامع با آمریکا در 

میان مدت، قابل تصور است.
به رغم خشــم عمومی داخلی، نظام چندان 
اپوزیســیون داخلی ســازمان یافتــه ای ندارد. 
مخالفــان تبعیدی هــم پراکنده انــد. معروف 
ترین شبکه تلویزیونی مخالفان، من و تو، اخیرا 
تعطیلی خود را اعلام کرد. مخالفان خارج نشین 
نظام هم امیدهایشان را به بعد از انتخابات آمریکا 
موکول کرده اند که شــاید ترامپ را با فشــار 
حداکثری اش بازگرداند. اما نظامی که به زودی 
45 ساله می شــود، تاب آوری خودش را نشان 
داده است. آنچه پس از حمله حماس آشکار شد، 
این است که این نظام شاید دیگر خواهان زندگی 

خطرناکی نباشد.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با 
اشاره به دیدار خود با امیر جدید کویت گفت: 
امیر جدید کویت به وزیر خارجه و سایر مقامات 
این کشور ماموریت دادند که با سرعت بیشتری 
توافقات دو کشور ایران و کویت را برای اجرایی 

شدن پیگیری کنند.
حســین امیر عبداللهیان یکشنبه شب  26 
آذر ماه بعد از دیدار با شــیخ »مشعل الاحمد 
الجابــر الصباح«، امیر جدیــد کویت در جمع 
خبرنگاران گفت: امــروز در کویت حامل پیام 
تســلیت جناب  آقای دکتر رئیســی به امیر 
محترم جدید کویت جناب آقای شیخ مشعل 

و دولــت و ملت کویت بودم.  وی افزود: در این 
دیدار فرصتی شد تا با امیر جدید کویت مروری 
بر مناسبات دو کشــور داشته باشیم و جناب 
آقای امیر شــیخ مشعل سلام های گرم خود را 
خدمت مقام معظم رهبــری و رئیس جمهور 

کشورمان اعلام کردند.
این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی 
ایران ادامه داد: در عین حال ارزیابی مشــترک 
ما این بود که در سال گذشته و در دولت آقای 
دکتر رئیســی در چهارچوب سیاست همسایه 
محور بودن ایران، روابط تهران و کویت روابط 
رو بــه گسترشــی بــوده و در دوره جدید نیز 

درخصوص گسترش هرچه بیشتر مناسبات از 
زبان امیر شیخ مشعل کلمات مثبتی را شنیدیم 
و ایشــان به وزیر خارجه و دیگر مقامات کشور 
ماموریت دادند که با سرعت بیشتری توافقات 

دو کشور را پیگیری کنند.
بر اســاس ایــن گــزارش، حســین امیر 
عبداللهیــان به نمایندگی از ابراهیم رئیســی، 
رئیس جمهور اســلامی ایران بــه منظور ابراز 
تســلیت و همدردی با دولت و مردم کویت در 
پی درگذشت شیخ نواف الاحمد الجابر الصباح، 
امیر پیشین کویت به این کشور حاشیه خلیج 

فارس سفر کرده است.

فرمان امیرجدیدکویت درباره گسترش روابط با ایران 

اکونومیست رابطه تهران و جنگ غزه را بررسی کرد 

نیاز به ثبات در خاورمیانه با مشارکت ایران
نمایش غیرانسانی اسرائیل در بیمارستان شفا

گروه بین الملل: سخنگوی وزارت خارجه در پیامی نوشت: چهره واقعی و خوی 
ضد بشــری رژیم صهیونیســتی در جنگ علیه غزه بیش از هر زمان دیگری 
نمایان شــده است. ناصر کنعانی در ادامه پیام خود در صفحه اجتماعی ایکس 
افزود: پس از کشــتار صدها فلســطینی و اقدام صهیونیست ها در ممانعت از 
انتقال پیکر آنها به بیرون، محوطه بیمارســتان »شفا« در غزه به گور جمعی 
تبدیل شده است. همچنین تصاویر منتشر شده پس از عقب نشینی ارتش رژیم 
صهیونیستی از »بیمارستان کمال عدوان«، نشان می دهد که برخی بیماران و 
مجروحان در محوطه بیمارستان توسط بلدوزرها زنده به گور شده اند. تحقیقات 

بین المللی در این زمینه یک ضرورت است.
بــه گزارش ایســنا، دیده بان حقوق بشــر اروپا-مدیترانه همانند تشــکیلات 
خودگردان فلسطین آغاز تحقیقی بین المللی و مستقل در خصوص گزارش های 
منتشر شده درباره استفاده ارتش رژیم اشغالگر از بولدوزر برای دفن غیرنظامیان 
فلسطینی زخمی که هنوز زنده بودند، در حیاط بیمارستان »کمال عدوان« در 

شهرک بیت لاهیا در شمال نوار غزه خواستار شد.
به گزارش وبگاه شبکه خبری الجزیره، این دیده بان که دفتر آن در ژنو قرار دارد، 
در بیانیه ای اعلام کرد که گزارش ها و شکایت هایی را از سوی تیم های پزشکی 
و رســانه ای دریافت کرده مبنی بر اینکه بولدوزرهای ارتش رژیم صهیونیستی 
پیش از خروج از بیمارستان »کمال عدوان«، فلسطینی های زنده ای را در حیاط 

این بیمارستان دفن کردند.

سفر باقری به ژاپن
علی باقری معاون سیاسی وزارت امور خارجه بنا به دعوت رسمی همتای ژاپنی 

خود دیروز وارد توکیو شد.
به گزارش ایســنا، معاون سیاسی وزارت امور خارجه در این سفر قرار است با 
کامیکاوا وزیر خارجه و فوناکوشی، معاون ارشد سیاسی وزیر خارجه ژاپن دیدار 

کند.باقری همچنین با مقامات پارلمانی این کشور دیدار می کند.
گفت وگو با اندیشمندان ژاپنی از دیگر برنامه های وی در این سفر است.بررسی 
روابط دوجانبه و تحولات منطقه ای و بین المللی مهمترین عناوین گفت وگوهای 

معاون سیاسی وزارت امور خارجه با طرف های ژاپنی خواهد بود.

توسعه کلینیک های درمان زخم توسط پلاسما

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: تا سال آینده که پنجاهمین سالگرد تاسیس 
ســازمان انرژی اتمی اســت، تعداد کلینیک های درمان زخم کشــور به 50 
کلینیک افزایش خواهد یافت. به گزارش ایرنا، محمد اســلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی کشورمان صبح دیروز )دوشنبه( در مراسم افتتاح نخستین کلینیک 
درمان زخم کشور با استفاده از فناوری پلاسما، اظهارداشت: امروز در سه شهر 
ورامین، قم و کرج، کلینیک درمان زخم با استفاده از فناوری پلاسما راه اندازی 
شــده است. وی گفت: تا ســال آینده که پنجاهمین سالگرد تاسیس سازمان 
انرژی اتمی است، تعداد کلینیک های درمان زخم کشور به 50 کلینیک افزایش 
خواهد یافت و با افتخار این خدمت را به مردم ایران ارائه خواهیم کرد. فناوری 
پلاسما در بخش مبارزه با سرطان هم گسترش قابل ملاحظه ای خواهد داشت. 
رئیس ســازمان انرژی اتمی تصریح کرد: برنامه داریم که برای مواردی که در 
عمل قلب نیاز است، با همکاری دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی استفاده از 

آزمایشگاه فناوری پلاسما را عملیاتی کنیم.
تولید ۵۰ نوع رادیودارو در ایران

اسلامی با بیان اینکه در حال حاضر 50 نوع رادیودارو تولید می کنیم که هم در 
تشــخیص و هم در درمان کاربرد دارد، افزود: اگر ما ظرفیت صنعتی نداشتیم 
و چرخه ســوخت هسته ای که دشــمنان و رژیم صهیونیستی به شدت با آن 
دشمنی می کنند را نداشتیم هرگز امکان تولید رادیو داروها را هم نمی داشتیم.

وی با بیان اینکه تنها شرکت رادیو داروی ایران که تراز جهانی دارد سال هاست 
که مورد تحریم واقع شده است، ادامه داد: رادیو دارو عمری کمتر از 12 سال در 
جهان دارد و امروز ایران در صدر شرکت های پیشتاز در تولید رادیو داروهاست.

معاون رئیس جمهور بیان داشت: همین شرکت ما که مورد تحریم قرار گرفته 
است امروز دستاوردهایش 50 رادیو دارو است که در اختیار مردم قرار گرفته و 
در 210 مرکز پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد که هم در بخش تشخیصی 
و هــم در بخش درمانی کاربرد دارد. حــدود 10 رادیو داروی ما هم در فرایند 
تست های بالینی قرار دارد که انشالله به محض آنکه نتایج آن به ثمر برسد به 

سبد محصولات ما اضافه خواهد شد.
به وعده خود عمل کردیم

وی گفــت: ما در هفته پژوهــش 3 رادیو داروی جدید را افتتاح کردیم که آن 
هم بر اساس وعده سال گذشته ما بوده که گفتیم در رادیو داروهای تشخیصی 
تلاش ما این اســت که ضریب دقت خود را افزایش دهیم تا ضایعات در بدن 
بیشتر برای پزشک مشهود شود تا او هم بتواند جهت درمان با دقت بیشتری 
تشــخیص دهد و بر این اساس، دو رادیو داروی اخیر با همین هدف رونمایی 
شدند. اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: رادیو داروهای درمانی را تعهد کردیم 
که با اثربخشــی بالاتر دنبال کنیم که یکی از ســه رادیو دارویی که در همین 
هفته رونمایی و وارد فاز بالینی شــد از همین جنس است که بتواند اثربخشی 
بالایی داشــته باشد تا بتواند با کم کردن رنج و درد بیماران، خیلی زود ضایعه 

سرطانی بیمار را از بین ببرد و پاکسازی کند.

ویژه

رویداد

اتمی

رایج ترین و کلافه کننده ترین مشکلات ویزای شنگن
گرفتن ویزای شــنگن برای اتباع برخی کشــورها، از جملــه ایرانی ها همواره 
پرچالش و پیچیده بوده است. از نوبت های کمیاب سفارتخانه ها و وقت فروشی 
گرفته تا ریجکت  یا رد شــدن درخواســت ویزا با دلایل و بهانه هایی ناکافی؛ 
این ها رایج ترین مشکلاتی است که متقاضیان ویزای شنگن را کلافه و شاکی 
کرده اســت. به گزارش ایسنا، متقاضیان ویزای شنگن با چالش های متعددی 
مواجه هستند و این روند پیچیده، متقاضیان را درحالی که نهادی را پاسخگوی 
اعتراض و پرسش های خود نیافته اند، کلافه کرده و باعث شده است ناکامی ها، 
اعتراض ها، شکایت ها و تجربه های خود را در شبکه های اجتماعی مطرح کنند. 
نوبت های کمیاب و نایاب سفارتخانه ها برای ثبت درخواست، تأخیر در پردازش 
پرونده ها و موانع مستندســازی و همچنین زمان محدود ویزا که متناسب با 
مدت زمان سفر نبوده، برخی از رایج ترین مشکلاتی است که اتباع بسیاری از 

کشورها به آن اشاره کرده اند.
پیچیدگی های بروکراسی هنگام دریافت نوبت برای رسیدگی به درخواست ویزا 
از دیگر موانعی اســت که متقاضیان ویزای شنگن اغلب به آن اشاره کرده اند. 
بســیاری از این متقاضیان نســبت به قوانین فعلی و سیستم کلی درخواست 
ویزای شنگن شــاکی بوده اند و درخواست دارند قوانین ویزای شنگن تسهیل 

شود.
تعداد محدود نوبت های ویزای شــنگن، مانع اصلی دیگری به شمار می آید که 
شــمار زیادی از متقاضیان این ویزا از آن شکایت کرده اند. این مشکل نه تنها 
در ایران، بلکه از سوی اتباع کشورهایی که برای سفر به حوزه شنگن به ویزای 
این منطقه نیاز دارند، گزارش شده است. به گفته برخی متقاضیان، نوبت ها به 
سرعت پر می شود و آنها مدت  طولانی تری باید منتظر بمانند که روند رسیدگی 
به درخواست ها را طولانی کرده است. این مسأله اغلب دانشجویانی را که دنبال 
ویزای تحصیل هســتند با دردسرهای زیادی مواجه کرده است و شکایت این 
گروه و افرادی که برای دیدار از اقوام درجه یک خود قصد ســفر دارند، بیشتر 

مشاهده می شود.
گزارش ها حاکی از این است که محدودیت نوبت سفارتخانه ها و انتظار طولانی 
برای وقت ویزا در مناطقی با تقاضای بالا »حاد« شــده است و بسیاری را وادار 

کرده تا برنامه سفر خود را تغییر دهند یا حتی لغو کنند. 

کنسولی

در کنفرانسی که این نویسنده اخیراً شرکت 
کرده بود، گزارشــی از یــک تیم تحقیقاتی 
متشــکل از گوگل، موسســه دکارت برای 
آینده )در پاریس( و دولت قطر عرضه شــد 

که خلاصه ای از آن در زیر ارائه می  شود.
مبنای این تحقیق در آمادگی و برنامه  ریزی 
کشــورها برای آینده دیجیتال اســت که 
آن را »شــاخص آمادگی اقتصــادی برای 
 Future Readiness( آینــده« نامیده  اند
فناوری  هــای   .)Economic Index
دیجیتــال بنیان تحول اقتصــادی و بهبود 
وضع اقتصادی شــهروندان در آینده قلمداد 
شــده  اند. پرســش اساســی این است که 
دولت  ها چه میزان برای شــرایط و وضعیت 
جدید دیجیتالی جهانی برنامه  ریزی کرده و 
آماده شده  اند؟ تحقق چنین افق  هایی برای 
کشورها بستگی به این دارد که تا چه اندازه 
با دیگر کشورها همکاری کرده و طرح  های 
مشــترک دارند، زیرا مبنــای تولید ثروت، 
اتصال و یادگیری از یکدیگر اســت. در یک 
کلام، چندجانبه  گرایــی در اقتصــاد ملی و 
سیاست خارجی زیربناهای اینگونه آمادگی-

 ها برای آینده هستند. در این تحقیق چهار 
زمینه و متغیر در سنجش وضعیت و جایگاه 
کشــورها در آمادگی آن ها نســبت به آینده 
مورد ارزیابــی قرار گرفته  اند.: 1( ســرمایه 

فیزیکی 2( ســرمایه انسانی 3( فناوری و4( 
رقابت  پذیری.

در بخش ســرمایه فیزیکی، ســه تقسیم -
بندی قابل ملاحظه اســت: ساختار عمرانی 
دیجیتال، ســاختار حمل و نقل و ســاختار 
انرژی. در قسمت سرمایه انسانی، به اهمیت 
جذب، گسترش، حفظ و آموزش مهارت  ها 
پرداخته شده است. در زیرمجموعه فناوری، 
بــه اســتفاده دیجیتالی، تولیــد محتوای 
دیجیتال و انقلاب صنعتــی چهارم )روش 
تولیــد کالا از طریــق فناوری  هــای نوین، 
اتوماســیون و اتصالات بین المللی از طریق 
زنجیره پخش قطعات( اشاره شده است. در 
نهایت در قالب رقابت  پذیری، به سیاســت-

 گــذاری دیجیتال، محیط بــازار، تحقیق و 
توسعه و فناوری اشاره می  شود.

در قسمت ســرمایه انسانی، از واژۀ جذب و 
 ،)Brain gain( به دســت آوردن مغزهــا
دانشــجویان خارجی، برابری جنسیتی در 
مشــاغل با مهارت بالا، مزایای بازنشستگی، 
ارتباط مستقیم نظام آموزشی با اقتصاد ملی 
و مهارت  های دیجیتالی استفاده شده است. 
در زیرمجموعــه فناوری، خریــد اینترنتی، 
مشارکت الکترونیک، گســترش نرم  افزار و 
هوش مصنوعی و اینترنت اشیا آورده شده -

اند. در تقسیم بندی نهایی و رقابت  پذیری، 

امنیت سایبری، امنیت اطلاعات، کارآمدی 
نیروی کار، رتبه  بندی دانشــگاه  ها، مقالات 
علمی، هزینه های تحقیق و توسعه، صادرات 
hi-tech، فعالیت در تولید کالاهای جدید 

و وضعیت صنایع hi-tech دیده می  شوند.
با توجه به این معیارها و Benchmark ها، 
ده کشــور اول در این تحقیق از میان 124 
کشور مطالعه شــده، سطح آمادگی اقتصاد 
آن  ها نسبت به آینده به ترتیب زیر هستند:

سنگاپور
دانمارک
سوییس

آمریکا
سوئد
فنلاند

نروژ
هلند

انگلستان
استرالیا

اولین کشور خاورمیانه  ای، امارات با رتبه 27 
درج شده اســت. رتبه های قابل توجه دیگر 
به ترتیب: کره جنوبــی )13(، آلمان )16(، 
فرانســه )21(، اســرائیل )24(، قطر )34(، 
چین )38(، عربستان سعودی )42(، روسیه 
)48(، ترکیــه )53(، کویــت )58(، ویتنام 
)61(، عمان )63(. رتبه ایران 87 اســت که 

در کنار بولیــوی )86( و پاراگوئه )85( قرار 
گرفته است. 

ایران نشــان می  دهد کــه در مجموع، رتبه 
 بندی کل کشــور زیر 50 درصد اســت. در 
بخش  های حمل و نقــل، صنایع مبتنی بر 
فناوری  هــای جدید، آمــوزش مهارت های 
نوین، هزینه  های تحقیق و توســعه و جذب 
متخصــص، اقدامات فراوانــی باید صورت 

پذیرد. عموم کشــورهایی که 50 رتبه اول 
را کســب کرده  اند، اولویــت حکمرانی در 
رشد و توسعه اقتصادی، هم سویی سیاست 
خارجی با توســعه ملی، بکارگیری گستردۀ 
قشــر متخصص، شــفافیت در حکمرانی و 
اتصالات وســیع جهانی به ویــژه در تولید 
کالاها و یادگیری  های دیجیتال، مشترکات 

آن ها محسوب می  شوند.

وزن کشی کشورهای جهان برای آینده 
محمود سریع القلم
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»جو بایــدن« در حالی ســال ۲۰۲۳ را به 
پایان می رســاند که معجونــی از بحران ها 
از جناح هــای مختلف، چه شــخصی و چه 
سیاســی، او را احاطه کرده و موجب شده تا 
چهره های بسیار کلیدی و شاخص دموکرات 
در توانایی او برای نگه داشتن کاخ سفید در 

۲۰۲۴ شک کنند.
براســاس گزارش هــا، بــاراک اوباما، رئیس 
 جمهوری سابق آمریکا، در میان افراد مردد 
اســت که شــک و تردید به جانشان افتاده 

است.
طبق گزارش »آنی لینســکی« خبرنگار وال 
استریت ژورنال به نقل از یک منبع ناشناس، 
اوباما به طور فزاینده ای دورنمای جو بایدن، 
رئیس جمهوری فعلی آمریکا برای انتخابات 
ســال آینده را زیر سوال می برد و »احساس 
می کند که دموکرات ها ممکن است به راحتی 

شکست بخورند.«
این منبع آشنا به تفکرات اوباما می گوید، با 
توجه به اینکه دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
سابق آمریکا در نظرســنجی های انتخاباتی 
پیشــتاز اســت و نگرانی ها در مورد ســن، 
سیاســت مهاجرتــی، سیاســت ها در قبال 
رژیم صهیونیســتی و برنامه اقتصادی بایدن 
اعتمادها را تضعیف کرده و به نظر می رســد 
اقدامــات هانتر بایدن )پســر جــو بایدن( 
هم باعث جلب توجه رســانه ها به شــکلی 
آمریکا  پیشین  منفی شده، رئیس جمهوری 

دل نگران و مضطرب شده است.
این منبع به وال  استریت ژورنال گفت: اوباما 
می داند که قرار اســت ایــن رقابتی نزدیک 
و شانه به شــانه باشــد و احساس می کند 
که دموکرات ها ممکن اســت به سادگی در 
انتخابات ۲۰۲۴ شکســت بخورند و نگران 
اســت که فرد جایگزین برای دموکراســی 

بسیار خطرناک باشد.
همانطور که ماه گذشته هم وب سایت هیل 
گزارش داده بــود، بحث های درون حزبی و 
خصوصی از تردید دموکرات ها حکایت دارد 
و اعضای حزب از ترس شکست بایدن مقابل 
ترامپ، از او می خواهند تا وارد گود انتخابات 
نشــود و مشعل را به دســت فردی از نسل 

جوان بدهد.  
در همین حال خبرگزاری رویترز در گزارشی 
با عنوان »بله، ترامپ ممکن است در ۲۰۲۴ 
پیروز شود« به بیان چهار دلیل در این زمینه 

پرداخته است.
در ایــن گــزارش آمــده اســت: ترامپ دو 
بار اســتیضاح شــده، تلاش کرد تــا انتقال 
مســالمت آمیز قدرت را پس از شکست در 
ریاســت جمهوری ۲۰۲۰ خنثی  انتخابات 
کند، در چندین پرونــده جنایی با اتهامات 

متعددی مواجه اســت و منتقدانش هشدار 
می دهند که او در حال توطئه برای حکومت 
به عنوان فردی خودکامه است. با این حال، 
همچنان ممکن اســت که دونالد ترامپ به 

کاخ سفید بازگردد.
ترامپ در نظرسنجی های سراسری با کسب 
نزدیــک به ۵۰ درصــد رای، از رقبای خود 
برای نامزدی ریاست جمهوری جمهوری خواه 
پیشتاز است؛ این بازگشتی قابل توجه برای 
رئیس جمهور تک دوره ای است که سه سال 

پیش مغلوب و تحقیر شد.
رای دهندگان ناراضی

کاخ سفید بایدن استدلال می کند که اقتصاد 
در وضعیت خوبی است و نرخ بیکاری از ۶.۳ 
درصد زمانی که ترامپ از ریاست جمهوری 
رفت، بــه پایین ترین حد تاریخی یعنی ۳.۹ 
درصد رسیده و تورم از زمان اوجش )بیش از 
۹ درصــد در ژوئن ۲۰۲۲( به ۳.۲ درصد در 

اکتبر کاهش یافته است.
بخش بزرگی از مردم، از جمله بســیاری از 
رای دهندگان  و  رنگین پوست  رای دهندگان 
جــوان، خلاف این را باور دارند. آنها اشــاره 
می کنند که دســتمزدها بــا هزینه  تامین 

کالاها و خدمــات ضروری ماننــد خواربار، 
ماشین، خانه، مراقبت از کودکان و سالمندان 
همخوانــی ندارد.زمانی کــه بایدن در مورد 
اقتصاد صحبــت می کنــد، آمریکایی ها به 
توان مالی و قــدرت خرید فکر می کنند، نه 
شــاخص های اقتصادی. نظرسنجی ها نشان 
می دهد که رأی دهندگان با اختلاف زیادی 
جمهوری خواهان را کارگزارن اقتصادی بهتر 
می دانند، با اینکه ترامپ صرفا یک مشــت 

پیشنهادهای مبهم طرح کرده است.
سایر دل مشغولی ها

رای دهندگان آمریکایی به دلایلی که بسیار 
فراتــر از اقتصاد اســت، ناراضــی و ناراحت 
هستند. ترامپ از نگرانی هایی حرف می زند 
-چه واقعی، چه غیرواقعی- که بســیاری از 
آمریکایی های سفیدپوســت در کشوری که 
متنوع تر و از نظر فرهنگی مترقی تر می شود، 

دارند.
همچنین یک احســاس فراگیــر پس روی 
و عقب گــرد وجــود دارد، مبنی بــر اینکه 
سنگ بنای زندگی آمریکایی شامل مالکیت 
خانه، دستمزد مناســب که همگام با تورم 
باشد و تحصیلات دانشگاهی، دور از دسترس 

همگان می شــود. نظرســنجی ها همچنین 
نشــان می دهد که آمریکایی ها نگران جرم 
و جنایــت و عبور غیرقانونی مهاجران از مرز 

ایالات متحده و مکزیک هستند.
ترامــپ در هدایت و طبقه بندی این ترس ها 
ماهر اســت و همچنان خود را فردی خارج 
از سیســتم سیاســی ایالات متحده معرفی 
می کنــد. او هــم آتش افــروز اســت و هم 
آتش نشــان؛ او می گوید که کشــور در هرج 
و مرج اســت و سپس خود را به عنوان ناجی 

معرفی می کند.
ترامپی که از دید بسیاری از مردم 

فاقد صلاحیت نیست
در حالــی کــه منتقدانــی درون حــزب 
جمهوری خواه، حزب دموکرات و رســانه ها 
ترامپ را فاقــد شایســتگی لازم برای این 
جایگاه می دانند، میلیون ها رای دهنده با این 

نظر مخالف هستند.
در عوض، بســیاری از حامیــان او متقاعد 
شــده اند که ترامــپ قربانی پرونده ســازی 
سیاســی شــده اســت. حداقــل نیمی از 
جمهوری خواهانی که در اوایل ســال جاری 
توســط رویترز - ایپسوس مورد نظرسنجی 

قــرار گرفتند، گفتند که حتی اگر ترامپ به 
جرمی محکوم شود، مشکلی برای رای دادن 

به ترامپ نخواهند داشت.
ترامپ همچنیــن می تواند به چهار ســال 
ریاست جمهوری خود اشاره و استدلال کند 
که دستگاه های دولتی تا حد زیادی کارآمد 
بودنــد و در مواقعی هم هــرج و مرج هایی 
ایجاد شــد که هرگز به اثبات نرسید، مثل 

اتهام تبانی با روسیه.
بایدن دستاوردی ندارد و هدف سرزنش  است

ترامــپ همچنیــن می توانــد از وضعیــت 
کاخ ســفیدی اســتفاده کند کــه تاکنون 
نتوانســته بســیاری از مردم را متقاعد کند 
کــه سیاســت های اشــتغال زایی بایدن، از 
طریق ســرمایه گذاری ســنگین دولت در 
زیرســاخت ها، انرژی پاک و تولید تراشه، در 

زندگی آنها تغییر ایجاد کرده است.
بایدن همچنین بــا دو جنگ خارجی روبرو 
شــده که آمریکایی ها را دچار اختلاف کرده 
است. شعار »اول آمریکا«ی ترامپ که به  دور 
از مداخله گری بود، ممکن اســت با صدای 
رای دهندگانی که از دخالت بیشــتر ایالات 
متحده در اوکراین یا تحولات اراضی اشغالی 
فلســطین می ترســند، طنین انداز شود، در 
حالی که بایدن سیاست خارجی سنتی تر و 

مداخله جویانه تر آمریکا را دنبال کند.
البته هیچ کدام از اینها به این معنا نیســت 
که ترامپ در انتخابات پیروز خواهد شــد. او 
همچنان در بسیاری از نقاط این کشور و در 
میان بســیاری از گروه های جمعیتی عمیقا 
منفور اســت و اگر به عنــوان نامزد حزبش 
انتخاب شــود، ممکن است مشارکت بالا به 
نفع دموکرات هــا را – به منظور مقابله با او 

– برانگیزد.
لفاظی هــای تحریک آمیز ترامــپ، از جمله 
تهدید به انتقام از دشــمنان سیاسی که او 
آنها را »موذی« می خواند، ممکن است برای 
رای دهندگان  و  میانه روتر  جمهوری خواهان 
مستقل که ترامپ به آنها برای شکست دادن 

بایدن نیاز دارد، زنگ هشدار باشد.
دموکرات ها همچنیــن در جایگاه مدافعان 
حقــوق ســقط جنیــن، بــرای شکســت 
جمهوری خواهان در سراســر این کشور در 
یک ســری از انتخابات بــا موفقیت کارزار 
انتخاباتی کرده اند و دوباره این موضوع را در 
کانون مبارزات انتخاباتی خود در سال ۲۰۲۴ 

قرار خواهند داد.
امــا در این لحظــه، ۱۱ ماه مانــده تا روز 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در نوامبر 
۲۰۲۴، ترامپ شانس بیشتری برای بازگشت 
به کاخ ســفید، نسبت به هر زمان دیگری از 

زمان خروجش از کاخ سفید دارد.

ترامپ در مسیر بازگشت به کاخ سفید قرار دارد

اوباما دل نگران باخت بایدن

روزنامه فایننشــال تایمز به نقل از مقامات 
و دیپلمات هایی گــزارش می دهد، رهبران 
اتحادیــه اروپا در تلاشــند تا نخســت وزیر 
مجارســتان را متقاعد کنند تا دست از وتو 

بودجه تنظیم شده برای اوکراین بردارد.
روز پنجشــنبه گذشته تنها ســاعاتی پس 
از آنکــه بروکســل تصمیم به آغاز رســمی 
گفت وگوهای عضویــت اوکراین در اتحادیه 
اروپا گرفت، »ویکتور اوربان« نخســت وزیر 
مجارســتان تصویــب بودجــه ۵۰ میلیارد 

یورویی را برای کی یف وتو کرد.
»دنیل هگدوس« دستیار ارشد در اندیشکده 
»صندوق مارشال آلمان« گفت: این موقعیت 
بدی برای اتحادیه اروپا و نقطه اوج جدیدی 

برای تشدید تنش ها محسوب می شود.
یک دیپلمات ارشــد اتحادیه اروپا نیز بیان 
کرد: او )نخست وزیر مجارستان( رفتاری را در 
پیش گرفته که نشان می دهد آن چیزی که 

باعث تحریکش می شود، مسئله پول است.
یک دیپلمــات اروپایی دیگر گفــت: اوربان 
همیشــه تفکــر تجارتــی دارد و هرگــز 
ایدئولوژیکی نبوده است. ما نباید این موضوع 
را دســت کم بگیریم که او دوســت دارد در 

مرکز توجه قرار بگیرد.
مقامات اروپایی معتقدند که اولویت اول آن ها 
متقاعد کردن اوربان نســبت به این موضوع 
است. البته آن ها می خواهند که او از موضع 
خود عقب نشــینی کند و صراحتا برای این 
کار، »هزینه های کامل انزوای نخســت وزیر 

مجارستان« را برایش توصیف می کنند.
یک مقام ارشــد دیگر از اتحادیه اروپا که در 
نشست هفته گذشــته حضور داشت، تاکید 
کرد: شاید مجارستان بتواند مشکلات زیادی 
را ایجاد کند. شــاید مجارستان ما را مجبور 
کند از ابزارهای مختلفی اســتفاده کنیم اما 
در نهایت این کشــور نمی تواند ما را نسبت 

به ارســال پول بــه اوکرایــن متوقف کند. 
همانگونه که برخی ممکن است فکر کنند، 

او دست نشانده پوتین نیست.
رهبران اتحادیه اروپا که در بروکسل نشستی 
برگزار کرده بودند، گفتند که در ماه میلادی 
آینده دوباره مسئله بودجه را بررسی خواهند 

کرد.
ویکتور اوربان که نزدیک ترین چهره اتحادیه 
اروپا به ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهوری 
روســیه است در فضای مجازی از وتو کردن 
لایحه ای بــا هدف تخصیص بودجه مضاعف 

برای اوکراین خبر داد.
وتو شدن طرح تخصیص بودجه حمایتی به 
اوکرایــن در اتحادیه اروپا دومین ضربه مالی 
اســت که در یک هفته گذشته به ولودیمیر 
زلنســکی، رئیس جمهــوری اوکرایــن وارد 

شده است.
پیشتر رئیس مجلس نمایندگان آمریکا پس 

از دیــدار با رئیس جمهوری اوکراین پشــت 
درهای بسته، گفت که هنوز بر شروط خود 
برای تصویــب بودجه حمایتی برای اوکراین 
تاکیــد دارد و تا زمان برآورده شــدن آن ها 

اوکراین کمکی دریافت نخواهد کرد.
در فوریه ســال ۲۰۲۴ جنــگ اوکراین دو 
ساله خواهد شد. این کشــور در ژوئن سال 

جاری میــلادی ضدحمله ای را آغاز کرد که 
به اذعان مقامات اوکراینی و غربی نتوانسته 
دســتاورد قابــل توجهــی را کســب کند. 
ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین 
که کشورش متحمل خسارات جانی و مالی 
سنگینی شــده  است، همچنان قصد دارد به 

این جنگ ادامه دهد.

فشار بروکسل به مجارستان برای جنگ اوکراین

ژست کره شمالی برای جنگ هسته ای
در پــی آزمایش موشــکی پیونگ یانــگ، وزارت دفاع کره شــمالی، آمریکا و 
کره جنوبی را به آماده شــدن برای »جنگ هســته ای« متهم کرده و هشدار 
داده است که هرگونه استفاده از زور علیه پیونگ یانگ »با پاسخی پیشگیرانه و 

ویرانگر« مواجه خواهد شد.
بیانیه این وزارتخانه پس از شــلیک آزمایشــی یک موشک بالستیک توسط 
پیونگ یانگ منتشــر شد. به گفته گارد ساحلی ژاپن، این موشک روز یکشنبه 
در ســواحل شرقی کره شمالی پرتاب شــد و ۲۰ دقیقه پس از انفجار در دریا 

سقوط کرد.
براســاس گزارش شــبکه تلویزیونی ان اچ کی ژاپن، موشــک بالســتیکی که 
کره شمالی شــلیک کرد، در ســاعت ۰۹:۳۷ به وقت محلی )۰۰:۳۷ به وقت 
گرینویچ( در خارج از منطقه انحصاری اقتصادی ژاپن سقوط کرد. احتمالا این 
موشک در ســاعت ۲۳:۲۴ به وقت گرینویچ شلیک شده و در نزدیکی جزیره 

شمالی هوکایدو سقوط کرد.
اندک کوتاهی پس از این پرتاب، وزارت دفاع کره شــمالی با استناد به نشست 
گروه مشورتی هسته ای آمریکا و کره جنوبی در روز جمعه در واشنگتن، بیانیه ای 
منتشر کرد که در آن »اوباش نظامی آمریکا و کره جنوبی« را به تشدید تحرکات 
برای »جنگ هسته ای« متهم کرد. پس از جلسه روز جمعه کاخ سفید گفت که 
ایالات متحده از »تمام توانمندی های ایالات متحده، از جمله توان هسته ای« 

برای دفاع از کره جنوبی در برابر حمله کره شمالی استفاده خواهد کرد.
بیانیه این وزارتخانه همچنین ورود ناو یواس اس میســوری )زیردریایی اتمی( 
به کره جنوبی را در روز یکشــنبه محکوم کــرده و مانورهای نظامی ماه اوت 
توســط نیروهای آمریکایی و کره جنوبی را »اعلام آشکار رویارویی هسته ای« 

توصیف کرد.
ورود زیردریایی هسته ای آمریکا به کره جنوبی

بنا بر اعلام نیروی دریایی کره جنوبی، پس از آنکه کره جنوبی و ایالات متحده 
روز جمعه دومین نشست گروه مشورتی هسته ای خود را در واشنگتن برگزار 
کردند، ناو یواس اس میسوری که به نام SSN-۷۸۰ نیز شناخته می شود روز 

یک شنبه وارد بندر بوسان شد.
بنــا بر گزارش خبرگزاری یونهاپ، آمریکا و کــره جنوبی پس از برگزاری این 
نشست در بیانیه ای مشــترک تاکید کردند: هرگونه حمله اتمی از سوی کره 
شمالی علیه ایالات متحده یا متحدانش غیر قابل قبول است و منجر به نابودی 

نظام کیم جونگ اون )رهبر کره شمالی( خواهد شد.
پیش از این، اعزام زیردریایی های هســته ای ایالات متحده اتفاقی نادر بود، اما 
بر اســاس توافق های بین سئول و واشنگتن که ورود تجهیزات نظامی ایالات 
متحده را برای کمک به بازدارندگی کره شمالی افزایش داد، شدت یافته است.

یکی دیگر از زیردریایی های هســته ای ایالات متحده به نام یواس اس سانتا فه 
)USS Santa Fe( در ماه نوامبر به بندری در جزیره ججو کره جنوبی رفت.

ناو هواپیمابر یواس اس کارل وینسون )USS Carl Vinson( نیز ماه گذشته 
در تلاش برای آنچه افزایش بازدارندگی در برابر برنامه های هسته ای و موشکی 

کره شمالی عنوان شده، وارد بندر بوسان شد.
به دنبال نشســت روز جمعه، وزارت دفاع کره شمالی با استناد به نشست گروه 
مشورتی هســته ای آمریکا و کره جنوبی در روز جمعه در واشنگتن، بیانیه ای 
منتشر کرد که در آن »اوباش نظامی آمریکا و کره جنوبی« را به تشدید تحرکات 
برای »جنگ هسته ای« متهم کرد و هشدار داد که هرگونه استفاده از زور علیه 
پیونگ یانگ »با پاسخی پیشــگیرانه و ویرانگر« مواجه خواهد شد. این بیانیه 

اندکی پس از شلیک  موشک های بالستیک کره شمالی منتشر شد.

پولیتیک

پاسخ منفی حوثی ها به آمریکا 
پایــگاه آمریکایی بلومبرگ گزارش داد، منابع مطلع گفتند، تلاش های آمریکا 
بــرای مقابله بــا ارتش یمن و حملاتشــان در یکی از مهمترین مســیرهای 
کشــتی رانی جهان به دلیل اختلافات موجود میان متحدان عرب واشنگتن به 
یک مانع بزرگ برخورده اســت. به نوشــته این پایگاه آمریکایی، عربستان و 
امــارات، دو تا از طرفهای دخیل در جنگ داخلی یمن حامی جناح های رقیب 
علیه انصارالله یمن هستند. منابع گفتند، آنها به دلیل مواضع متفاوتشان تلاش 
تحت رهبری آمریکا را برای شــکل دادن به یک پاســخ منسجم به انصارالله 
پیچیده می کنند. نیروهای ارتش یمن تاکنون به چندین کشتی تجاری، باری 
و حامل سوخت در حمایت از حماس حمله  کرده اند. آنها در یک هفته گذشته 
حملاتشــان را تشــدید کرده  و در بازارهای صنعت کشتی رانی اختلال ایجاد 
کرده اند. نیروهای دریایی آمریکا و انگلیس در روزهای گذشته مدعی سرنگون 
کردن چند پهپاد شــدند. این رســانه آمریکایی در ادامه گزارش خود نوشت، 
واشنگتن در حال بررسی اقدام نظامی علیه انصارالله یمن بوده و احتمالا برای 
این اقدام دســت به حملات علیه مواضع این گروه بزند اما هنوز دیپلماسی را 

ترجیح می دهد.
واشنگتن همچنین در حال همکاری با متحدان غربی و عربی به منظور تقویت 
یک نیروهای امنیتی دریایی مامور به تامین امنیت کشتی های در حال تردد از 

دریای سرخ که ۱۲ درصد تجارت جهانی از آن عبور می کند، است.
به نوشته بلومبرگ، یک مقام آمریکایی اظهار کرد، کاخ سفید از طریق عمان و 
چند واسطه دیگر با انصارالله یمن ارتباط برقرار کرده و از آنها خواسته حملاتشان 
را به دریای سرخ متوقف کنند. یک سخنگوی انصارالله یمن این تماسها را تایید 
کرد اما گفت، که آنها به اقداماتشان تا زمانی که رژیم صهیونیستی جنگش در 
غــزه را متوقف کند ادامه خواهند داد. یک چهره یمنی مورد حمایت ابوظبی 
گفــت، امارات متحده عربی اصرار بر اقدام نظامی علیه ارتش یمن داشــته و 

می خواهد که واشنگتن انصارلله یمن را به عنوان »تروریست« تعیین کند.
به گفته یک عضو تیم عربستانی مذاکره کننده با انصارالله یمن، ریاض متقابلا 
از یک رویکرد ســنجیده تر حمایت کرده و نگران است که هر گونه خصومت 
بیشــتر باعث تحریک انصارالله برای تهاجم بیشتر شــود. این عضو ادامه داد، 
این خصومت بیشــتر در ادامه، آتش بس شکننده در جنگ داخلی یمن را به 
خطر انداخته و تلاش ریاض برای رســیدن به یک آتش بس دائمی با یمنی ها 
را تضعیف خواهد کرد. به نوشــته بلومبرگ، ارتش یمن مکررا قابلیت خود را 
برای مختل کردن زیرساخت های حیاتی در عربستان سعودی و امارات متحده 
عربی و آسیب وارد کردن به آنها ثابت کرده است. آنها در سال ۲۰۱۹ یکی از 
ویرانگرترین حملاتشــان را انجام داده و نیمی از تولید نفت عربستان را با یک 
حمله پهپادی به یک پالایشگاه نفت خام متوقف کردند. آنها از زمانی آتش بس 
مربوط به جنگ یمن در اوایل ســال ۲۰۲۲، عمدتا از شلیک پهپاد و موشک 

علیه همسایگان منطقه ای خود خودداری کرده اند.

گزارش کمیته مجلس نمایندگان 
درباره سقوط افغانستان

یکی از دستیاران کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان آمریکا در گفت وگو 
با پایگاه خبری واشــنگتن اگزمینر خاطر نشان کرد که بازرسان کمیته روابط 
خارجی در شش ماه گذشته بیش از ۱۵ مصاحبه با مقامات مختلف دولت فعلی 
یا سابق درباره خروج نیروهای نظامی آمریکا از افغانستان که بیش از دو سال 

پیش صورت گرفت، انجام داده اند.
این مصاحبه ها با »برایان مک کئون« معاون سابق وزیر امور خارجه آمریکا در 
امور مدیریت و منابع، »راس ویلسون« رئیس پیشین هیات اعزامی در سفارت 
کابل، »زلمای خلیل زاد« نماینده ویژه پیشــین در امور صلح افغانستان، »ند 
پرایس« ســخنگوی سابق وزارت امور خارجه و مشاور ارشد وزیر امور خارجه، 

»سوزی جورج« رئیس دفتر وزیر امور خارجه و افراد دیگر بود.
دســتیار کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان آمریکا همچنین گفت که 
باتوجه به چشم پوشــی وزارت امور خارجه آمریکا از این موضوع از زمان روی 
کار آمدن دولت جو بایدن در ژانویه ۲۰۲۱ و بی توجهی کامل به پیشروی های 
ســریع طالبان در بســیاری از مناطق دیگر افغانســتان غیر از کابل، سقوط 
افغانســتان قابل پیش بینی بود. وی افزود: کاخ سفید در مسیر درخواست های 
کمیته برای مصاحبه، کاملا سنگ اندازی کرده است، در حالی که وزارت امور 
خارجه در ماه های اخیر بیشــتر با ارائه اســناد و مصاحبه ها همراه بوده اما در 
ابتدای تحقیقات نیز همکاری نداشــت. بنا بر گزارش واشــنگتن اگزمینر، در 
این روند چندین خط تحقیق وجود دارد که کمیته در حال بررسی آن است، 
از جمله پایبنــدی دولت بایدن به توافقنامه دوحه، توافقی که دولت ترامپ با 
طالبــان امضا کرد تا تائید کند که ایالات متحده تا اول ماه مه ۲۰۲۱ تصمیم 
خــود برای خروج را اجرا می کند، تصمیم به واگذاری پایگاه هوایی بگرام برای 
حفظ فرودگاه بین المللی حامد کــرزای دارد و همچنین تصمیماتی پیرامون 

تلاش های تخلیه اضطراری غیر رزمی.

رویداد

استراتژیک

ســایت عبری واللا به نقل از مســئولان آمریکایی اعلام 
کرد، مسئولان دولت جو بایدن تماس هایی را با تشکیلات 
خودگردان فلسطین برای بررسی امکان استقرار نیروهای 
امنیتی وابسته به تشــکیلات در نوار غزه »در روز بعد از 
جنگ« در چارچوب اصلاحات گسترده در این تشکیلات 
برقرار کرده اند. این اقدام نشــان می دهد که دولت بایدن 
به ایجاد یک قدرت فلسطینی جدید و تقویت آن مصمم 
اســت تا بتواند نقشــی در اداره نوار غزه در ماه های آتی 
داشــته باشــد. جو بایدن و آنتونی بلینکن، وزیر خارجه 

آمریکا علنا این مسئله را اعلام کرده اند.
»جیک سالیوان« مشاور امنیت ملی آمریکا طی نشستش 
با محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین در 
رام الله درباره امکان مشــارکت این تشکیلات در اداره نوار 

غزه بعد از جنگ صحبت کرد.
»جان کربی« سخنگوی کاخ سفید درباره نشست سالیوان 
و عباس گفت: آنها درباره اداره غزه بعد از جنگ و راه های 
بازسازی تشــکیلات خودگردان فلسطین و اصلاحات در 

این تشکیلات صحبت کردند.

روزنامه تایمز در گزارشی با اشاره به حملات راکتی اخیر 
میان نظامیان صهیونیست و حزب الله لبنان نوشته است که 
ارتش رژیم صهیونیستی نقشه هایی برای حمله به جنوب 
لبنان کشــیده و احتمال دارد با وجود درخواســت های 
حامیان غربی اش برای تحت کنترل داشتن آتش مناقشه 
جاری، درگیری ها را در غرب آســیا تشــدید کند. ارتش 
رژیم اشغالگر اعلام کرده اســت که می خواهد نیروهای 
حزب الله در جنوب لبنان را در جهت شــمال به ســوی 
رود لیطانــی عقب براند؛ خطی که بــرای هر دو طرف از 

اهمیت نمادین برخوردار اســت. از ابتدای جنگ جدید 
غزه در ماه اکتبر، طرفیــن حملات راکتی علیه یکدیگر 
را آغاز کردند. با این وجود، در گزارش تایمز آمده اســت 
که سیاستمداران و استراتژیست های نظامی صهیونیست 
می گویند به این نتیجه رسیده اند که نمی توانند در پایان 
جنــگ کنونی، تنها به یک آتش بس با حزب الله بســنده 
کنند. از آغاز درگیری ها در مرز لبنان و اراضی اشــغالی، 
حدود ۸۶ هزار تن از ســاکنین شمال اراضی اشغالی در 

مرز لبنان گریخته اند.

جنون اسرائیل برای جنگ در جنوب لبناننقشه آمریکا برای فردای جنگ غزه

نتانیاهو دنبال کنترل اعتراض خانواده اسرای اسرائیلی شبکه ۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی اعلام 
کرد که مســئول پرونده اسرا در دولت این 
رژیم در دیدار با خانواده های اســرا از آنها 
خواســته تا اعتراضات را متوقف کنند، زیرا 
دولت برای رســیدن به این هدف دست به 

هر کاری می زند.
اســرای صهیونیست  یکشنبه خانواده های 
دست به تحصن زدند و خیابانی در نزدیکی 
ورودی وزارت جنگ رژیم صهیونیستی در 
تل آویو را برای مدت کوتاهی بســتند. این 
خانواده ها تحصــن خود را به ورودی اصلی 
وزارت جنگ منتقل و اعلام کردند تا زمان 
اعلام توافق جدید برای معامله تبادل اسرا 

در این محل خواهند ماند.
در همین زمینه، شبکه ۱۲ تلویزیون رژیم 
صهیونیستی اعلام کرد که کابینه جنگ در 

نشست امشب خود در مورد روند جدیدی 
برای یک توافق جدید مبادله اسرا با حماس 

بحث خواهد کرد.
رادیو رژیم صهیونیســتی اعــلام کرد که 
کشته شــدن سه تن از اسرای صهیونیست 
توســط ارتش رژیم در محله الشجاعیه در 
غزه، عواقب زیادی برای حلقه تصمیم گیری 

در تل آویو داشته است.
بنی گانتس، عضــو کابینه جنگ گفت که 
با خانواده های اســیران در مورد احتمالات 
دســتیابی به توافق صحبــت کرده و گفته 
اســت مشکل در توانایی دستیابی به توافق 

است.

دو منبــع مصــری فاش کردنــد که رژیم 
صهیونیســتی و جنبــش حمــاس آماده 
تمدید آتش بس و آزادی بازداشت شــدگان 
هستند. به گفته منابع، خانواده های اسرای 
صهیونیســت اعتراضات خود را تشــدیده 
کــرده و خواهــان طرحــی جدیــد برای 

آزادی شان هستند.
روزنامه هاآرتص به نقل از برادر یکی از اسرا 
هم گــزارش داد: ما در طول روزهای هفته 
در مقابل وزارت جنگ خواهیم بود. می دانم 
که آن ها از هر راهی استفاده می کنند تا با 
ما روبرو نشوند چراکه احساس مسئولیت و 

گناه می کنند.

روزنامــه یدیعوت آحارونوت هم نوشــت، 
شنبه  صهیونیســت  اســرای  خانواده های 
وزارت  اصلــی  ورودی  در  را  چادرهایــی 
جنگ ایجاد کرده  و اعلام کرده اند که تمام 
فعالیت هــای اعتراضی خود را تا زمان ارائه 
طرحی از سوی کابینه برای آزادی اسرا به 

این محل منتقل می کنند.
خانواده های اســرا شــنبه در نامــه ای به 
بنیامین نتانیاهو خواهان تلاش برای معامله 
جدید تبادل اســرا شــدند. این خانواده ها 
اعلام کردند: آزادی اسرا در راستای جدول 
زمانی کابینه نیســت و ما پاسخی دریافت 
نکرده ایم. بلکه فقط شاهد اسرای کشته شده 

هستیم.
روزنامه نیویورک تایمز نیز نوشــت، کشته 
شدن اسرای صهیونیســت در غزه شک و 
تردید شهرک نشــینان دربــاره نتانیاهو را 

بیشتر می کند.
کشته شدن سه اسیر صهیونیست در حملات 
رژیم صهیونیستی در غزه، فشارهای داخلی 
بر نتانیاهو را افزایش داده اســت. همچنین 
رسانه های صهیونیســت از اختلافات میان 
خانواده های سربازان کشته شده در جنگ و 
اسرا در غزه درباره ادامه جنگ خبر دادند. 
خواهان  کشته شده  ســربازان  خانواده های 
ادامه جنــگ و خانواده های اســرا مخالف 
آن هســتند. مقاومت فلسطین بارها تأکید 
کردند که تنها در صــورت توقف حملات، 

معامله تبادل اسرا را می پذیرد.

وزیر دفاع ســابق انگلیس ضمن انتقاد شــدید از بنیامین نتانیاهو گفت 
که رژیم صهیونیســتی با خشم و میل به کشــتار، »اقتدار« خود را به خطر 
می اندازد و تاکتیک هایش موجب تشدید تنش ها تا ۵۰ سال دیگر خواهد شد.

»بن والاس« وزیر دفاع سابق انگلیس در مقاله ای برای روزنامه دیلی تلگراف 
هشــدار داد: تاکتیک های اسرائیل موجب تشــدید تنش ها تا ۵۰ سال دیگر 

خواهد شد و مسلمانان جوان را در سراسر جهان تندرو خواهد کرد.
وی با تاکید بر اینکه بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی 
کنوانســیون ژنو را به خطر می اندازد و »حق« خود را تضعیف می کند، گفت: 
استفاده از نیروی متناســب قانونی است، اما مجازات جمعی و کوچ اجباری 
غیرنظامیان خیر. همچنین تعقیب و پیگیری حماس مشروع است، اما نابودی 
نوار غزه خیر. بن والاس که از حزب محافظه کار انگلیس است، افزود: ما وارد 
دوره خطرناکی می شویم که اقتدار تل آویو مبنی بر دفاع، به دلیل اقداماتش 

در حال تضعیف است. 

ناخرسندی لندن از جنگ طلبی نتانیاهو
اداره عملیات تجارت دریایی انگلیس گفت: گزارشــی درباره یک حادثه در 
نزدیکی باب المندب در جنوب بندر یمنی المخا دریافت کردیم و احتمال انفجار 

در آب در دو مایلی یک کشتی در دریای سرخ وجود دارد.
روزنامه عبری یدیعوت آحارونوت نیز نوشــت، اداره عملیات تجارت دریایی 
انگلیس )UKMTO( اعلام کرد که گزارشــی از یک کشــتی در مورد انفجار 
احتمالی در کشــتی ای در تنگه باب المندب که دریای سرخ را به اقیانوس هند 
متصل می کند و در حدود ۳۰ کیلومتری جنوب شــهر ســاحلی المخا در یمن 
دریافت کرد. به کشــتی های حاضر در منطقه دســتور داده شده که با احتیاط 

حرکت کنند و هرگونه حادثه غیرعادی را گزارش کنند.
وبگاه آمریکایی ســمفور به نقل از مقامات آمریکایی گفته بود: »پنتاگون در 

حال بررسی و مذاکره درباره امکان پاسخ مستقیم به ارتش یمن است.«
به گزارش این وبگاه، مقامات دولت آمریکا به طور فزاینده ای نگران هســتند 
که ارتش یمن تجارت جهانی دریایی را در واکنش به تجاوزات غزه مختل کند.

حادثه در نزدیکی باب المندب
نتایج یک نظرســنجی درباره درگیری میان رژیم صهیونیســتی و حماس 
نشان داده است که بیش از نیمی از جوانان آمریکایی مخالف موجودیت رژیم 
اشغالگر قدس هســتند و عقیده دارند که حاکمیتی فلسطینی باید جایگزین 
آن شــود. روزنامه صهیونیستی تایمز اســرائیل با این مقدمه، در گزارشی به 
جزئیاتی درباره این نظرســنجی پرداخته و نوشــت: نظرسنجی ماهانه توسط 
مرکز مطالعات سیاسی آمریکا در دانشگاه هاروارد و موسسه افکارسنجی هیل 
نشــان داد که ۵۱ درصد افراد در بازه ســنی ۱۸ تا ۲۴ سال به این سوال که 
آیا رژیم صهیونیســتی باید پایان بیابد و به حاکمیت حماس و فلســطینی ها 
دربیابد، پاســخ مثبت دادند. افزون بر این، نظرســنجی فوق نشــان داد ۶۰ 
درصد افــراد در این بازه ســنی بر ایــن باورند که حملات توســط جنبش 
مقاومــت فلســطین در هفتم اکتبر بــا توجه به نارضایتی ها و شــکایت های 
 فلســطینی ها، قابل توجیه است و کارزار نظامی رژیم صهیونیستی نسل کشی 

علیه مردم غزه محسوب می شود.

رویگردانی آمریکایی ها از اسرائیل 
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»منطقه مورد علاقه« بهترین فیلم سال
 به انتخاب منتقدان فیلم تورنتو

فیلــم »منطقه مورد علاقه« جایگاه نخســت بهترین فیلم را 
کســب کرد و »همه ما غریبه هــا« و »قاتلان ماه کامل« در 
رده هــای بعدی قرار گرفتند. انجمن منتقــدان فیلم تورنتو، 
»منطقــه مورد علاقه« ســاخته جاناتان گلیــزر را به عنوان 
بهترین فیلم ســال انتخاب کرد. به گزارش ایســنا به نقل از 
هالیــوود ریپورتر، در این رای گیری که روز یکشــنبه برگزار 
شد، فیلم »منطقه مورد علاقه« جایگاه نخست بهترین فیلم 
را کســب کرد و »همه ما غریبه هــا« و »قاتلان ماه کامل« 
در رده های بعدی قرار گرفتند. جاناتان گلیزر همچنین جایزه 
بهترین کارگردانی را برای درام هولوکاســتی »منطقه مورد 
علاقه« دریافت کرد و مارتین اسکورسیزی برای فیلم »قاتلان 
ماه کامل« و ژوســتین تریه برای فیلم »آناتومی یک سقوط« 
در رده های بعدی بهترین کارگردانی سال جای گرفتند. درام 
»منطقه مورد علاقه« درباره زندگی راحت خانواده یک فرمانده 
آشــویتس است که در جشنواره کن مورد توجه قرار گرفت و 
جایزه بزرگ و جایزه فیپرشی را از آن خود کرد و سپس توسط 
بفتا به عنوان نماینده بریتانیا در شاخه بهترین فیلم بین المللی 
اسکار انتخاب شــد. همچنین منتقدان تورنتو جوایز بهترین 
نقش اول را به ساندرا هالر برای »آناتومی یک سقوط« و لیلی 
گلادســتون برای »قاتلان ماه کامل« دادنــد. جوایز بهترین 
نقش مکمل به رایان گاسلینگ برای »باربی« و داواین جوی 
راندولف برای نقش آفرینی در فیلم »جاماندگان« تعلق گرفت.

ریدلی اسکات »بمب« می سازد

ریدلی اســکات که این روزها فیلم »ناپلئــون« را روی پرده 
ســینماها دارد و همچنین در حال ســاخت »گلادیاتور ٢« 
می باشد، قرار است فیلمی با عنوان »بمب« را به عنوان پروژه 
بعدی خود بســازد. به گزارش موج، اسکات ٨٦ ساله که این 
روزها پرکارتر از همیشه به نظر می رسد پس از ساخت دنباله » 
گلادیاتور« فیلمی بر اساس داستانی کوتاه از کوین مک مولین 
رو جلوی دوربین خواهد برد. به گزارش ددلاین، کمپانی قرن 
بیستم موفق شد استودیوهای اپل، نتفلیکس، سونی و برادران 
وارنر را شکست دهد تا مک مولین فیلمنامه را از روی داستان 
کوتاه خودش اقتباس کند. »بمب« داستان یک مذاکره کننده 
مربوط به بحران های گروگان گیری به نام فرانکی اســت که 
شب پیش از مراســم ازدواجش در لندن برای ماموریتی فرا 
خوانده می شــود تا با مردی که روی یک بمب منفجرنشده از 
جنگ جهانی دوم ایستاده، صحبت کند.  اسکات در چهار سال 
اخیر چهار فیلم، »خانه گوچی«، »آخرین دوئل«، »ناپلئون« و 
» گلادیاتور ٢« را ساخته است. او این روزها در حال ساخت » 
گلادیاتور ٢« با بازی پل مسکال، پدرو پاسکال، کانی نلسون، 

جایمن هونسو، جوزف کویین و دنزل واشنگتن است. 

داوران مرحله پایانی بیست وپنجمین 
جشنواره قصه گویی کانون معرفی شدند

داوران مرحله پایانی بیســت وپنجمین جشنواره بین المللی 
قصه گویی کانون پرورش فکری در بخش های مختلف معرفی 

شدند. 
بــه گزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملل کانون، 
مجید قناد و سارا روستاپور داور بخش ملی و بین الملل، محمد 
سیمزاری داور بخش ملی، بین المللی و آیینی سنتی، مهدی 
چایانی و پویا بازرگان داور بخش آیینی سنتی و علی خانجانی 

و سینامهرداد کاووسی به عنوان منتقد معرفی شدند.
هیــأت داوران بخش هــای مختلــف این دوره از جشــنواره 
قصه گویــی کانــون، در بخش زبان اشــاره ۱ قصه گو، بخش 
بین الملل ٦ قصه گــوی داخلی و ۵ قصه گوی خارجی، بخش 
آیینی ســنتی )بزرگســال( ۱۱ قصه گو، بخش آیینی سنتی 
)نوجوان( ٦ قصه گو، بخش ملی »مدرن کلاسیک« )بزرگسال( 
۱۰ قصه گو، بخش ملی »مدرن کلاسیک« )نوجوان( ۵ قصه گو 
و در بخش هــای ملــی »بخش لبخند«، »قصه های ســردار 
سلیمانی«، »قصه های غزه« و »قصه های نیروی انتظامی« هر 
کدام ۳ قصه گو را برای راه یابی به مرحله پایانی معرفی کردند 

که آثارشان توسط داوران مرحله پایانی داوری خواهد شد.
بیســت وپنجمین جشــنواره بین المللی قصه گویی امسال با 
رویکرد مردمی سازی و عمومی سازی قصه گویی از سوی کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان و با شــعار »با قصه لبخند 
بســازیم« هم زمان با شب یلدا از ٢۷ تا ۳۰ آذر در یزد برگزار 

می شود.

سینمای جهان

کودک و نوجوان

آیا محمد امامی که بــه دلیل محکومیت مرتبط 
با یک تخلف مالی در حال ســپری کردن دوران 
حبس خود در زندان است، به میدان سریال سازی 

بازگشته است؟
به گزارش فــرارو این روز ها نام محمد امامی یکی 
از ســرمایه گذاران و تهیه کنندگان سریال نمایش 
خانگی »شــهرزاد« که مدت هاست دوران حبس 
خود را می گذراند، در محافل ســینمایی شــنیده 
می شــود؛ چراکه گفته می شود او با راه اندازی یک 
پلتفرم جدید وی اودی، قرار اســت به بازار نمایش 

خانگی برگردد.
روز شنبه پژمان موســوی روزنامه نگار در صفحه 
اینســتاگرامش درباره محمد امامی نوشت: »او با 
همکاری تعدادی از دوســتان و هم فکران اش، در 
حــال راه اندازی قریب الوقوعِ یــک پلتفرم فیلم و 
ســریال تازه به نام »شیدا« اســت. »لوتوس« نام 
پیشــینِ این پلتفرم بود کــه در دقیقه ۹۰ تغییر 
نــام داد و این پلتفرم به نام »شــیدا« نام گذاری 
شد. احتمالا همان ها که در بحبوحه افشای فساد 
محمد امامی در ســال های قبــل در نامه ای از او 
به صفاتی، چون »نــام آور«، »مایه احترام ایران و 
جهان«، »کارآفرین«، »خلاق«، »دیندار و معتبر و 
باآبــرو« یاد کرده بودند، یاور و هم راه و در کنارش 
در این پلتفرم تازه هستند. باید منتظر ماند و دید 
که واکنش ها به راه انــدازی یک پلتفرم تازه فیلم 
و ســریال از سوی یک محکوم پرونده های متعدد 
فســاد چگونه خواهد بود و چه کسانی هم راه این 

پلتفرم تازه خواهند بود.«
این خبر همزمان شــد با واکنش اتفاقی برخی از 
چهره های حقوقی و رســانه ای شناخته شــده که 
بدون هیــچ بهانه ای در صفحات شــخصی خود 
در فضــای مجــازی از اجحاف در حــق محمد 
امامی نوشته و خواســتار لزوم بازنگری در پرونده 
قضایی وی شــدند. این همزمانی شائبه فضاسازی 
رسانه ای برای بازگشت مجدد این چهره به میدان 
فعالیت های رسمی را پررنگ تر کرد. شائبه ای که 
البته تا کنون مقامات قضایی نسبت به آن سکوت 

کرده اند.
روز یکشــنبه هانیه توســلی هنرپیشــه سینما 
هم در اســتوری اینســتاگرام خود با بازنشر خبر 
مربوط به بازگشــت امامی، بــا ادبیاتی کنایه آمیز 
در این باره نوشــت: »به به مبارک باشــه. خدا رو 
شــکر که این روز ها کاری به ســینما و بازیگری 
ندارم.« بنا بــر اطلاعات خبرنگار فــرارو، پلتفرم 
»شــیدا« این روز ها در مرحله تولید نخستین آثار 

و تدارک مقدمات برای رونمایی رسمی قرار دارد. 
فعالیت این ســرویس برای تهیه محصولات تازه، 
مدتی اســت که با مدیریت عامل حسین پارسایی 
کارگردان شناخته شده تئاتر آغاز شده است و جواد 
نوروزبیگی تهیه کننده مطرح سینما نیز در این کار 

او را یاری می کند.
پارســایی که در دهه ۹۰، بــرای مدتی مدیرکلی 
دفتر نمایش خانگی، مســتند و کوتاه ســازمان 
ســینمایی را بر عهده داشــت، در آن سال ها به 
علت برخی ارتباطات با مجموعه »شهرزاد« دچار 
حاشــیه شــد. منتقدان اعتقاد داشــتند با وجود 
اتهاماتی که به امامــی در پرونده صندوق ذخیره 
فرهنگیان وارد شــده، پارسایی نباید به فصل دوم 
این سریال مجوز تولید می داد و عده ای نیز نصب 

بیلبورد های پرشــمار نمایش لاکچری »بینوایان« 
را در سطح شــهر تهران در پاییز ۹٦، با تبلیغات 
سریال »شهرزاد« مرتبط دانستند که در آن زمان 
تکذیب شــد. پلتفرم »شــیدا« البته هنوز مجوز 
رســمی فعالیت را دریافت نکرده و در مراحل اخذ 

مجوز از ساترا قرار دارد.
سریال هایی که در »شیدا« 

در دست تولید است
گفته می شــود از میان محصولات پلتفرم شــیدا، 
سریال »بامداد خمار« که چند بار کارگردان عوض 
کرد و در نهایت به امیرحسین عسگری کارگردان 
فیلم »برف آخر« رسید، به پخش نزدیک تر است. 
این سریال که بر اساس رمان عامه پسند و پرفروشی 
به همین نام ساخته می شود، با بازی امین حیایی 

و هوتن شــکیبا مدتی است که کلید خورده و در 
مرحله تصویربرداری قرار دارد. پردیس احمدیه نیز 
ایفای نقش اصلی این ســریال را بر عهده داشت 
کــه از آن انصراف داد و ایــن نقش به نیک آفرید 

سماواتی هنرپیشه سریال »خسوف« رسید.
از آثاری، چون »قزلباش« و »یاخچی آباد« به عنوان 
دیگر سریال های پلتفرم شیدا نام برده می شود که 

جزییات زیادی از آن ها منتشر نشده است.
ســیدمحمد امامی کــه نامش نخســتین بار با 
ســرمایه گذاری و تهیه کنندگی در سریال خانگی 
»شهرزاد« ساخته حســن فتحی شنیده شد، در 
ســال های اخیر درگیر اتهام فســاد اقتصادی در 
پرونده موســوم به بانک سرمایه و صندوق ذخیره 
فرهنگیان بود که ماه ها بــه طول انجامید. در آن 

زمــان انتقادات زیــادی روانه هنرمنــدان درگیر 
این پروژه شــد و بســیاری از آن ها خواســتند تا 
دستمزدشــان را پس بدهند یا از ایــن اثر کناره 
بگیرند، اما این اتفاق نیفتاد و برخی از چهره های 
حاضر در این اثر، با اســتناد به آن که هنوز جرم 

امامی ثابت نشده، از این کار سر باز زدند.
در نهایت پس از رســیدگی به ایــن پرونده، او در 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ به جرم اخلال کلان در نظام 
اقتصادی به ٢۰ ســال حبس، رد مال و انفصال از 

خدمات دولتی محکوم شد.
مدتــی پیش هــم در حالی که گفته می شــد او 
بی سروصدا از حبس آزاد شده، با انتشار تصاویری 
از زندان اوین، مشــخص شد این فرد همچنان در 

حال گذراندن دوران محکومیت خود است.

محمد امامی از درون زندان سریال می سازد؟

 سرمایه گذاری  از »شهرزاد« تا »شیدا« 

سینمای مستند سازنده نگاه ها و اندیشه هاست محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی در پیامی به هفدهمین 
جشــنواره بین المللی فیلم مســتند ایران »سینماحقیقت«، 

سینمای مستند را سازنده اندیشه ها و نگاه ها دانست.
به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی مرکز گسترش سینمای 
مستند، تجربی و پویانمایی، در بخشی از این پیام نوشته شده 
است: هنر آرمانی، هنری که انقلاب اسلامی به آن می پردازد، 
هنر انسان سازی است. سینمای مستند به واسطه نزدیک بودن 
به این ســاحت، و به دلیل دوری از مناسبات تجاری و پسند 

عامه، متعالی و سازنده نگاه ها و اندیشه هاست.

جشنواره بین المللی فیلم مســتند ایران »سینماحقیقت« در 
مسیری که امسال به هفده سالگی می رسد، در عنفوان جوانی 
و بالندگی است. امسال حضور جوانان، مستندسازان نسل تازه، 
هنرمندان مســتعد و توانا و باانگیزه که در استان ها سینمای 
مستند را دنبال می کنند، نویددهنده روزهایی پررونق برای این 

رویداد مهم منطقه است.

اهتمام ســازمان سینمایی کشــور، با محور »اخلاق، آگاهی، 
امید«، تبدیل رویدادهای هنری و جشنواره ها، به محلی برای 
دیده شدن هنرمندان مختلف و ایجاد انگیزه برای فعالیت آنان 
است و »سینماحقیقت« از رویشگاه های اصلی نیروی انسانی 

سینماست. 
»ســینماحقیقت« از رویدادهای جریان ســاز و غنی سینمای 

ایران، مرجعی ارزشــمند و بی همتا، برای تاریخ، هویت، سبک 
زندگی ایرانی- اســلامی و روایت اسطوره هاســت و می تواند 
غنی ترین جلوه گاه برای شناســایی فرهنگ متنوع اقوام ایرانی 
و رنگارنگی های زبانی، آئینی، جغرافیایی، تاریخی آن باشــد؛ 
مضافا، که امروز با رویکردهای حمایتی ســازمان سینمایی از 
ظرفیت های مغفول شــاهد نوزایی و رویش های تازه در حوزه 

سینمای استانی هستیم. 
هفدهمیــن جشــنواره بین المللــی فیلــم مســتند ایران 

»سینماحقیقت« از دیروز دوشنبه ٢۷ آذرماه آغاز شد.

نگاه

فیلم سینمایی »ضد« به کارگردانی امیرعباس ربیعی، تریلری 
سیاســی با تم جاسوسی است. فیلم روایت نحوه نفوذ گروهک 
منافقین در سیستم اطلاعاتی و حراستی است. شخصیت اصلی 
که از نیروهای منافقین محســوب می شــود، با نفوذ در حزب 
جمهــوری، اهداف ســازمان را پیش می بــرد. آنچه به عنوان 
بازنمایی تاریخ در ســینما مطرح می شــود، ضمن باز روایت 
تاریخی از اتفاقــات مهم و تاثیرگذار، ارائه تصویری هویت مند 
از شرایطی است که می تواند کارکردهای بسیاری داشته باشد. 
از دادن اطلاعات تا درس گرفتن از تاریخ یا سیر تحول و تطور 
آن اتفاق در طول زمان و... هر کدام می تواند علت پرداختن به 

اتفاقات مستند و تاریخی باشد. 
با این حال نمونه فیلم هایی مانند »ضد« که چند ســالی است 
در سینمای ایران ساخته می شود، نه تنها نمی تواند اطلاعات 
درست و دقیقی از شــرایط مطرح کرده، ارائه دهد، بلکه حتی 
مولفان اثر خود تحلیل درستی از آن واقعه ندارند. صرف طراحی 

صحنه، لباس، تغییر رنگ و تنالیته قهوه ای و گریم، اثر تاریخی 
نمی شــود. به نظر می رســد مهم ترین نکته ای که در فیلم 
می خواهد آن را بیان کند، نقش منافقین از گذشته تا به امروز 

است. 
یادآوری مدام ترورهای ســران نظام توسط گروهک منافقین، 
بیش از هر چیز بر این خطر تاکید دارد. اما علیرغم اینکه قصد 
دارد زنگ خطــر نفوذ منافقین را همچنان روشــن نگه دارد، 
»ضد« تبدیل می شــود به نمایشی از شکســت و ناکارآمدی 
سیستم اطلاعاتی در ســطوح بالاتر. اگر قرار است هر ساله به 
این موضوع پرداخته شود، ضمن باز تعریف تاریخی صرف، باید 
از دیگر آثار موفقی که در این حوزه ساخته شده بالاتر باشد تا 
بتواند گفتمان مطرح شــده را در جان مخاطب بنشاند. نمونه 
های موفق چنین گونه ای، فیلم های »ماجرای نیمروز« و »رد 

خون« ساخته محمدحسین مهدویان است. 
این دســت فیلم ها که با همکاری نهادهای امنیتی و اطلاعاتی 

ســاخته می شود، باید از آثار موفق قبل از خود جلوتر باشند و 
البته حرف و تحلیل جامع تــر و موثری را مطرح کنند. که در 
دومین ســاخته ربیعی این اتفــاق رخ نمی دهد. اما حاصل کار 
نمونه دســت چندمی و به مراتب ضعیف تری می شود که تنها 
بودجه و ســرمایه کلان دولتی را هدر داده و آورده ای نه برای 

سینما داشته و نه مخاطب چنین آثاری. 
ضمن اینکه به نظر می رسد ساخت فیلمی سیاسی تاریخی در 
مورد سال های ملتهب ابتدای انقلاب، در انحصار چند سازمان 
و نهاد مشخص است. این انحصارگرایی در کنار تکرار مکررات 
آن هم به شکلی عقب تر و کاملا کلیشه ای، به آثار سری دوزی 
تبدیل می شود که طیف گسترده مخاطبان دوستار سینما را در 
بر نمی گیرد. بلکه مانند دیگر آثار انحصاری در دیگر گونه های 
هنری، جنبه محفلی و درون سازمانی پیدا می کند. بدین معنی 
که در این سازمان ها ساخته می شود، در همین سازمان ها، مورد 
حمایت و تشــویق و جایزه و شرکت در بخش سودای سیمرغ 
قرار می گیرد و در این ســازمان ها نیز برای مخاطب خودی به 
نمایش گذاشــته می شود. بنابراین در این فضای ایزوله نه تنها 
آورده ای برای ســینمای ایران و بدنه اجتماعی آن ندارد، بلکه 
ادامه این مسیر کلیشه سازی را با موانع بسیاری روبرو می سازد.
 »ضد« ضمن اینکــه قصد دارد تصویــری جنایتکارانه و ضد 

انســانی از گروهک منافقین ارائه دهد، عملا تبدیل می شــود 
به نمایش شکســتی که گویا در آن دوره حساس امکان مقابله 
نیروهای امنیتی با مانیفست این گروه ها وجود نداشت. اگر در 
فیلم هایی مثل ماجرای نیمروز یک نفر به کشمیری شک می 
کند و در ادامه شک او و طرح جاسوسی کشمیری درام سیاسی 
را ملتهب تر می کند، در اینجا سعید، شخصیت اصلی فیلم به 
تنهایی و یک تنه در حزب نفوذ کرده و هر آنچه اطلاعات و داده 
در مورد ساختمان حزب و نحوه ورود و خروج برای ترور شهید 
بهشتی و یارانش را به راحتی در اختیار دارد. نه تنها شبهه ای 
ایجاد نمی شــود، بلکه در پلان نهایی ورود او به دفتر شــهید 
رجایــی نیز خبر از ترورهای دیگــری می دهد که با محوریت 
منافقین صورت می گیرد. اینجا سوالی که برای مخاطب پیش 
می آید این اســت که در چنین بستری، چگونه چند سال بعد 

منافقین مجبور به فرار ازکشور می شوند؟
درواقع فیلمنامه چنان آنتاگونیست خود را قدرتمند و صاحب 
توان اطلاعاتیو عملیاتی نشان می دهد، که عملا از روایت تاریخ 
با می ماند و اثر به ضد خود تبدیل می شود. در حالیکه رو دیگر 
سکه و تلاش و مقابله با این گروهک در سال های ابتدایی انقلاب 
با موفقیت صورت می گیرد و پس از یک دوره کوتاه، آنها امکان 

فعالیت به شکلی که فیلم آن را نمایش می دهد، ندارند. 

نگاهی به فیلم »ضد«
روایتی هویت مند یا سطحی

رویا سلیمی

بازبینی چهارمین دوره جشــنواره تئاتر افرا که با عنوان 
گفت وگو برگزار می شــد، به پایان رســید و هفت نمایش برای 
رقابت معرفی شــدند. به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی 
جشنواره، عباس غفاری دبیر چهارمین جشنواره تئاتر افرا گفت: با 
اعلام مهرداد کوروش نیا، شهرام کرمی و هدی ناصح )داوران بخش 
بازبینی(، نمایش های راه یافته به اجرای صحنه ای معرفی شدند.وی 
افزود: بیش از ۱۰۰ نمایشنامه به این دوره از جشنواره رسید که ۳۳ 
متن به مرحله بازبینی رسید. با بازبینی حضوری و ویدیویی، برای 
رقابت  ۵ اثر انتخاب و ٢ اثر نیز به صورت مشروط پذیرفته شدند. 

این نمایش ها اواسط دی ماه در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می روند و به رقابت می پردازند.
بر اساس اعلام دبیر چهارمین جشنواره افرا، اسامی نمایش های راه یافته به مرحله اجرای صحنه ای بدین شرح است:

۱. »کارگر« نوشــته والتر وایکس/ به کارگردانی یونس میزرابیگی ٢. »کروکودیل« نوشــته سید محمد مساوات/ به کارگردانی 
مهرزاد جعفری ۳. »اوقات ســگی« نوشته نظر احمدی/ به کارگردانی محمدحسین معتمدی ۴. »سینما کارون« نوشته مجید 
فرهاد/ به کارگردانی مجید فرهاد ۵. »توو« نوشــته محمدمتین اوحانی/ به کارگرانی محمدمتین اوحانی  ٦. »والتس تصادفی« 
نوشته ویکتور هائیم/ به کارگردانی محمدرضا حیدری ۷. »کشتن گربه بابا فونتن« نوشته محمد رحمانیان/ به کارگردانی بهزاد 

حیدری 
عمارت نوفل لوشاتو، چهارمین دوره جشنواره افرا را با شعار »مونولوگ کافی است، بیایید گفت وگو کنیم« و با هدف گفتمان و 

دیالوگ برای گذر از فضای تنهایی که در جامعه حاکم شده برگزار می کند.

سریال »سنجرخان« به نویســندگی ضیاءالدین دری و 
کارگردانی محمدحسین لطیفی آماده پخش شد.

سریال »سنجرخان وزیری« با نویسندگی زنده یاد ضیاءالدین دری، 
کارگردانی محمدحســین لطیفی، تهیه کنندگی حســین جلالی 
و با حضور بازیگران ملی و بومی  کردســتان، در ٢٦ قســمت ۴۵ 
دقیقه ای تولید و آماده پخش شده  است. به گزارش ایسنا مدیرکل 
صداوسیمای کردســتان با اعلام خبر پخش این ســریال یادآور 
شــده است:  شروع پخش سریال »سنجرخان« زمینه ساز کارهای 
بزرگ تری برای معرفی فرهنگ قوم بزرگ کرد و مردم کردســتان 

می شــود و می تواند در شناساندن قهرمانان کُرد به ایرانیان و جهانیان کمک شایانی کند. ایده و طرح اولیه این سریال در سال 
۱۳۹٢ به وجود آمد و پس از کش و قوس های فراوان، آیین پیش تولید آن در ســال ۱۳۹۹ شــروع شد و در مجموع تولید آن 
نزدیک به یک دهه طول کشید. به گفته او، همچنین فیلم مربوط به »مستوره اردلان« که اولین زن تاریخ نگار ایران و جهان و 

شاعر نامدار کُرد است و فیلمنامه آن توسط شعله شریعتی نگارش شده، در حال پیش تولید است.
ســریال تاریخی »ســنجرخان« درباره یکی از قهرمانان کرد است که پیش تر ضیاء الدین دری کارگردان و نویسنده سریال های 
»کلاه پهلوی« و »کیف انگلیســی«، متن آن رادر ٢٦ قسمت نوشته بود. پس از درگذشت این کارگردان، تهیه کننده سریال را 
به کارگردان دیگری واگذار کرد و این سریال به کارگردانی محمدحسین لطیفی و تهیه کنندگی سعید جلالی تولید شد؛ نقش 
اصلی این سریال را فرشید گویلی که یک بازیگر محلی کُردزبان است ایفا می کند. محمود پاک نیت، احمد نجفی، جلیل فرجاد 

و پیام دهکردی از دیگر بازیگران این سریال تاریخی هستند.

سریال »سنجرخان« آماده پخشانتخاب 7 نمایش برای رقابت »افرا«

تدوین سند جامع دیپلماسی هنری کشور در شورای هنرآغاز اکران فیلم های ایرانی در عماندیدار علیرضا قربانی با مخاطبانش در تهران
علیرضــا قربانی از ۷ دی ماه بار 
دیگر با مخاطبانش در تهران و 
در هتل اسپیناس پالاس دیدار 
می کند و این در حالی است که 
این هنرمند چند قطعه جدید 
به رپرتوار خــود اضافه خواهد 

کرد.
به گزارش ایســنا، پس از پایان 
بین المللی  کنســرت های  تور 

علیرضا قربانی امکان اجرای کنســرت از ۷ دی ماه در رویال هال اسپیناس پالاس 
تهران فراهم شده است. در این کنسرت، قطعات جدید و متنوعی اجرا خواهند شد 

مدیریت هنری این اجراها را حسام ناصری بر عهده دارد.
بلیت فروشــی این کنسرت از ساعت ٢٢ دیشب ٢۷ آذرماه آغاز شد. قربانی در تور 
کنسرت کانادا در شهرهای کالگری، ونکوور، تورنتو و مونترال و در تورکنسرت اروپا 
در شهرهای دوسلدورف، فرانکفورت، مالمو، مونیخ، استکهلم روی صحنه رفت که 

مورد استقبال و توجه ویژه مخاطبان قرار گرفت.
او سپس در روزهای اخیر در قونیه روی صحنه رفت و اواخر ماه ژانویه سال جدید 

میلادی در استرالیا اجرا خواهد داشت.

»فســیل«  نمایــش  بــا 
پرفروش ترین فیلم ســینمای 
ایران در شــهر مسقط، اکران 
فیلم های ایرانی در عمان آغاز 

شد.
بــه گــزارش تســنیم، فیلم 
»فســیل« پرفروش ترین فیلم 
ســینمای ایــران، بــه عنوان 
اولین فیلم ایرانی در سینمای 

ســینه پلیس شــهر مســقط با حضور هم وطنان به نمایش درآمد. با اســتقبال 
مخاطبین تمامی بلیت ها ظرف مدت سه روز فروخته و مسئولین عمانی از اتمام 

ظرفیت سانس یک فیلم ایرانی شگفت زده شدند.
ســینما سینه پلیس از سینماهای مطرح دنیاســت که در بسیاری از کشورها از 
جمله عمان ســالن های بســیاری دارد و فیلم های ایرانی در کنار فیلم های روز 

هالیوود و بالیوود در سالن های این سینما اکران می شوند.
این مراسم با حضور رئیس انجمن سینمای عمان، رایزن فرهنگی سفارت ایران، 
مدیر سینمای سینه پلیس و دیگر مخاطبین برگزار و نوید اکران فیلم های دیگر 

به هم وطنان داده شد.

تصمیمات  تازه ترین  اســاس  بر 
اتخاذشــده در شورای هنر سند 
جامع دیپلماسی هنری کشور با 
نگاه فرادستگاهی و با بهره مندی 
از نظــرات کارشناســی تدوین 
هنرآنلاین،  گزارش  می شــود.به 
جلسه شورای هنر با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس 

شورا و اعضای شورا صبح دوشنبه ٢۷ آذر در این وزارتخانه برگزار شد. در این جلسه 
مصوب شد ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی با تشکیل کمیته های تخصصی 
ســند جامع دیپلماسی هنری کشــور را با نگاه جامع و فرادستگاهی تا پایان سال 
جاری تدوین کند و متن سند پیشنهادی در اوایل سال آینده در شورای هنر طرح 
و بررسی شود. همچنین دراین جلسه طرح پیشنهادی برای توسعه همکاری های 
هنری با کشورهای منطقه از سوی سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی ارائه شد و 
اعضای شورای نظرات و دیدگاه های خود را درباره این طرح بیان کردند. همچنین 
در این جلسه شــورای هنر، نظرات و نکات اصلاحی اعضای شورای معین شورای 
عالی انقلاب فرهنگی درباره سند موسیقی کشور و تشکیل بنیاد پویانمایی بررسی 

و موارد موردنظر اصلاح شد.
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